Леонід КОНОНОВИЧ
БУЛДИЧІВСЬКА ТРАГЕДІЯ

документальне дослідження

Наприкінці 1919 року військо Української Народної республіки було оточене ворожими силами. Сталося це в районі Мирополя - Чуднова -  Любаря, а ситуацію, в якій опинилася армія під командуванням Петлюри, історики назвали "трикутником смерти"  - з одного боку насувалося Добровольче військо під командуванням Денікіна, з другого боку польська армія, з третього - більшовицькі збройні сили. Становище було безнадійним, тож головний отаман армії УНР звільнив бійців од присяги й дозволив їм діяти на власний розсуд. Відомо, що частина війська вирушила в Зимовий похід, а основна маса козаків розійшлася по домівках. До Булдичева, розташованого за кільканадцять кілометрів од Любара, повернулися чоловіки, які воювали проти московських окупантів. Бойові дії для них скінчилися, та ніхто й не підозрював, що війна з Москвою не має кінця... 
***

Булдичів заснований 1585 року і належить до найдавніших сіл в Україні. Ось що писала про його історію вчителька Марія Терентіївна Бабич у своєму творі, що називається "Спогади" (рукопис цей зберігається в учительки Булдичівської середньої школи Беркути Надії Леонідівни): "Почну із славнозвісної кринички, в якій булдичани магічну силу вбачають. До татарської навали біля кринички церква стояла. В церкві селяни Богу дань словесну віддавали, а в криничці піп воду святив. Селисько - то територія старого села, яке татари разом із церквою спалили, а людей вирізали. Уникли цієї різні троє селян: Костик, Бочка (назви не знаю) і Уласко (батько моєї баби Одарки). Він і розповів своїй доньці оце, що я пишу. На кладбищі старого селища нині тракторний стан. Поле поселення було розподілене на трьох (Костика, Уласка і Бочки). Костикова частина в сторону Каменя простягалася, про що стверджує Костикове озеро, Уласкова частина - в сторону Хімрича - Уласкове озеро, Бочкова ж частина до Сійонової грушечки. Село розташоване між поверхневими потічками, що нагадують пальці руки. Наш потічок Хвосою називався, у свій час я любила сидіти на місточку, опустивши ноги в теплу, прозору водичку. Нині це не річечка, а смітникове звалище. Всі потічки несуть свої води в річечку Гнилушу, а ця -  в Случ"... 

Як свідчать старожили, селяни в Булдичеві займалися хліборобством, брали підряди на достачання будівельних матеріялів для залізниці, яка розташована за декілька кілометрів, а також купували й перепродували коні та іншу худобу. 

Під час визвольних змагань майже всі булдичівські чоловіки служили у війську Української Народної республіки від командуванням Симона Петлюри. 

Колективізація 1928 - 1931 рр.

В 1928 році московська окупаційна влада розпочала колективізацію. Метою її було встановлення контролю над селянином і заволодіння плодами його праці. Крім того, українське село залишалося джерелом спротиву, адже селянство було загрозою самому існуванню більшовицької влади: на відміну від службовців і робітників, які залежали від держави, хлібороб сам був господарем свого товару, сам диктував ціни на свою продукцію і самостійно розпоряджався своїм життям.

Мешканці Булдичева негативно поставилися до вступу в колгосп, та, як водиться, знайшлися люди, котрі заходилися активно допомагати більшовикам. Вони склали основу комітету незаможних селян (комнезаму), який утілював у життя політику Москви. 

 Та ж таки Марія Бабич згадує: "Сиджу в діда на руках. Приходить батько. 

- Тату, люди в комітет незаможників записуються. Що ви скажете?

- А що я можу сказати? Куди люди, туди і я, бо без людей я ніщо. В одиночку й корови з болота не витягнеш, та й підвалину під  будівлю не підтягнеш.

- Тоді треба здати коні, весь інвентар. 

- Як треба, то й треба. 

- Тату, то ж і клуню заберуть. 

- Аякже. Приміщення ж то треба для худоби. 

На другий день вся дідова родина стала членом комітету незаможників. Я пам'ятаю, що їздові потомків дідових коней салихвонихами називали. В комітет поступали кваліфіковані ковалі, стельмашники..."

З архівних джерел відомо, що постанову про організацію колгоспу було ухвалено на загальних зборах села 28 січня 1928 року. Завершилася колективізація восени 1930 року. Колгосп назвали "Зоря Волині", в ньому було 268 пар коней. 

Як свідчить у своїх спогадах Текля Паренюк, організаторами колгоспу були: 

Лещук Аврам - голова комнезаму і голова сільради

Бабич Юхим - агроном

Ксінчук Галіфей

Беркута Василь

Мазуркевич Талько

Поліщук Прокіп

Як же розвивався колгосп і як почувалися у ньому ті, хто віддав туди все своє майно?  Марія Бабич про це пише так: "Насамперед створили ставок, розкопавши в одному місці потічок, побіля ставу збудували величезний льох, де берегли харчові продукти: буряки свіжі і квашені, картоплю, огірки квашені, капусту січену, квашену цілими головками та за ніжки підвішену на жертках свіжу. Неподалік збудували столову, де баби-куховарки готовили для робочих сніданки, обіди, вечерю. Для недужих і старих по жетончиках давали додому. Для дітей створили майданчик, ясла. Для неписьменних - хата-читальня, де ліквідовувалася неписьменність. Все це творилося по-родинному на добровільних позиціях. Гроші як такі ігнорувалися. Людська душа була наповнена честю, справедливістю, мудрістю, вірою, надією, любов'ю, стриманістю, братерською взаємодопомогою"...

Втім, далеко не так воно було гарно і людяно, як бачила це  Марія Терентіївна. Колективізацію підтримала тільки невелика частина селян - для більшости булдичівців колгосп став трагедією, справжнісіньким рабством. 

"Батько мій, - згадує Долібець Євгенія Андріївна 1931 року народження, - перед колективізацією їздив на заробітки. Були в нього дуже гарні коні, то возив із лісу з Полонного дерево на станцію. За ті гроші купив чотири гектари землі, побудував хату, стайню, клуню, маказинчика і казав: оце культиватора ще куплю, сівалку куплю, та й будемо хазяйнувати. Як будували хату, то не було за що вікна зробити, так мати останні подушки мусіла продати. А як настала колективізація, то все забрали. Прийшли та розібрали клуні й усе, що було у дворі. Мати кричала: "Покиньте хоч кілька дощок на труну", бо то дошки були з свого лісу, широкі й грубі. Була клуня, був хлівчик для корови, свиней, і ще клуня, щоб молотити, бо тоді молотили ціпами. Як ліг батько у хаті, то мокра подушка була від сліз. Нащо ж ми, каже, так тяжко робили, щоб оце все утратити..." 

Про те саме свідчить і запис учня 5-го класу Ю. Шилюка: "Зразу сказали, щоб ішли в колгосп добровільно, а хто не хотів, то заставляли силою. Ходили по хатах. (...) В колгосп ішли зразу бідні, а багаті не йшли, тому що треба було все віддати в колгосп: коні, воза, клуні, землю. Але в них усе забирали силою, і вони мусіли йти"...

Як було воно на першій порі колективізації, в деяких місцях їй чинили збройний опір. Так, 1 січня 1930 року на хуторі Слобода брати Євтух і Сазон Дубини застрелили активіста Бабича Андрія Степановича, який під час проведення зборів змушував селян до вступу в колгосп. Злочин цей був розкритий. Неймовірно, але, за свідченнями односельчан, Євтух і Сазон уникнули смертної кари - їх засудили до тривалих термінів ув'язнення. У 1941 році чоловіки з Булдичева зустріли братів на фронті, де ті були бійцями штрафного батальйону...  

З архівних документів відомо про два збройні угруповання в Дзержинському районі, котрі ставили опір колгоспам, - в більшовицьких звітах їх прозивають "бандою Терещенка" і "політбандою Прейзера". Терещенко був колишнім петлюрівським старшиною; ким був Прейзер, встановити не вдалося, проте відомо, що його загін діяв на Житомирщині ще на початку 20-х років. Неважко здогадатися, що обидві ці групи були швидко ліквідовані каральними загонами. 

У 1931 році в селі Булдичеві мешкало 1141 душ населення, на території Булдичівської сільради, куди входив хутір Слобода  і село Пилипо-Кошари, загалом налічувалося 1658 душ. Та ось настав 1933 рік... 

Голодомор у Булдичеві

Влітку 1932 року Радянський Союз спіткала продовольча криза. Виллялася вона передовсім у нестачу хліба - норму, яка видавалася на картки робітникам і службовцям, скоротили до трьохсот грамів, цілі категорії споживачів (дітей, інвалідів, старих людей) взагалі зняли з постачання, а до пшеничного та житнього борошна почали підмішувати ячмінь і горох. Причина полягала в тому, що майже все збіжжя пішло на експорт - Сталіну потрібна була валюта для закупівлі обладнання важкої промисловости. Проте виробництво зерна катастрофічно скорочувалося: упродовж останніх трьох років держава забирала практично весь урожай, й селянам стало невигідно працювати в полі. Крім того, неефективною виявилася й сама колгоспна система, оскільки вона базувалася на рабській праці. Все це призвело до того, що похитнулася сама основа московського панування в Україні - командно-адміністратична економіка. Кремлівським вождям стало зрозуміло, що Україна може вийти з-під їхнього контролю, що вони можуть утратити цю "страну", як необережно висловився Лазар Каганович, що невдоволення в Україні може перерости у вибух, а то і в збройне повстання... Для того, щоб відвернути цю ситуацію і знищити повстанський потенціял, Москва організувала в Україні штучний голод, що увійшов до історії під назвою Голодомору 1932-1933 років і, за визначенням дослідників, був геноцидом української нації. 

Як відбувався цей процес у Булдичеві? Схема була проста: на кожне село спускали план здачі зерна, який неможливо було виконати, - він перевищував увесь урожай, котрий збирали у колгоспі. З колгоспу вилучалося все зерно, тобто продовольчий, посівний і фуражний фонд. Проте московські вожді вважали, що селах існують цілі "підземні пшеничні моря", тобто колгоспники, мовляв, заховали у ямах збіжжя, украдене  на полі. З метою вилучення хліба кожному селянинові, хоч колгоспникові, хоч одноосібнику, призначали здати певну кількість зерна, якого йому просто не було де взяти. Якщо він його не здавав, до нього застосовувалися натуральні штрафи, запроваджені з листопада 1932 року, тобто примусово вилучалися усі запаси продовольства - м'ясо, картопля, буряки, капуста... Для здійснення цих конфіскацій на базі сільського активу організували бригади з хлібозаготівель, котрі ходили по дворах і грабували селян. Нам не вдалося встановити особовий склад цих комісій. Відомо тільки, що входили до них члени комнезаму, зокрема, родина Бабичів, про що пише у своїх спогадах Марія Терентіївна Бабич. 

Внаслідок цієї каральної акції в селі розпочався голод. 

Ось як згадує про ці події Бабич Михайло Ксенофонтович 1911 року народження: "В 1932 році зібрали непоганий урожай, але мусили здати все державі. Потрібно було здати людям великі держпоставки. Кожен господар мав здати щороку:

молока - 100 літрів (од корови-первістки)

                    150 літрів (од старих корів)

яєць - 40 штук

м'яса - 20 кілограмів. 

В 1932 році уповноваженим від району в нас був Воїнсковський. В селі зібрали сто підвід картоплі і з музикою відправили на станцію в Печанівку. В людей того року забрали всі запаси, і в селі почався голод". 

Те саме розповідає і Паренюк Текля 1916 року народження: "Багато людей не могли винести цей рік і помирали. Не було ні хліба, ні картоплі, ні сала. Люди варили з гички, їли гнилу картоплю (з неї пекли млинці, які були тоді найсмачніші)". Гарбарук Олександра 1919 року народження свідчить: "Я добре пам'ятаю ті страшні 1932 і 1933 роки. Мені було 13 років. Мої батьки повмирали, коли я була ще зовсім малою, тому я жила в своєї двоюрідної сестри Дубенюк Федоті, котра була сиротою, то мене взяли на роботу в ясла, щоб я допомагала глядіти дітей. Людям, які працювали в колгоспі, давали талони (залізні бляшки) і вони могли в колгоспі поснідати, пообідати й повечеряти. Їх годували супом з веки і капусти. Кожному, хто був на роботі, давали 400 грамів хліба вівсяного. Хто не виходив на роботу, той у цей день не одержував ні хліба, ні талона. Дуже багато в ті роки від голоду померло людей. Особливо багато помирало чоловіків та дітей. Тільки на нашій невеликій вулиці померло в 1933 році більше 10 чоловік". 

А ось що розповідає Поліщук Євгенія Іванівна 1926 р.н. (запис 2005 року): "Я була зовсім малою, але добре пам'ятаю ті страшні роки. Наша сім'я не дуже бідувала, бо в нас була корова. Але не у всіх людей були корови. У них зовсім не було що їсти. Під час голоду в моїм родичів умерло сім душ. Померли мій дід Стригун Гнат, мамина сестра Стригун Тетяна Іванівна, моя двоюрідна сестра Стригун Ольга Гнатівна, мій двоюрідний брат Стригун Микола Гнатович, Його жінка Уліта, Стригун Степан Миколайович. Лишилися тільки Стригун Данило Миколайович та Стригун Марина Гнатівна.

Добре пам'ятаю, що коли вмерла тітка і дядько, то ми туди прийшли і побачили маленького хлопчика. Сидів голодний у ґаночку і плакав. Був той хлопчик дуже опухлий. Мама його пожаліла й забрала до нас". 

Михайло Бабич розповідає: "Я чудом лишився живий. Пам'ятаю: пішов я з жінками з нашого села в Новоград-Волинський по хліб (там був такий магазин, що можна було хліб купити). В мене тоді вже ноги були опухшими. Стояти в черзі за хлібом довелося два дні. Купив я дві хлібини і рушив додому. Та дійти я зміг тільки за Рогачів. Там я знепритомнів. Коли прийшов до тями, віддав жінкам хліб, щоб занесли додому, а сам залишився помирати. Доповз якось до груші, а там на землі валялися малесенькі грушечки-падалки. Я став їх жувати. На другий день приїхав підводою мій брат Терешко, щоб забрати мене мертвого. І яким же було здивування і радість моїх рідних, що Терешко привіз мене живого." Найдужче вражає в цій розповіді те, що цей чоловік і не доторкнувся до хліба, який міг порятувати його від смерти, - адже ніс він його своїй родині! 

Навесні голод почав косити цілі родини. Смертність сягнула таких масштабів, що люди вмирали на вулицях, на роботі, під час оранки. Дубина (Степ'юк) Євгенія Данилівна 1941 року народження згадує, що, як розповідали старші односельчани, дід її помер просто у полі. Косив сіно, а в обід у колгоспній їдальні йому не дали їсти, хоч дуже просив... Повернувся на сінокіс і на покосі й умер. А от свідчення Долібець Євгенії Андріївни: "Мати було зварить юшку з лободи, то мені ту лободу дасть у марлі і я ссу, а сама юшку сьорбає. Як сіяли в колгоспі весною, то батько взяв у кишеню жменьку проса. А побачив той бригадир, то забрав те просо і жетона не дав на обід. Не пам'ятаю, як того бригадира на прізвище, є він на тому хресті, що поставили посеред села... Забрали його в тридцять сьомому, хоч і служив більшовикам. А батько вмер у тридцять третьому році". Поліщук Ольга Іларіонівна згадує: "Іван Якимчук помер у 1933 році від голоду. Невістка його Явдоха не давала йому їсти, бо в неї було четверо дітей і треба було їх годувати, а на діда вже не вистачало.  А був у нашому селі Сидір Горбатюк, молодий гарний чоловік, наш родич, до речі. Він прийшов із війська й пристав у прийми до жінки з двома дітьми. Згодом у них народилася ще дівчинка, Антося. У голодовку приходив він до моєї матери, а в неї були квашені буряки, то вона давала йому шматочок. Як уже умирала мати, то марила: "Діти, діти... ви дали Сидорові їсти? Дайте ж Сидорові їсти"! А того Сидора вже давно й на світі не було - вмер в тридцять третьому, сторожуючи колгоспну комору. Кажуть, жінка прийшла уранці, гукає: "Сидоре, Сидоре!", а він уже й захолов..." Якимчук Володимир Леонідович про це свідчить так: “Батько розповідав, що мій прадід, Іван Петрович Якимчук, помер у голодовку 33 року. Він був інвалідом Першої Світової війни — потрапив під газову атаку й мав хворі легені. Мешкав він із родиною свого брата Хверсона. Перша братова дружина померла, брат одружився вдруге. У нього було двоє дітей від першого шлюбу, та ще в другої дружини двоє, їжі всім не вистачало, то Явдоха годувала тільки дітей… А Сидір Горбатюк був рідний брат моєї баби по матері, тобто дядьком моєї матері, Поліщук Ольги Іларіонівни”.
На ту пору в селі стався випадок людоїдства. Зі свідчень того ж таки Михайла Бабича: "Дійшло до того, що Маріка Сарачук зарубала свого чоловіка. Як це було? Єрехтей Сарачук ще й не зовсім кволим був: він міг ще навіть сам на коня вилізти. І ось якось він кілька днів не вийшов на роботу. "Де Єрехтей?" - запитали в Маріки. "По хліб поїхав", - відповіла вона. Коли до неї зайшла чоловікова сестра, Маріка пригостила її холодцем.  "Де ти м'яса взяла?" - поцікавилася та. "Єрехтей зайця вбив", - відповіла Маріка. Коли Маріка вийшла з хати, то сестра захотіла ще собі трохи їжі підсипати. Як зачерпнула ложкою, то витягла руку зварену. "Ой братику! Рука! Рука!" - заголосила сестра і вибігла на подвір'я. А саме з роботи йшли косарі. Як побачили вони цю зварену руку, то дуже сильно побили Маріку і вкинули її в погріб у сільраді. Коли на другий день приїхав міліціонер з району, то застав її в погрібі вже мертвою, тому що вона померла від побоїв. Ось до чого доводив людей голод". 

Щоб не вмерти з голоду й прогодувати свою родину, селяни вдавалися до різних хитрощів. Федорук Микита Васильович 1925 року народження згадує: "Тяжко було в той голод, то люди по-різному викручувалися. Була в нас у селі Олександра Поліщук, по вуличному Мамчуриха. Послали жінок лущити квасолю, то вона зробила дірку в спідниці, між ногами повісила таку торбину і лущить туди квасолю. А кругом ходять наглядачі, щоб тієї квасолі ніхто не взяв бодай жменю. Ще й обшукували після роботи з ніг до голови. А Мамчуриха принесла квасолі та й наварила дітям. Зайшов хтось із сусідів та й здивувався. "Такий голод, - каже, - у вас квасоля! А де взяли?" Вона зразу не хотіла казати, а то ж таки похвалилася. Довго сміялися з того жінки..." Таким самим вигадником був і Роман Ксінзюк, про якого й досі пам'ятають у селі. "Дуже душили людей різними податками і позиками, - згадує Микита Федорук. - Був у нас у селі Роман Ксіндзюк, по-вуличному Корчак. Такий бідний, що нічогісінько в хаті не було. Якось гнали тих людей, котрі податки не сплатили, до сільради, а хтось і каже: "Нас гоните, а он Роман теж не платить!" Як не платить? Ану ж бо ходімо до нього! Завертають усі гуртом до Романа - він жив на центральній вулиці, - і заглядають у вікно. Та й що бачать? Лежить Роман голий на лавці, все причандалля чоловіче вивалив і не ворушиться. Як глянули жінки, та й сипонули назад із вереском. А був із ними міліціонер. Схопився зразу за пістолет та й до хати. Заходить - ніде нічого небезпечного нема. На лаві лежить голий Роман, глянув на піч - там жінка сидить із дитиною, теж обоє голі. Тут заходить і з сільради начальство. "Романе, - каже, - а ти чого це голий?" А він їм: "А хіба я у вас заробив, щоб одітися?" Давай вони дивитися по хаті - нема нічогісінько! Ні рядна, ні подушки, ні ганчірки навіть якої. Нема чого взяти та й годі! "А як же це ти - кажуть, - дожився до такого?" - "А отак, - каже, - на вашій роботі..." Покрутилися вони та й що робити? Пішли. А жінки всю дорогу регочуть. "Ну що - питають, - взяли?" В сільраді було з району начальство. Як дізналося, що той Роман голий ходить, то плюнуло й каже: "Викресліть його зі списку тих, що підписувалися на позику! Нехай другі платять". Або ще: як нема чим топити, то Ксіндзюк було піде вночі в колгосп, розбере стіну та й принесе додому. Уранці питають: хто розбірав? Роман, хто ж! Приходять до нього. Обшукали все, ніде нічого нема, а в хаті натоплено, гаряче, як на Кубані. Ти брав? Не брав. Або в голодовку 1947 року. Нема чого їсти, то він украде барана в колгоспі, заріже... Казав, усі голодували, а мої діти ні. Не дурний був той Роман, але викручуватися ж треба було якось..."

Слід зазначити, що у спогадах Марії Терентіївни Бабич і слова немає про тридцять третій рік - надто вже великою прибічницею радянської влади вона була...  Пишучи про те, як гарно жилося в колгоспі, яка радість була для всіх у ньому працювати, вона хвалиться, зокрема, що в колгоспі був відкритий дитячий майданчик і ясла. І мовчить про те, що ті заклади радянська відкрила в колгоспах лише навесні 1933 року й утримувалися там діти-сироти, батьки яких повмирали від голоду... 

Як відомо, голод в Україні тривав аж до жнив 1933 року. За офіційними даними, того року померли такі мешканці Булдичева:

Долібець Євген Андрійович 1927 р.н.

Долібець Іван Андрійович 1925

Долібець Жора Андрійович 1932

Лещук Семен Данилович 1901

Долібець Катерина Купріянівна 1914

Горбатюк Жора Семенович 1930

Прокопчук Павло Никифорович 1912

Сарачук Кирило Семенович 1919

Лук'янчук Степан Аврамович 1917

Семенівський Микола Аврамович 1899

Горбатюк Сидір Михайлович 1905

Бабич Михайло Антонович 1898

Стригун Ольга Ігнатівна 1922

Стригун Микола Ігнатович 1925

Стригун Олексій Миклайович 1929

Беркута Олександр Ігнатович 1923

Прокопчук Явдоха Василівна 1897

Федорук Купрій Семенович 1911

Кравчук Дорофій Трохимович 1863

Федорук Семен Салифонович

Тимошук Матвій Данилович

Стригун Тетяна Іванівна

Горбатюк Сидір

Долібець Андрій

Прокопчук Никифір

Бабич Антон

Бабич Адам

Тимошук Харитон

Стригун Андрій

Стригун Ігнат

Стригун Улита

Беркута Ігнат

Костянець Тодор

Орлинець Арсень

Сашук Тодор

Федорук Степанида

Степанюк Степан

Тимошук Ликера

Пишний Іван

Пишна Оксана

Ятлук

Немає сумніву, що список цей далеко не повний, варто згадати хоча б Якимчука Івана Петровича, що про нього свідчать Поліщук Ольга Іларіонівна та Володимир Леонідович Якимчук. Під час опитування мешканців села нам довелося встановити прізвища іще кількох людей, котрі не потрапили до цього переліку.  Ось що розповідає той-таки Федорук Микита Васильович: "У колективізацію в нас забрали хату, а під час голоду вмерли четверо братів і сестер (їх було п'ятеро: Андрій, Іван, Олексій, Ганя й Харитя). А батько, Федорук Василь Оникійович, поїхав у Західну Україну по хліб. Я лишився сам. Як уже умирав я, натрапив на мене Петро Сторожук із сільради й одвів у дитячий притулок. Пам'ятаю, була там завідуюча притулком, до речі, жінка мого дядька, і голова колгоспу. Оцього хлопця, каже Сторожук, оформіть у притулок. А завідуюча й каже: "А як же його прийняти, як у нього ніхто в колгоспі не робить?" - "Нічого не знаю, - каже Сторожук, - а щоб оформили, і все!" Посадили мене за столом, дали їсти, аж приходять із сільської ради. "Ти знаєш, - питають, - що твій батько вмер?" - "А звідки ж я знаю?" - кажу. Я сам себе не знав од голоду, не те що... "Так от, - кажуть, - прийшов лист, що він вертався додому й умер по дорозі..." Мати моя, Федорук Горпина Василівна, ще жива була, то я пішов та й сказав їй. Бабич Олександр був тоді бригадиром. Зустрів мене та й каже: "Іди свині пасти в колгосп, то я тебе буду підгодовувати". Я й пішов. А що було робити? Вдома ні крихти, лободу їли та гичку. Бабич той і сам боявся, але завжди було то макухи кусочок мені винесе, то буряка, як свиням було варять, та й помагає виганяти мені свиней на пасовисько. Добрий був чоловік, нехай дарує господь царство йому небесне! Ото так я потроху перебивався в тому колгоспі, поки не виріс..."

Як бачимо в цьому списку немає ні Федорука Василя Оникійовича, ні чотирьох його дітей. Втім, достеменну кількість жертв Голодомору на сьогодні вже неможливо встановити - надто вже багато часу минуло від тієї страшної події, під час якої пішли у безвість цілі родини... З певністю можна сказати лише одне: 1933 року в Булдичеві померло від штучного голоду вдесятеро більше його мешканців, ніж значиться у цьому списку. Річ у тому, що, за підрахунками дослідників, втрати кожного села в Україні становили того року від чверті до дев'яноста відсотків його населення (не кажучи вже про ті села, де не лишилося жодної душі). Враховуючи той факт, що перед голодом у Булдичеві мешкало понад тисячу душ, можна цілком обгрунтовано припустити, що з осени 1932 до липня 1933 року там померло від трьохсот до трьохсот п'ятдесяти його мешканців... 

І досі не вщухають суперечки про те, чи був голод 1933 року геноцидом українського народу. Московські історики не погоджуються з цим визначенням - вони посилаються на той факт, що в 1933 році голодувало й російське  село, проте ці захисники геноциду замовчують той факт, що голод у Росії був лише на тих територіях, де компактно проживали українці, — на Кубані, в Ставропольському краї, на півдні Воронізької области, в Середньому Поволж’ї, в Сальських степах Ростовської области та в Казахстані. Та й аналіз ситуації, що мала місце в 1932-1933 році, свідчить про інше: натуральні штрафи до населення (тобто вилучення не лише зерна, а й решти продуктів харчування, а також продаж особистого майна з торгів) застосовувалися московськими окупантами лише до українців, їх не застосовували до інших народів, тобто події 1933 року були цілеспрямованою акцією, й мета її полягала в тому, щоб знищити активний потенціял української нації, знекровити її і зробити слухняним знаряддям у руках Москви. 

Втім, 1933 рік був тільки одним з епізодів у цій неоголошеній війні...   

Великий Терор

Репресіям 1937-1938 років Марія Бабич присвячує у своїх спогадах окремий розділ. Вихваляючи колгоспне життя, вона невдоволено зауважує: "Успіхи голоти кісткою ставали свистоплясам та любителям дармовий хліб їсти. (...) Ледачі свистопляси не дрімали. На багатьох членів колгоспу фабрикували брехливі доноси, наслідком яких пішла поголовна репресія. Від чорних накипів у першу чергу постраждали члени комітету незаможників".  Судячи з усього, вірна більшовичка Марія Бабич  причиною репресій вважає ворогів колгоспного ладу. Ось як вона оцінює тодішню ситуацію: "На сході соціалізму країна кишіла брехунами, авантюристами, конокрадами, запроданцями, любителями дармових подачок, торгашами. Тоді вищезгадана погань почала торгувати людьми". І далі: "Це ті палки, що недобитки куркульські соціалізму в колеса ставили". Ці висловлювання просто-таки  вражають читача - адже не могла не знати Марія Терентіївна, що справжньою причиною репресій була політика більшовицької влади! В нашому дослідженні ми не будемо вдаватися у причини та джерела комуністичного світогляду, а зараз спробуємо з'ясувати, чому ж такого розмаху набрали політичні репресії в 1938-1938 роках. 

З середини 30-х років Москва почала готуватися до збройного нападу на сусідні країни. Сталін вирішив будь-що втілити ленінський план світової революції - запровадити більшовицьку владу на всій земній кулі, організувати комуністичний лад у всіх країнах світу. Для того, щоб підготувати населення Радянського Союзу до війни, потрібно було встановити в суспільстві атмосферу ворожости і задушити останні вогнища опору. Крім того, Україна й далі викликала в Москви недовіру - попри те, що під час Голодомору вдалося знищити понад вісім мільйонів українців, поміж ними лишалося чимало людей, світогляд яких відрізнявся від комуністичного. Саме тому в 1937-1938 роках кремлівська верхівка вдалася до масових репресій, які увійшли до історії під назвою Великого Терору... 

Підготовка до терору розпочалася 1936 року. З жовтня 1936-го до лютого 1937-го більшовицька влада здійснила реорганізацію НКВД, знявши з поста наркома внутрішніх справ Генріха Ягоду, а разом з ним і цілу низку його поплічників,  - згодом усі ці "борці з контрреволюцією" були розстріляні як вороги народу.   Наркомом внутрішнії справ став Микола Єжов. Кремлівські вожді поставила перед ним завдання - здійснити масштабну "чистку" партійної, військової, адміністративної еліти від потенційної опозиції. 9 березня 1936 р. була ухвалена Постанова Політбюро ЦК ВКП(б) "Про заходи, що унеможливлюють проникнення в СРСР шпигунських, терористичних, диверсійних елементів", 28 квітня 1936 р. - Постанова РНК СРСР "Про виселення з УРСР і господарське облаштування в Карагандинській обл. Казахської АРСР 15000 польських і німецьких господарств". 

Другим етапом став березень 1937 - червень 1937 року. За цей період Москва видала низку законодавчих актів про боротьбу з "дворушниками", "агентами іноземних розвідок", спланувала масові операції проти "соціальної бази" потенційних агресорів - куркулів, "колишніх" людей, представників національних діаспор тощо. 17 березня 1937 р. було ухвалено закон, який заборонив селянам залишати колгоспи без згоди адміністрації, тобто фактично відбулося закріпачення робочої сили в колгоспах. 

Третій етап, що тривав з липня 1937 по жовтень 1938 років, характеризувався здійсненням масових репресивних операцій проти так званих "куркулів" і "націоналістичних недобитків", проти ЧСЗБ (члени сімей зрадників батьківщини), а водночас була посилена боротьба з "військово-фашистськими змовами" в Червоній Армії й зі "шкідництвом" у народному господарстві.  

Найбільша за всю радянську добу „чистка" проти „ворогів народу", яку розробив нарком НКВС Ніколай Єжов і схвалив Сталін, розпочалася за наказом НКВС СРСР (№ 00447) 5 серпня 1937 року (див. Додаток І) і повинна була тривати 4 місяці. Насправді ж вона тривала понад 15 місяців і була припинена постановою Політбюро ЦК ВКП(б) 15 листопада 1938 року (див. Додаток ІІ), хоч на місцях за інерцією тривала ще майже рік. Як вважають історики, цей наказ документально оформив найстрашніший період сталінського терору. 

Що ж відбувалося в цей на Україні? За сучасними даними, органами НКВС на території України в зазначений період було заарештовано 279 тис. 126 осіб. Під дію наказу № 00447 потрапили "куркулі" та інші антирадянські елементи. Протягом 1937 року найбільших репресій зазнали селяни (71 тис. 452 осіб), а також інтелігенція та службовці (68 тис. 087 осіб). До так званої "найвищої міри соціального захисту" (розстрілу) було засуджено 67 тис. 777 осіб. Усе це розгорталося на тлі масового психозу, який охопив країну: на вулицях висіли плакати, де було змальовано руку в колючій рукавиці, яка душить зелену змію (відтоді й увійшов у побут вислів "ежовые рукавицы"),  в газетах друкувалися списки розстріляних, обурені листи трудящих, які проклинали "ворогів народу", закликали розстріляти їх "як собак", задавити, винищити до ноги... Як свідчить та ж таки Марія Бабич, "Вирувало життя за фразеологією "Бий свого, щоб чужий духу боявся". Про те ж саме розповідає і невідомий очевидець (запис учня 5 класу Ю. Шилюка): "Тоді здавали один другого і сусід сусіда". Масова пропаганда всіляко звеличувала очільника НКВС Єжова, називала його вірним ленінцем, незламним більшовиком, залізним наркомом... Одним зі скрайніх виявів тодішньої совєцької дурости стала "Поема о наркоме Ежове", складена казахським народним співцем Джамбулом (хоча насправді написав її російський літератор К. Алтайський, який перекладав твори Джамбула на російську мову). Ось декілька рядків з цього опусу:

Я славлю батыра Ежова, который

Разрыв уничтожил змеиные норы,

Кто встал, недобитым врагам угрожая

На страже страны и ее урожая.

Будь орденом Ленина вечно украшен,

Наш зоркий хранитель заводов и пашен,

И пусть моя песня разносит по миру

Всесветную славу родному батыру...

Протягом 1938 року кількість репресованих вищезазначених категорій трохи зменшилась, проте зросла питома вага смертних вироків: за цей рік було заарештовано 41 тис. 344 селянина, інтелігенції та службовців - 23 тис. 251 особу. Зросли репресії проти військових - 2 тис. 424 особи. Кількість засуджених співробітників НКВС УРСР становила 970 осіб. Загалом до вищої міри покарання було засуджено 55 тис. 646 осіб. За "характером злочину" класифікувалися такі категорії, як шпигунство, зрада Батьківщині, диверсія, тероризм, контрреволюційна агітація, повстанська контрреволюційна діяльність, шкідництво та інші. 

Від загальної кількості заарештованих протягом 1937 року українці становили 53%, поляки - 18,8%, німці - 10,2%, росіяни - 8%, євреї - 2,5%. 

Булдичів потрапив у зону особливої уваги каральних органів - в 1937-1938 роках на території сільської ради було заарештовано двадцять сім осіб, із них чотирнадцять душ було засуджено до найвищої міри покарання, вісім - до ув'язнення в концтаборах, зникли безвісти після арешту чотири чоловіка. Відбули термін покарання і повернулися додому лише двоє засуджених. І тільки один заарештований був звільнений з-під варти у зв'язку з закриттям проти нього кримінальної справи і доживав свого віка у Булдичеві. 

Проти заарештованих були сфабриковані дві групові справи: участь у Польській організації військовій та участь у Контрреволюційній повстансько-націоналістичній організації. Окремо проходять Зозульчак Михайло Павлович, Матюх Анастасія Никифорівна і Герасимчук Омелян Сидорович, яких засудили за "контрреволюційну агітацію".

СПРАВА МИХАЙЛА ЗОЗУЛЬЧАКА 
Зозульчак Михайло Павлович 1899 року народження був заарештований 22 серпня 1937 року.   

Ось яку характеристику дала на нього в райвідділ НКВД сільська влада: "...родом із Польщі, приїхав у село Булдичів під час громадянської війни, де пристав у прийми до громадянки села Булдичів Зозульчак Ярини Адамової. В 1931 році такий вступив у колгосп.  В 1931 році виїхав такий зі своєю сім'єю в Одеську область, звідки повернувся назад у 1936 році (тобто втік зі своєю сім'єю). У Польщі в Зозульчака М.П. була родина, з якою він вів переписку. Сам Зозульчак неписьменний, якому письма писав та підписував адрес Лещук Купрій та Гурській Філімон, який теж сам із Польщі, в сучасний мент теж находиться в Одеській області на переселенні, про що свідчить секретар П. Сторожук". 

Сам Зозульчак на допиті (протокол від 19 листопада 1937 року) свідчить: "Я из Польши Богородчанского повита Станиславской губернии Солотвинская волость с. Кривец. Переехал на территорию СССР с петлюровской армией в 1919 году, в Польше у меня осталась мать, сестра и брат, с которыми я имел связь до 1933 года". 

Всі ці дані викликають подив. Як відомо, армія УНР під командуванням Петлюри формувалася на території України, а не прийшла з-за кордону, себто з Польщі. Чому ж Зозульчак говорить, що "переїхав" з петлюровською армією? Відповідь проста: як відомо, в складі війська Симона Петлюри воювала Українська Галицька Армія (УГА), яка відступила з території Польщі під натиском польських окупантів й об'єдналася в 1919 році з військом УНР, проголосивши Злуку двох земель - Західної та Східної України. Наприкінці 1919 року УГА капітулювала, тому що була геть знекровлена епідемією тифу і не могла воювати - як висловився один з її лікарів, "це вже не військо, а пересувний лазарет із трупами". Враховуючи ці факти, можна з усією певністю сказати, що Михайло Зозульчак був бійцем Української Галицької армії. Не виключено, що до Булдичева він потрапив хворий на тиф і після одужання лишився жити з жінкою, яка його доглядала під час хвороби. Просто пояснюється і те, чому він говорить, що "переїхав" із Польщі з "петлюрівською армією" - протокол допиту писав за нього слідчий, для котрого  не було різниці між військом Петлюри і Українською Галицькою армією... 

Як відбувалися допити в НКВД? До 1937 року слідчим було заборонено без спеціяльного дозволу застосовувати до підслідних фізичні методи впливу, тобто бити їх можна було тільки з санкції начальства. Зазвичай такі методи застосовувалися лише до осіб із номенклатури - секретарів райкомів, голів колгоспів, директорів тощо. Великий Терор скасував ці обмеження, і слідчим давали змогу самим обирати методи впливу. Матеріяли, що стосуться "контрреволюційної націоналістичної повстансько-шпигунської організації", свідчать про те, що слідчі Держинського райвідділу НКВД користувалися насильством, щоб вибити з підслідних показання, змусити їх зізнатися в тому, чого вони не робили і навіть не мали до нього ніякого стосунку. Про жорстокі тортури, які тривали по кілька діб підряд, свідчать у своїх скаргах із таборів Захар Дубина, Володимир Грицаюк і Григорій Кравчук. Немає сумніву, що так само чинили і Михайлом Зозульчаком. Під час слідства його били, вимагаючи давати неправдиві свідчення на себе й на інших людей, потім слідчий власноруч складав протокол допиту, де писав усе, що йому хотілося, а далі Зозульчак підписував протокол, не читаючи. Він був неписьмений, але прізвище своє сяк-так умів накреслити... 

Жорстким фізичним тиском і пояснюються усі ті нісенітниці, які сьогодні читаємо ми в цьому документі. Так, на запитання слідчого про його службу в "петлюровской армии" Зозульчак відповідає, що він справді служив там "в 1918 году в 34 сотне в 6 взводе, наш взвод и я сам при захвате города или местечка, где было еврейское население, мы громили еврейские семейства, изнасиловали еврейских девочек, делали что угодно"... Слідчий мусив вигадати цю байку про єврейські погроми, тому що матеріялу для обвинувачення Зозульчака не було взагалі! Наприклад, на запитання про шпигунську діяльність на користь Польщі Зозульчак відповів у такий спосіб: "Я писал домой письма матери и сестре. В этих письмах я писал о своей семейной жизни, о своем хозяйстве и больше ничего не писал, потому что я неграмотный, а мне писал эти письма Гурский Филимон, который выехал на Одещину в 1932 году, Бондарчук Владимир, который выехал в 1936 году в Сибирь, куда именно я не знаю". Звичайно, тих листів додому було недостатньо для того, щоб побудувати на них справу... Тому слідчий записує у протокол ось що: 

"ВОПРОС. Следствию известно, что вы являетесь членом националистической контрреволюционной организации, которая существует в с. Булдычев. 

ОТВЕТ. Я членом такой организации не состою, но я слыхал, что у нас есть такая группа, которая стремится дискриминировать колхозное руководство, а именно слыхал про таких людей: Лещук Аврам, Лещук Куприй, Бабич Юхим, Грицаюк Владимир, они говорили, чтоб фураж раздать колхозникам на трудодни, и ходили за передседателем колхоза Цвошиком (?) и ругали его, что он выполнил заготовку".

На другому допиті Зозульчак говорить: "...признаю себя виновным в том, что я действительно служил в петлюровской армии, поддерживал письменную связь с братом в Польше, что я агитировал о плохой жизни в колхозах, в остальных пунктах моего обвинения виновным себя не признаю". Втім, слідчий організував навіть свідків (немає сумніву, що й до них застосовувалися фізичні методи впливу) і влаштував очні ставки. У звинуваченні зазначається: "...изобличается показаниями жителей Мосьяшко, Петрушко, Беркута и очными ставками между обвиняемым Зозульчаком и свидетелями Петрушко и Беркута (л.10-22)". Звинуватили Зозульчака, зокрема, і в тому, що брат його, Дмитро, служив у польській жандармерії, а також у тому, що він, Михайло Зозульчак, звертався на початку 30-х років до польського консульства з проханням репатріяції, тобто хотів виїхати до Західної України зі своєю родиною.

17 грудня  постановою народного комісара внутрішніх справ СРСР та прокурора СРСР (так званої двійки) Михайло Зозульчак за звинуваченням у злочинах, передбачених статтею  54-10 КК УРСР (контрреволюційна агітація), був засуджений до розстрілу. В справі є виписка з акту про виконання вироку: "Постановление НКВД СССР и Прокурора СССР от 17 декабря 1937 года по протоколу 569 о расстреле Зозульчака Михаила Павловича приведено в исполнение 28.12. 1937 года в 20.00. Начальник горотдела НКВД Мартинюк". 

На день арешту в Михайла Зозульчака була така родина: дружина Ярина, тридцять шість років, син Трохим, одинадцять років, син Петро, сім років, донька Марія, чотири роки, син Зінько, один рік. В Булдичеві нам вдалося зустрітися з Петром Зозульчаком та його дружиною. Зозульчак Валентина Василівна 1935 року народження, розповідає: "Мій свекор, Зозульчак Михайло Павлович, мешкав на Західній Україні, яка на початку століття була під Польщею. Під час громадянської війни він служив у війську і в Булдичеві пристав у прийми. А звинуватили його у тому, ніби він писав листи на Західну Україну й описував, яке тут у нас життя. Дочка моя їздила в архів у Житомир і там прочитала, ніби йому допомагали ті листи писати Лещук Купрій і ще один учитель, не пам'ятаю прізвища. Їх узяли разом із ним і судили по одній справі. Лишилося четверо дітей, мати їхня померла ще раніше. Найменшого брата віддали в дитячий притулок, одного узяв дядько на Слободі, а брат із сестрою лишилися в батьківській хаті. Про найменшого брата довго не було нічого відомо, а потім з'ясувалося, що він опинився аж у Ставрополі - його всиновила якась родина". Долібець Євгенія Андріївна розповідає: "У репресії забрали Михаська Зозульчака. А звинуватили його в тому, що він ніби писав листи додому, а допомагав йому Лещук. Викликали Михалка Бабича свідчити. Питають, ти знаєш цього чоловіка? Знаю, каже. А що можеш сказати? Роботящий, каже, чоловік, нічого поганого не скажу. А знаєш, що він із Западної? Та звідкись є, каже Михалко. І Купрій Лещук відмовлявся, що допомагав писати ті листи, але їх обох за те засудили". Навіть Марія Бабич пише:"Хай грамотним шили польське шпигунство, а за що Зозульчака забрали, він же тільки знав букву О, бо ж на дирку з калачика схожа". 

Нам не пощастило роздобути фотографію Михайла Зозульчака. В протоколі обшуку зазначається, що в нього забрали паспорт і військовий квиток, декілька фото і листи. В кримінальній справі є конверт з написом "Документи М. П. Зозульчака", але він порожній. Невідоме й місце його поховання. За непідтвердженими даними, засуджених до смерти у 1938 році розстрілювали уночі в Житомирі й хоронили в монастирському саду, там, де зараз стоїть будівля обласного онкологічного диспансера. 

СПРАВА АНАСТАСІЇ МАТЮХ

Про арешт і засудження Анастасії Матюх збереглося дуже мало відомостей. Зі справи Купрія Лещука видно, що дав на неї свідчення такий собі Стрєльцов Іван Іванович, котрий сказав, що вона попова дочка, а чоловік її, Федот Садовський, - колишній петлюрівський офіцер... Анастасію Матюх заарештували в серпні 1937 року, й, мабуть, тоді ж таки був заарештований її чоловік. Того ж року обох розстріляли. Згодом поплічники московських катів зробили усе, щоб стерти навіть пам'ять про цих людей. Поліщук Ольга Іларіонівна 1932 року народження, згадує: "Коли розстріляли вчителів з нашої школи, то десь році в 1939 ходили енкаведисти по хатах і в кого були групові фотографії з тими вчителями, то їх на тих фотографіях видряпували". За браком іншої інформації наводимо архівну довідку.

Гр. Матюх (так в документі) Анастасія Никифорівна, 1900 року народження (число не вказане), уродженка с. Любомирка Полонського району Вінницької області (згідно анкети), на день арешту жителька села Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працювала вчителем, 22 серпня 1937 року була заарештована співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. 

Склад сім'ї на день арешту: чоловік Садовський Федот Прокопович (вік не вказаний), син Борис, 12 років,  дочка Галина, 6 років. 

18 жотня 1937 року постановою НКВС СРСР і Прокурора СРСР (протокол №30) Матюх Анастасія Никифорівна за звинуваченням у злочинах, передбачених ст. 54-11 КК УРСР (контрреволюційна діяльність), засуджена до розстрілу. Вирок виконано 10 грудня 1937 року в м. Бедичеві, місцен поховання не зазначене. 

За висновком прокуратури Житомирської області від 17 липня 1989 року Матюх Анастасія Никифорівна підпадає під дію ст.1 Указу Президії Верховної Ради СРСР від 16 січня 1989 року "Про додаткові заходи по відновленню справедливості відносно жертв репресій, які мали місце в період 30-40-х і початку 5--х років".

Матюх Анастасія Никифорівна реабілітована посмертно.

СПРАВА ОМЕЛЯНА ГЕРАСИМЧУКА[С4]

Герасимчук був засуджений ще за тієї пори, коли Дзержинський район перебував у складі Вінницької области, тож справу його розглядав Вінницький обласний суд. У нашому розпорядженні є архівна довідка, що  стосується цієї справи. 

Гр. Герасимчук Омелян Сидорович, 16 липня 1898 року народження, уродженець с. Правохоморне Полонського району Вінницької області (згідно анкети), на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Вінницької області, працював учителем, 25 січня 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. 

Склад сім'ї на день арешту: дружина Ганна Пилипівна   (вік не вказаний), дочка Наталія, 12 років, син Микола, 6 років. 

Згідно кримінального вироку спецколегії Вінницького обласного суду від 2 березня 1937  року Герасимчук Омелян Сидорович за звинуваченням у злочинах, передбачених ст. 54-10 ч.І КК УРСР (контррреволюційна агітація), засуджений до ув'язнення у виправно-трудові табори у віддалених місцях СРСР стрроком на 5 років з обмеженням у правах на 2 роки. Відомостей прро місце відбування покарання та його подальшу долю в справі немає. 

28 груддня 1963 року пленум Верховного суду Українької РСР за протестом зас. Прокурора УРСР постановив (постанова № 110-н-63): "Вирок Вінницького обласного суду від 2 березня 1937 року ... відносно Герасимчука Омеляна Сидоровича відмінити, а справу про нього припинити за відсутністю злочину"

Герасимчук Омелян Сидорович реабілітований.

КОНТРРЕВОЛЮЦІЙНА НАЦІОНАЛІСТИЧНА ШПИГУНСЬКО-ПОВСТАНСЬКА ОРГАНІЗАЦІЯ

У справі так званої "контрреволюційної організації" проходило  одинадцять осіб. Із них шестеро було засуджено до десяти років ув'язнення, п'ятьох розстріляли. Слідство провадили співробітники НКВД Рябчук, Козлов, Музикант, Осипов, Коломієць, Масляний, Немиров, Брюханов, Желеховський. За дотриманням законности наглядав прокурор Науменко. Керував усім цим начальник Дзержинського райвідділу НКВС молодший лейтенант Овчаренко і начальник оперативно-слідчої групи по Житомирській області Мартинюк.  

ЮХИМ БАБИЧ

Гр. Бабич Юхим Федотович (Федорович), 16 жовтня 1883 року народження, уродженець с. Булдичів Дзержинського району (згідно анкети), на день арешту житель с. Слобода Шевченка Дзержинського району Житомирської області, працював агрономом, 16 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Зінаїда, 48 років, син Яків, 18 років, син В'ячеслав, 24 роки. 

З   архівної довідки

Юхим Бабич був одною з найголовніших постатей у справі "контрреволюційної організації", тому що разом з Аврамом Лещуком проходив у ній як один із організаторів. В Булдичеві спогадів про нього практично не збереглося, близьких родичів теж немає. В 1937 році на замовлення районного НКВД сільська рада в особі того ж таки Петра Сторожука виготовила на нього таку характеристику.

...дійсно є уродженець с. Булдичів. Народився в 1883 році, батько такого був середняк, мав землі 5 десятин, мав 2 коней, корову та иншу дрібну худобу, хату, клуню і хліва. Старший брат його Бабич Корній служив ключником у Терещенка, бувшого поміщика в селі Мелехцях (?), а также й учителював у с. Булдичів. Сам Бабич Юхим за старого часу служив у старій армії офіцером, під час імперіялістичної війни був у плєну в Німещині. Після повернення його з плєну такий заняв землі з нетрудового фонду 5,5 десятин й розпочав своє  господарство, а также нараду з цим поступив на службу головою райкомнезаму, підчас чого почав будувати собі хату, на яку майже все дерево доставляв собі без коштів за ріжні поради бідняків та взагалі старався обробляти своє господарство. Воно його ничого не коштувало, всей час працювала в його наймана безкоштовна сила, обробляли йому землю, а також держав наймитів та наймичок. Сам Бабич мав двоюрідних братів у Польщі, з яких один працює попом, чи зв'язок мав такий із ними чи ні, сільраді невідомо. Був крепко зв'язаний з Лещуками, з Садовським, з Матюхою, під час роботи на керівних посадах він проводив крепкий зажим колгоспників. Перебуваючи головою сільради в 1932 році, арестовував колгоспників та сажав до темного приміщення, наприклад Лук'янчука Микиту. Під час перебування такого головою сільради в 1932 році до такого зверталися багатосімейні колгоспники, аби такий дав настановлення в справі допомоги, то такий з грубим поводженням заставляв колгоспницю Яремчук Одарку, що, мов, не можеш вигодувати сем'ї, то можеш утопитись і потопити дітей. Бабич Юхим мав тісний зв'язок зі старшим бувшим агрономом Сінецьким, який неодноразово приїжджав до Бабича в 1937 році восени на квартиру. Після чого Бабич, працюючи агрономом в 1937 році, настільки задержав аналіза, що колгосп сіяв зерно без аналіза

Голова РОМАНЮК

Секретар Петро СТОРОЖУК

Як бачимо з цієї характеристики, Петро Сторожук чимдуж намагався догодити НКВД і сповіщав про Бабича факти, які на сьогодні можна вважати наклепом, — декотрі булдичівці, з якими нам довелося говорити на цю тему, зокрема, Поліщук Ольга Іларіонівна, зберегли про Юхима Бабича добрі спогади і вважали його розумною і порядною людиною… Так чи так, а в 1937 році Бабича  заарештували і змусили підписати протоколи, які ми подаємо нижче. 

20 ноября 1937 года

ПРОТОКОЛ

допроса Бабич Юхима Андреевича

ВОПРОС. В УГБ НКВД имеются данные о том, что вы являетесь польским агентом. Признаете ли вы это? 

ОТВЕТ. Да, признаюсь, что я являюсь агентом разведорганов, завербованный в 1935 году.

В. Расскажите, при каких обстоятельствах вы были завербованы в качестве польагента. 

О. В 1935 году завербовал меня для шпионской работы СКАЛЬБЕРГ - командир полка, расположенного на территории Мирополя, где я работал директором подсобного хозяйства. Одного разу Скальберг вызвал меня к себе и предложил работать агентом на пользу Польши... я сказал, что подумаю. Раз работал я на подсобном хозяйстве, ко мне на бричке подъехал Скальберг, завел меня в яр и вынул револьвер и сказал: "Выбирай одно из двух: или работать, или нет". Я после этого согласился и дал ему подписку. 

Скальберг сказал, что материал подписуй "Дед", это будет твоя кличка. 

В. Какой был характер переданных вами сведений. 

О. Я давал сведения о конском поголовье в колхозах, о тракторном парке МТС, о настроении масс, а также дал список бывших офицеров и петлюровцев, которые живут на территории нашего района... 

В. Кто был завербован вами и для чего.

О. Садовский, имени его не знаю,  житель села Булдычев, учитель, Гиндич Йосиф, котоый работает в Мирополе в маслозаводе... 

Допросил Желеховский (підпис)

20 ноября 1937 года

ПРОТОКОЛ 

допроса Бабич Ефима Андреевича

...подтверждаю, что я был членом контрреволюционной повстанческой организации с 1936 года. Завербовал меня Аврам Лещук у себя на квартире. 

В. Скажите название данной организации и какие задачи она преследовала. 

О. Название ее было Булдычевская контрреволюционная повстанческая организация. Задачу она ставила выводить из строя тягловую силу, выводить конский состав из фонда Красной Армии, имеющийся в колхозах, путем отравления. В период войны организовать в тылу Красной Армии отряды, которые били б Красную Армию, уничтожали запасы продовольствия, а также отравляли колодцы...

В. Кто помимо вас входил в эту организацию? 

О. Буслюк Иван Кириллович, Полищук Прокофий, Кравчук Григорий, Лещук Аврам, Садовский имени не знаю, Матюх имени не знаю, Вишневский имени не помню, Сторожук Петр Степанович, Полищук Евмен Ерофеевич, Дубина Трифон, Семенец имени его не помню. 

В. Следствию известно, что вы участвовали в петлюровской банде. 

О. Да, я участвовал в банде Петлюры у Винниченко в 1919 году в качестве командира взвода. Когда удирал домой, то принес наган, который забрали в 1933 году в ГПУ. 

В. Следствию известно, что в вашей контрреволюционной организации имелось оружие. 

О. В нашей организации была одна винтовка и два револьвера, которые находились у Лещука Аврама. У меня был бравнинг системы "стеер", который я отдал Полищуку Прокофию. Лещук Аврам говорил, что у него спрятан ручной пулемет, но где, он не говорил мне об этом. 

Допросил Желеховский (підпис)

Немає сумніву, що всі ці "зізнання" вигадані слідчим, адже нікому зі справжніх підпільників і на думку не спало б  назвати свою організацію "контрреволюційною", а фраза про те, що служив "в банде Петлюры в Винниченко" свідчить, що її вигадав слідчий, який мав дуже приблизне уявлення про Визвольні Змагання в Україні... У справі є ще один протокол, датований тим же числом, де йдеться про орден Червоного Прапора, яким був колись нагороджений Юхим Бабич. У цьому протоколі Бабич стверджує, що орден насправді належав його небожеві Бабичу Андрію Опанасовичу, якого він ніби забив у 1930 році через вікно в його домі, а потім забрав орден і орденську книжку, де зробив підчистку і виправив ім'я. "При обмене орденских документов, - свідчить у протоколі Бабич, - я свой поддельный документ послал в Москву и оттуда получил новую орденскую книжку". З подальших матеріялів архівно-слідчої справи стає зрозуміло, що всі ці "зізнання" - теж чистісінька брехня, що Бабич таки був орденоносцем... Чому ж він підписав ці протоколи й, по суті, звів на себе наклеп? Звичайно ж, причиною були катування, котрі застосовувалися до нього в слідчими Дзержинського райвідділу НКВС. Поліщук Ольга Іларіонівна 1932 року народження згадує: "Дядько мій, Юхим Бабич, був гарячим прихильником більшовиків. У нього були нагороди, він був членом комнезаму і навіть їздив на похорони Лєніна у 1924 році. В 37-му забрали його і стратили. Чула від людей, що дуже його били... Катували так, аж бороду одірвали". 

В 1958 році військовий трибунал Прикарпатського військового округу провів повторне розслідування, допитавши в Булдичеві осіб, причетних до цієї справи. Внаслідок цього з'ясувалося, що Андрія Бабича вбили в 1933 році Євтух Дубина та Созон Дубинський (і дата, й одне з прізвищ, вочевидь, неправильні), які були заарештовані, зізналися і були засуджені за статтею 58-8 КК УРСР. З'ясувалося й те, що орден Червого Прапора таки належав Юхиму Бабичу, однак у справі немає даних про те, за що він був ним нагороджений. Слідство звернуло також увагу на те, що особа Ска(о)льберга у матеріялах справи не встановлена і його не допитували у зв'язку з показаннями Бабича. Після кількох запитів надійшла відповідь, що, можливо, це Скальберг Віліс Вільгельмович, 1895 року народження, уродженець Литви, командир 135 стрілецького полку, якого військова колегія Верховного суду УРСР в 1937 році засудила до найвищої міри покарання за статтями 54-2-11. 

Усе це вже не могло вплинути на долю Юхима Бабича - 28 листопада 1937 року за статтями 54-2, 54-6, 54-11 КК УРСР трійка засудила його до розстрілу, і вирок було виконано 17 грудня того ж таки року. 

Втім, на цьому справа Бабича не скінчилася. Через двадцять років його дружина звернулася до  Житомирського обласного КДБ з таким листом: 

Від гр. Бабич Зіни Лукіянівни

Заява

Я, громадянка с. Булдичів Дзержинського р-ну Житомирської області, звертаюся до вас із просьбою, щоб повідомили мені судьбу моєї дружини. Забраний він був у 1937 році 16 листопада Бабіча Юхима... забраний органами НКВД. Я вже один раз писала до вас, ви мені повідомили, що він забраний на 10 років, а чи живий він і де находиться, ви мені не повідомили. Вже тому пройшло років 20, а його все не чути. Прошу вас великою просьбою, щоб повідомили мені, чи він живий чи ні й де находиться. Ожидала я 40-річчя Жовтня, до якого була амністія, думала, що буде мені якесь ізвєстія. І не можу дочекатися. Тепер ще раз прошу не відмовити мого прохання, сообщіть мені, чи живий він і де находиться. 

17.03. 1958 року

Цю заяву розглянули і, встановивши, що Бабич Юхим був розстріляний у 1937 році, склали такий документ: 

ЗАКЛЮЧЕНИЕ от 17 сентября 1958 года

Руководствуясь указанием КГБ СССР №108сс (див. Додаток ІV - Л. К.) от 24 августа 1955 года, полагал бы оформить в Дзержинском районном ЗАГСе регистрацию смерти Бабича Е.Ф., установив время 19 июня 1940 года и причину смерти инфаркт миокарда. 

Оперуполномоченный УАО КГБ по Житомирской области

ШИТОВ

Утверждаю: нач. УКГБ по Житомирской области

Полковник МАРЧЕНКО

Ці два документи свідчать про те, що Москва свідомо чинила злочини проти українського народу - і свідомо приховувала наслідки цієї злочинної діяльности.  Зворушлива у своїй безпосередності заява Зінаїди Бабич просто-таки вражає сучасного читача: адже йдеться у ній про те, що сім'я чекає додому чоловіка, якого вже двадцять років немає серед живих! Схоже, дружина Юхима Бабича так ніколи й не дізналася, що її чоловіка вбили через місяць після арешту, - ось який документ знайшли ми в наглядовій справ: 

РАСПИСКА

Дана мною, Бабич Зинаидой Лукьяновной, в том, что мне сообщили устно, что мой муж Бабич Ефим был осужден к десяти годам ИТЛ и в заключении умер 19 июля 1940 года.

22 мая 1958 года

Далі ми побачимо, що такі ж фальшивки московські кати сфабрикували і стосовно інших фігурантів цієї справи, причому навіть у 1989 році, в розпалі горбачовської перебудови,  житомирські кагебісти запевняли родичів розстріляних булдичівців, що їхні батьки та діди померли у таборах, а не були тихцем убиті в підвалі НКВС і поховані десь на околиці Бердичева. 

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО (ухвала № Ож-232): "Постанову трійки при УНКВС по Житомирській області від 28 листопада 1937 року відносно... Бабича Юхима Федотовича... відмінити і справу ... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

КУПРІЙ ЛЕЩУК

Гр. Лещук Купріян Данилович, 2 жовтня 1888 року народження, уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської области, учитель. Склад сім'ї на день арешту: дружина Мотрона, 36  років, син Олексій, 16 років, дочка Зінаїда, 12 років, дочка Валентина, 12 років. 

З архівної довідки

Лещук був заарештований 9 серпня 1937 року і проходив у справі як один із ватажків "контрреволюційної повстансько-націоналістичної організації". Оперативні співробітники НКВД мали ордер і на арешт його брата Аврама, але тому пощастило втекти. Марія Бабич вважає, що причиною арешту були доноси. Ось що пише вона у своїх спогадах: "Після викриття культу почалася реабілітація репресованих. Так, у "Романівському віснику" було написано, що Лещука Купрія Даниловича було оправдано... Я вирізаю цю статтю і посилаю у нинішню ВР з коментарями: "Що з того, що нині реабілітовано, а все життя його родина ходила під зонтом ворога народу. І чому не пишеться, хто продавав і скільки брав". Мені дають відповідь, що за такого, як Лещук К.Д. брали 75 крб., за рангом нижчого - 50 крб., а за простого 25 крб. Я це вже знала, бо ж в Пилипах робила з колишнім начальником КГБ. Він історію читав, але більше дітей заставляв працювати з книжкою, бо ж сам не знав, хто такий Кутузов, Суворов... Але такі в КГБ якраз під аршин, якби серце не тьохнуло людей на диби брати. Цей кагебіст мені сказав, хто в Булдичеві торгував людьми, а ВР сказала, що цього вона не може зробити, щоб не було помсти". Виходить, Марія Терентівна знала, хто в Булдичеві писав доноси на односельчан і отримував за це гроші, - але навіть у своїх приватних записах не назвала ні їхніх прізвищ, ні прізвища того "начальника КГБ"! (Зараз ми можемо тільки припустити, що то був Масляний, котрий у 37 році вибивав зізнання з арештованих булдичівців, - у скаргах з табору вони характеризують його як  учителя за професією). Зате вона дає неоціненні свідчення про втечу Аврама Лещука: "Одного разу торгаш (донощик - Л.К.) прибігає до Лещука Аврама. Торгаш був двоюрідним братом жінки Лещука. 

- Втікай, брацці!

- Чого?

- Я тебе продав.

Лещук А.Д. кусок хліба в кишеню і гайда на Печанівку. Коли чує позад себе крик: "Стій! Стріляти буду!"

Втікач оглядається - Брюханов Ліфан (кагебіст із Олександрівки). 1,20 см ростом, втікач - 2 м. 

- Стріляй! Ти мене однією кулею не вб'єш, але як я тебе схвачу за обидві ноги, то розірву надвоє. 

Так опоненти розійшлися. Після реабілітації зустрілися біля крамниці. Брюханов протягнув руку Лещуку А.Д., який тільки плюнув на простягнуту руку і відійшов". Ці свідчення підтверджуються і спогадами інших очевидців. Ось що розповідає Микита Федорук: "У тридцять сьомому році були репресії. Продавали людей свої таки булдичівські. Ходили попід вікнами і слухали, що кажуть, а тоді доносили. Кажуть, чимало народу здав Іван Лещук. А потім тих, що доносили, й самих позабирали та розстріляли. Лещук Аврам сховався у хаті в підсобійці, як за ним прийшли уночі, а потім утік аж у Дніпропетровськ". З документів групової справи відомо, що слідчі наперед запланували вчинити Аврама Лещука ініціятором створення "контрреволюційної організації", оскільки від час визвольних змагань він служив у війську УНР під командуванням Петлюри і мав звання сотника. Аж до п'ятдесятих років Аврам Лещук працював у Дніпропетровську, а в Булдичеві мешкала його дружина з дітьми. Бачився він з ними чи ні під час цієї відсутности, ми не знаємо, відомо тільки, що посилав їм гроші.

Сім'я Лещуків належала до родовитих булдичівців.  Ось яку характеристику дала Купрієві сільська рада: "По соцпоходженню син бувшого куркуля, який мав до революції рільної землі 13 га та з лісом в трьох кусках 5 га, крім того, орендував у селян 6 га. Мав 4 коней, робочіх та молодняк, 2-3 корови та молодняк, иншу дрібну худобу. Сезонно використовував найняту силу. 

Гр. Лещук Купрій Данилів до 1928 року був секретарем сільради та мав своє господарство, в 1930 році вступив у колгосп, а сам працював директором школи до 1937 року". З протоколу допиту ми дізнаємося, що в лютому 1937 року Лещука виключили з членів ВКП(б), за що - невідомо. 13 липня 1995 року в газеті "Романівський вісник" був опублікований матеріял під назвою "Бо чистий він поміж людьми", де наводяться факти з біографії Купрія Лещука. В ньому читаємо: "Народився він у Булдичеві в селянській сім'ї, де було семеро дітей. Змалку мав потяг до навчання, а тому батьки віддали його до Миропільської церковно-парафіяльної школи, чотири класи якої він і закінчив успішно. (...) Хто знає, як би склалося життя юнака, якби не 1914 рік. Купріян брав участь у Першій світовій війні, попав у полон в Німеччину. У полоні пробув довгих чотири роки. Лише у 1918, вже після революції, повернувся у рідне село. (...) У сім'ї Лещуків завжди панували мир та злагода. Та й у селі його поважали. Із 1923 по 1928 рік працював Купріян Данилович  секретарем Булдичівської сільської ради, завжди був у числі активістів.

Та увесь час не полишав Лещук мрію про навчання, тож у 30-х роках вступив на заочне навчання до Кам'янець-Подільського вчительського інституту. Тоді ж став працювати директором Булдичівської семирічної школи, одночасно викладав географію. У 1930 році сім'я Лещука вступила в колгосп. В ньому стала працювати дружина Мотрона Лаврінівна. Здавалося б, звичайне життя, яке проходить у всіх на виду. Ніякої крамоли, підозрілих зв'язків чи диверсій..."

Ми маємо в нашому розпорядженні протокол допиту Купрія Лещука від 19 листопада 1937 року. З цього документа видно, що підслідний уже пройшов фізичну обробку. Ось як починається протокол: "ВОПРОС. Органы НКВД располагают точными данными, что Вы являетесь польским шпионом. Подтвердаете ли Вы это? ОТВЕТ. Да, я подтверждаю, что являюсь польским шпионом". Далі начальник Дзержинського райвідділу НКВС молодший лейтенант Овчаренко записує до протоколу, що Лещука завербував на станції Рожище Андрій Бабич, що Лещук передавав йому в листах такі "шпигунські відомості", як інформація "1) о состоянии Украины после гражданской войны 2) о настроениях разных слоев населения в период НЭПа 3) о размерах сопротивления кулачества мероприятиям советской власти 4) о состоянии школы, учебы в ней и настроениях учительства 5) о состоянии колхозов и настроениях колхозников". А на запитання, чи отримував Лещук гроші від польської розвідки, відповідь Овчаренко записує таку: "Не получал. Эту работу я выполнял не с материальных интересов, а по мотивам политическим, - я был враждебно настроен по отношению к советской власти..." Далі Лещук "зізнається" і в тому, що був членом контрреволюційної організації, до якої його начебто завербував Юхим Бабич навесні 1935 року. З цих свідчень неважко уявити собі картину допиту: побитий до крови підслідний, перебуваючи у напівпритомному стані, підтверджує все, що йому інкримінують. Як же ж пояснити інакше, що він дає свідчення на цілий ряд людей, зокрема, на свого брата! "В эту организацию входил я, Дубина Трихон Іванович, Полищук Прокофий Моисеевич, Вишневский Франко Феликсович, Кравчук Григорий Дорофеевич, Лукьянчук Леон Трофимович, Сторожук Петр Степанович, Дубенюк Василий, Садовский Федот Прокофьевич, Матюх Анастасия Никифоровна, Власюк Иван, Лещук Аврам Данилович, Бабич Ефим Федотович, Грицаюк Владимир Андреевич, Симон Семен Павлович, Левков Яков Игнатьевич. Руководителями организации были Бабич Ефим і Лещук Аврам". Так само "зізнається" Лещук і в шкідництві, яке буцім здійснила та "організація": "Путем вредительского скирдования было сгноено с урожая 1936 года две скирды ржи и одна скирда соломы. Эта работа была выполнена членами нашей организации Вишневским Франком и Лукьянчуком Леоном. Путем использования гнилой соломы для фуража скоту организация добилась, что в колхозе пало 9 лошадей и 13 штук рогатого скота. Эту работу выполнил Дубина Трифон". Дає він свідчення і про наявність зброї в "організації", причому заявляє, що його брат Аврам "имел револьвер системы "Наган". Показання його вражають - як же потрібно було катувати людину, щоб вона сказала про себе таке: "Я лично вел агитацию за то, чтобы у руководства села и колхоза Булдичева поставить своих людей, всячески дискредитируя теперешнее руководство. Я всячески старался скрыть контрреволюционную работу в школе, проводимую членами нашей организации Симоном Семеном и Матюхой Анастасией, прикрывал все это своей принадлежностью к партии". Втім, не забуваймо, що протокол писав молодший лейтенант Овчаренко - Лещук тільки розписувався на кожній сторінці... 

За деякими даними, свідчення на Лещука давав такий собі Іван Іванович Стрєльцов, зокрема, посвідчив, що в школі, де працював Лещук, учні співали контрреволюційні пісні. Дав він показання й на Симона Семена Павловича та Герасимчука Омеляна Сидоровича, яких прозвав троцькістами-націоналістами, заявив, що Садовський Федот Прокопович був петлюрівським офіцером, а його дружина, вчителька Матюх Анастасія - попова дочка... 

Справу Купрія Лещука розглядала так звана трійка. Отак 28 листопада 1937 року засудили до розстрілу Купрія Лещука і ще чотирьох його односельчан. 17 грудня 1937 року той вирок був виконаний.

В Булдичеві мешкає донька Купрія Лещука, Костянець Зінаїда Купріївна 1925 року народження. Ось що згадує вона про батьків арешт: "То був липень чи серпень, здається, жнива. Енкаведисти приїхали зранку, трохи походили по селу. Потім заарештували батька просто у школі (він був директором), не дали навіть зайти додому. Забрали його в Бердичів. Мати ходила до нього, але на побачення її не пускали. Коли черговий раз повезла передачу, то вже не взяли, бо його розстріляли як польського шпигуна. Нас виселили з області як сім'ю ворога народу. Поселили нас у місті Козятин Вінницької області. Нас було троє в матері: брат 1921 року і двоє дівчат менших. Мати почала робити на м'ясокомбінаті. В 1938 стало трохи тихіше, мати поїхала раз і другий додому, а потім ми повернулися назад. Як ходили ми у школу, то на нас дивилися як на дітей ворога народу. Навчання тоді було платне. Брат поступив ув інститут, але хтось написав, що його батько репресований, то його виключили. Під час війни він був у партизанах. Кілька разів з'являвся у селі з якимось завданням, а потім перестав. Пішли чутки, що й там його звинуватили у чомусь. Правда чи ні, але ніяких звісток про нього й досі нема". 

У наглядовій справі ми знайшли заяву Зінаїди Купріївни, яку вона подала до Житомирської прокуратури в середині 50-х років. 

Областному прокурору г. Житомира

гр. с. Булдичева Дзержинского р-на Житомирской области

Лещук Зинаиды Куприяновны 

заявление. 

В 1937 году мой отец Лещук Куприян Данилович был репресирован. До сих пор я о нем ничего не знала, жив он или нет. На нем до сих пор числится все то несправедливое, за что он и был репрессирован. Вы мне обьясните, как можно сделать, чтобы с него сняли судимость. 

27 марта 1957 года

Внаслідок цієї заяви з'явилася постанова обласного УКДБ, де, як і в справі Бабича та інших розстріляних булдичівців, пропонувалося зареєструвати в районному ЗАГСі, що Купріян Лещук помер в ув'язненні від черевного тифу 30 червня 1942 року. У наглядовій справі є довідка з Дзержинського ЗАГСу, де зазначено, що 20 серпня 1958 року за номером 37 зареєстровано смерть Купрія Лещука згідно з листом КГБ. 

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу переглянув справу Купрія Лещука і визнав її цілком необгрунтованою. Ось його рішення: "Постанову трійки при УНКВС по Житомирській області від 28 листопада 1937 року відносно... Лещука Купріяна Даниловича... відмінити і справу за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

ПРОКІП ПОЛІЩУК

 Поліщук Прокіп Мусійович, 1889 року народження (число не вказане),  уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював помічником машиніста на залізниці, 21 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Надезя (так у документі) Яківна, 33 роки, дочка Віра, 13 років, дочка Ганна, 10 років, син Григорій, 2 роки. 

З архівної довідки

Прокіп Поліщук належав до сільських активістів і був заарештований майже одночасно з Юхимом Бабичем. Як водиться, сільська рада видала на нього таку бомагу: 

ХАРАКТЕРИСТИКА

дана Булдичівської сільської ради на ПОЛІЩУКА Прокопа Мусійового 

в тому, що батько такого був середняк, мав у користуванні 4 десятини землі та орендував 6 десятин в гр. Голубенця Захара. Мав пару коней, корову та инший молодняк, крім того, займався сістематично спекуляцією кіньми. Сам Поліщук Прокіп Мусіїв частково служив на залізниці, після революції одержав наділ з нетрудової церковної землі до 5 десятин, на які господарував до часу колективізації. Підчас громадянської війни такий служив у Петлюрах, де після повернення до доми такий займався самогоноварінням та зв'язувався з ріжними ворожими елементами, займався ліверантством, перепродажею коней, де був забраний органами НКВД за підробку грошей у 1933 році. Працював головою Пилипокошарського колгоспа ім. Інтернаціоналу, де робив перекручення серед колгоспників та займався кражею продуктів, за що був викритий у 1934 році і осуджений на 1,2 року. Після відбуття кари такий
працював у лісгоспі, де зробив розтрату, яку покрив і був уволений з роботи, а в сучасний мент погано ставиться до роботи... мав тісний зв'язок з Лещуком, Кравчуком та Грицаюком. 

Склав цю характеристику вже відомий нам Петро Сторожук, під нею стоїть його підпис та підпис голови сільської ради Романюка. Допитали Поліщука відразу ж після арешту, і, схоже, він відразу ж у всьому "зізнався", уникнувши в такий спосіб зайвих страждань. 

21 ноября 1937 года

ПРОТОКОЛ 

допроса ПОЛИЩУКА Прокопа Моисеевича

...признаю, что состою членом контрреволюционной повстанческой организации, в какую поступил в 1937 году.

В. Расскажите, при каких обстоятельствах вы были завербованы в эту организацию.

О. В 1937 году я пришел в клуб на совещание, не доходя клуба меня встретил Лещук Аврам Данилович, в разговоре он мне предложил вступить в контрреволюционную организацию. Я дал согласие на это.

В. Скажите название и какие задачи она преследовала.

О. Задача нашей контрреволюционной организации была следующая: вести агитацию среди колхозников, выживать коммунистов, после чего на председателя колхоза поставить Аврама Лещука, который бы довел колхоз до гибели. И на случай войны собрать свой контрреволюционный отряд и нанести удар красным частям в тыл, после чего возобновить "Самостийну Украину". 

В. Какие работы вы проводили как член данной организации. 

О. Мне лично дал задание Аврам Лещук, который сказал, что нужно заниматься агитацией, убрать коммунистов из села, вести вредительство в колхозе и этим направлять колхозные массы против советской власти. Я лично успел только вредить колхозному строительству, вести агитацию... больше ничего не сделал, потому что был арестован органами НКВД. 

28 листопала 1937 року постановою трійки при управлінні НКВС по Житомирській області (протокол № 31) Поліщук Прокіп Мусійович за звинуваченням у злочинах, передбачених ст. ст. 54-2б, 54-6, 54-11 КК УРСР був засуджений до розстрілу. Вирок виконано 17 грудня 1937 року. 

В Булдичеві збереглося дуже мало згадок про Прокопа Поліщука. В селі мешкає його дочка Віра Лапенюк, проте вона не зуміла розповісти щось конкретне про свого батька. У наглядовій справі нам трапився ось який документ. 

Житомирському обласному управлінню КГБ

від Поліщук Вери Прокопівни (Лапенюк Вери)

заява

Прошу Вас, щоб дали мені відповідь за мого батька Поліщука Прокопа Мусійовича був реабритований в 1937 році 22 листопада. Я требую шоб мені дали знати де похований і хто давав ложне показанія тому шо ше ці сталінські посіпаки хоч мало но є живі і получають гарні пенсії а нам змоги небуло нивчитись і ходу небуло отакі наші були обжитки і прошу виплатити мені двох місячне пособія.

8 липня 1990 року

На це звернення Житомирське КГБ відписало, що даних про поховання в справі нема, так само, як і відомостей про донощиків. Невідомо й те, чи отримала Віра Лапенюк двохмісячну допомогу за батька. 

Мов на сміх, перед самим арештом колгоспне керівництво поставило Прокопа Поліщука на саму брудну роботу.  Микита Федорук розповідає: "Незавдого до арешту звільнили його з усіх посад і послали вивозити фекалії на поля. А якось підкинуло воза на вибоїні, ті фекалії вихлюпнулися з діжки й потекли йому за комір. Вилаявся він і каже так гірко: "Ким тільки я не був - і головою колгоспу, й сільради, і секретарем, - а дослужився до гівновоза!"

5  травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала № ОЖ-232): "Постанову трійки при УНКВС по Житомирській області від 28 листопада 1937 року відносно... Поліщука Прокопа Мусійовича... відмінити і справу... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

ЗАХАР ДУБИНА

Гр. Дубина Захар Іванович, 24 травня 1900 року народження, уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської области, працював у колгоспі. Склад сім'ї на день арешту: дружина Олександра, 38 років, дочка Ганна, 14 років, син Дмитро, 7 років. 

З архівної довідки

Захар Дубина був заарештований 21 листопада 1937 року співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. 

Ось яку характеристику дала на нього сільська рада: "Дійсно є уродженець села Булдичів. Народився в 1900 році в сім'ї селянина-середняка, який до революції мав хату, клуню, хліва, 2 коней, 2 корови та иншу худобу та молодняк. Сам Дубина Захар Іванів служив у Петлюрах. З початку існування радянської влади такий господарював удома і разом з тим систематично по всей час займався спекуляцією кіньми та иншою худобою, де зв'язувався з ріжними ворожими елементами і підробляв хвальшиві гроши, за що був заарештований органами НКВД. В 1922 році в нього оказалась кража комори, такий учинив у себе в хаті самосуд, де вбили Бослюка Григора та до смерти побили Денисюка Івана і Лавренюка Оксенія, які були невинні в кражі. В 1921-1922 році був засуджений за невиконання держзавдань (здача хліба). Під час колективізації його брат Дубина Євтух Іванів з двоюрідним братом Дубиною Созоном вбили організатора колгоспу, за що були засуджені на 7-8 років. 

Сам Дубина Захар Іванів до колгоспу ставився вороже як раніш, так і тепер, підбурював колгоспників проти бригадира та инших керівників колгоспу, де на цій бригаді бригадири через нього не могли організувать стахановського руху.

Про що свідчить секретар сільради Петро Сторожук".

Під час слідства Захару Дубині висунули стандартні звинувачення, з якими він погодився, про що свідчать підписи на кожній сторінці протоколу. 28 листопада 1937 року постановою трійки при управлінні НКВС по Житомирській області (протокол №31) Дубина Захар Іванович за статтями 54-2, 54-6, 54-11 КК УРСР (участь у контрреволюційній націоналістичній шпигунсько-повстанській організації) засуджений до ув'язнення у виправно-трудовий табір строком на 10 років, рахуючи строк з 21 листопада 1937 року. 

З табору Дубина почав писати скарги, прохаючи переглянути його справу в зв'язку з тим, що свідчення він давав під тиском. 

Ось перша його скарга, адресована в обласне управління НКВС: "УНЖЛАГ НКВД 14 пункт ст. Сухобезводненская Горьковской области

Начальнику Житомирского областного НКВД 

Жалоба

21 ноября 1937 года я был арестован милицией Дзержинского района. Против меня было выдвинуто обвинение что я 1) якобы занимался контрабандой и шпионажем в пользу Польши 2) будучи в колхозе, якобы занимался антисоветской агитацией и состоял в какой-то группе. Допрос проводился неким Маслянным (по профессии, насколько я знаю, учитель, житель села Романовки Дзержинского района). Последним в помощь приглашен был еще другой "зритель" (фамилии его не знаю). Допрос начался 21.11.37 в 2 часа ночи и продолжался до 6 часов утра 22.11.37, а затем с 9 утра до 5 часов вечера 22.11.   Допрос сопровождался зверским избиением меня (прессом, железной засовкой, большими железными замками и др. предметами), доводя меня до бессознательного состояния. 24 ноября меня бросили в Бердычевскую тюрьму избитого до полусмерти. Следы побоев сохранились до настоящего времени. Под давлением такого рода я подписал протокол в желательном для допрашиваемых духе. Пытался я вызвать начальника НКВД, но из этого ничего не вышло. Очной ставки у нас не было, никаких свидетелей по делу, никаких материалов не было, которые обвинили бы мены или уличили. 

Я предполагаю, что на меня ложно дал показания из-за сведения личных счетов некий Лещук Аврам Данилович, бывший председатель нашего сельсовета. Этот Лещук был сотником в петлюровской армии. Я хорошо знал его преступную антисоветскую деятельность и написал об этом в райотдел НКВД, но он имел там друзей и родственников и сумел ускользнуть от ответственности. Арестован только брат его Куприй Лещук.

Таким образом ложное, совершенно клеветническое обвинение, не подвергавшееся никакой проверке, легло в основу постановление Тройки НКВД, что за "контрреволюционную деятельность" я присужден к 10 годам трудово-исправительных лагерей. (...)

В моем деле имеется полное и вопиющее нарушение всех основ действующего законодательства и Великой Сталинской Конституции, согласно ст.115 которой каждому гражданину СССР предоставлена возможность самозащиты в гласном суде по предьявленному обвинению. В моем же деле полностью отсутствует это..."

Реакції на цю скаргу не було, тож Дубина пише ще одного листа, цього разу найвищому керівництву внутрішніми справами.

"Наркому внудел СССР

З-к Дубины З.И., статья КР, 10 лет

Заявление

...28.02. 1938 я прибыл в УНЖЛАГ. Работал на лесоповале, дальше как инвалид переведен на легкие работы и сейчас работаю в бане... По труду я отнесен к третьей категории, болен выпадением заднего прохода, ревматизмом и сердечной болезнью. Но больше всего меня мучает: судя по письмам из Булдычева, моя жена умерла, а у меня трое детей... Без меня и матери он пропадут, а между тем я совершенно невиновен, а скоро три года, как я лишен свободы, что и заставляет просить о пересмотре дела с вызовом меня для показаний... 

23.08.1940 Горьковская железная дорога станция Сухобезводная п/я 242/24 Дубина З.И".

У справі є характеристика з табору на Захара Дубину. Ось що в ній написано: "Дубина З.И. в УНЖЛаге с 24.02.38 года. Работает на общих работах, отношение к труду хорошее. Нормы выработки в среднем выполняет хорошо. Поведение в быту хорошее. В культмассовой работе не участвует. Взысканий и поощрений не имеет". 

Як випливає з цих документів, за два з половиною роки перебування в концтаборі Захар Дубина став інвалідом. Щоб пояснити, чому цей нестарий і загалом здоровий чоловік став калікою, слід заглянути в історію того виправного закладу, де відбував покарання Дубина.

Унженский виправно-трудовий табір (УНЖЛАГ) був організований у Горьковській області Росії 05.02.1938 року й діяв до 1.01.1960 року. Контингент його, який складався переважно із засуджених за 58 статтею, обслуговував будівництво залізничної гілки в напрямку Північної залізниці, а також здійснював лісоповал і вивезення лісу на станцію Сухобезводне.  Лісорозробки були розташовані на відстані 45-120 кілометрів од основних транспортних артерій, тому Унжлаг складався з кількох десятків ОЛП - окремих табірних пунктів, розкиданих у лісах.  У 1938 році кількість в'язнів у таборах Унжлагу становила 15 235 осіб, в 1940 році - 19 986 душ. Робота на лісоповалі належить до особливо тяжких видів робіт, тим паче що в Унжлзі валили ліс ручними знаряддями - пилкою-поперечкою, адже мотопилки з'явилися десь аж у середині 50-х років. Слід не забувати й про те, що табори були не обладнані для життя, - траплялося, в'язнів привозили взимку в ліс, і вони мусили будувати собі житло, напинати колючий дріт, а поки що спати в снігу, під відкритим небом... Додайте сюди вбоге харчування, мороз, побої, дванадцятигодинний робочий день - і стане зрозуміло, чому за рік чи два Захара Дубину перевели в табірну обслугу, на третю, найлегшу категорію праці. Втім, йому навіть пощастило, тому що на лісоповалі більшість в'язнів гинула. Місцевий краєзнавець М. Балдін у своїй книжці "На переломі" пише про один із таборів Унжлагу, що, за свідченнями очевидця, "были такие дни, когда на кладбище... увозили до 300 мертвецов". Інший очевидець згадує, що "умерших хоронили без всяких почестей, неглубоко, просто присыпая землей". А Варлам Шаламов у своїх спогадах про табори 30-х років свідчить, що табори були створені не так для спорудження залізниць чи видобутку руди, як для знищення в'язнів: "Нас везли умирать и с декабря 1937 года бросили в гаранинские расстрелы, в побои, в голод. Списки расстрелянных читали день и ночь".

Тим часом у справі "контрреволюційної націоналістичної шпигунсько-повстанської організації" відбувалося повторне розслідування. Причиною його стали зміни в керівництві НКВД - 9 грудня 1938 року був звільнений з посади наркома внутрішніх справ Ніколай Єжов, організатор Великого Терору. 10 квітня 1939 року Єжова заарештували і висунули проти нього звинувачення в підготовці терористичного акту проти Сталіна й у... гомосексуалізмі. (Останнє звинувачення ні в кого не викликало подиву - чимало більшовиків було гомосексуалістами, в тому числі, Луначарський і навіть Лєнін, який кохався то із Зінов'євим, то з Троцьким). Відомо, що під час слідства до нього застосовували ті ж самі методи, якими вибивали зізнання з підслідних тоді, коли він був наркомом. В останньому слові Єжов про це каже: "На предварительном следствии я говорил, что я не шпион, я не террорист, но мне не верили и применили ко мне сильнейшие избиения. Я в течение двадцати пяти лет своей партийной жизни честно боролся с врагами и уничтожал врагов..." Втім, йому вже ніщо не могло  допомогти - в лютому 1940 року "родному батирові", як мовиться, намастили лоба зеленькою... 

Наркомом внутрішніх справ став Лаврентій Берія. Як водиться, новий начальник почав запроваджувати нові порядки: Берія здійснив капітальну чистку рядів НКВС, заарештував понад тисячу співробітників управління держбезпеки, головним чином, тих, котрі здійснювали активні репресії під час Великого Терору. Водночас вийшла постанова політбюра ЦК ВКП(б) № П65/116 від 17 листопада 1938 року (див. Додаток ІІІ). Документ цей свідчить про те, що Москва усвідомлювала незаконний, злочинний характер своїх дій і намагалася замести сліди, склавши вину на виконавців. Крім того, усунення з посад єжовців і подальша їх ліквідація давала змогу залучити до НКВД нових людей, котрі ще не звикли до влади і були б слухняним знаряддям у руках кремлівського керівництва. Ось як трактувалася в цій постанові діяльність органів НКВД упродовж Великого Терору: "Они сознательно извращали советские законы, совершали подлоги, фальсифицировали следственные документы, привлекая к уголовной ответственности и подвергая аресту по пустяковым основаниям и даже вовсе без всяких оснований, создавали с провокационной целью "дела" против невинных людей, а в то же время принимали все меры к тому, чтобы укрыть и спасти от разгрома своих соучастников по преступной антисоветской деятельности". Не дивно, що в Дзержинському райвідділі НКВД вже не було молодшого лейтенанта Овчаренка, - постанову про повторне розслідування 27 жовтня 1939 року підписав новий начальник райвідділу, прізвище якого було Недлинський.

 У справі Захара Дубини опитали трьох його односельчан, зокрема, хрещеника його батька Тимощука, який дав  показання на Захара Дубину. Протокол його допиту вартий того, щоб навести повністю цей документ.

ПРОТОКОЛ 

 допроса  Тимощук Федор Куприянович, свидетель

26 октября 1939 года

ВОПРОС. Знаете ли  вы Дубину З.И. и не имеете ли с ним личных счетов?

ОТВЕТ. Дубину я знаю с 1920 года, кроме того, отец Дубины является моим крестным отцом, и я часто ходил к ним как к родственникам. 

В. Расскажите, что вам известно о преступной деятельности Дубины.

О. Мне известно, что он середняк, имел в хозяйстве 2 лошадей, 1-2 коровы и 8 га земли. Был тесно связан с Полищуком Прокофием и Ксенчуком Алифеем, они занимались спекуляцией лошадями и всегда разьезжали по базарам. Собирались они часто на квартире Ксенчука Алифея, где проводили подделку монеты, за что были арестованы органами приблизительно в 1924-25 годах, сидели в житомирской тюрьме около трех месяцев и их всех освободили якобы без суда. В 1926 и 27 годах Дубина, Полищук и Ксенчук подозревали в краже Буслюка, Денисюка и Лавринюка Алексея, будто они обокрали комору в Дубины. Забрали всех на квартиру Дубины, где устроили самосуд, а именно убили Буслюка, а Денисюка и Лавринюка избили до полусмерти. Но за это они не привлекались к ответственности, так как это дело сумели закрыть. В 1929 г. менший брат Захара Дубина Евтух и Дубина Сазон Федотович произвели зверское убийство активиста, члена партии Бабича Андрея Апанасовича, который проводил собрание по вопросу коллективизации и после собрания он был убит через окно из нарезного оружия. За что Дубина Евтух и Сазон были осуждены в концлагерь. К тому надо сказать, что Дубина Евтух был тогда на иждивении своего брата Захара и можно сказать с уверенностью, что он знал о готовящемся преступлении, но сумел сделать так. что он оказался невиновен. В 1931 году Захар ступил в колхоз, но в колхозе работал мало, а занимался спекуляциями и подрывал работу в колхозе, за что в 1934 году был исключен из колхоза, но через некоторое время был восстановлен, а исправления его в последнее время я не замечал. 

В. Охарактеризуйте, кто такие Полищук Прокофий и Ксенчук Алифей Степанович, где они в данное время. 

О. Полищук уроженец Булдычева, по происхождению из середняков, занимался торговлей лошадьми до 1929 года вместе с Дубиной Захаром. В 1929 году вступил в колхоз... Ксенчук А.С. уроженец Булдычева, имел такое хозайство: 8 га земли, 2 лошади, 2 коровы, с/х инвентарь, до 1929 года занимался торговлей лошадьми. В 1929 году поступил в колхоз, где работал до ареста в 1938 году. Ксенчук также был связан з Лещуком Аврамом, который якобы был офицером петлюровской армии и в 1937 году бежал из села...

Як бачимо, Тимощук дав показання, котрих було досить, щоб залишити Захара Дубину в таборі. Чому він так учинив, невідомо. Можливо, слідчий дав йому на здогад, що від нього хочуть почути саме таку інформацію. Так чи так, а з матеріялів справи ми бачимо, що слідство залучало свідків, які могли дати тільки негативні показання на Дубину. Наводимо ще два протоколи з повторного розслідування.  

ПРОТОКОЛ

допроса  от 27.11.1939

Денесюк Иван Пархомович, 1903 г.р.

ВОПРОС. Знаете ли  вы Дубину З.И. и не имеете ли с ним личных счетов?

ОТВЕТ. Знаю Дубину с 1923 года как односельчанина, личных счетов не имею. По соцпроисхождению середняк, имел дом, сарай, клуню, 2 лошади, 1 корову, и были овцы и с/х инвентарь. Кроме того он занимался спекуляцией лошадьми совместно з Полищуком Прокофием и Ксенчуком Алифеем, а также подделкой денег...

В. Расскажите, что вам известно о преступной деятельности Дубины Захария. 

О. Мне известно, что Дубина Захарий был тесно связан с Полищуком Прокофием и Ксенчуком Алифеем, которые вместе занимались спекуляцией лошадьми и подделкой денег, организатором в этом деле был Ксенчук А., который был в плену в Германии. В 1923 году эти лица устроили самосуд над гражданами Булдычева. Так, у Захария Дубины была коморная кража, то Дубина с Полищуком и Ксенчуком делали повальные обыски и, подозревая Буслюка Григория Кирилловича, взяли его в дом Дубины и убили на смерть, и меня они тоже забрали и избили ни за что, а также избили Лавренюка Алексея, но мы об этой краже ничего не знали... 

ПРОТОКОЛ

допроса

Лавренюк Оксень Талемонович, 1903 г.р.

ОТВЕТ. Захария Дубину я знаю с 1924 года, с которым я в нормальных отношениях.

В. Охарактеризуйте Дубину Захария Ивановича.

О. О соцпроисхождении не знаю, поскольку я жил на хуторе, знаю только, что спекулировал лошадьми. Был тесно связан с Полищуком Прокофием, Ксинчуком Алифееем, Бабичем Юхимом, Беркутой Киндратом. Все они часто собирались, пьянствовали, вместе занимались самогоноварением, а также подделкой монеты... А также занимались самосудом. Приблизительно в 1921 году Дубина Захар с Ксинчуком Алифеем привели меня в дом Дубины, где были Бабич Ефим, в прошлом кулак, репрессирован органами НКВД, Полищук, Ксенчук и Левков Яков. Все эти лица были вооружены наганами, револьверами, и винтовками и начали избивать меня как будто за кражу в коморе, чего в действительности не было. Меня избили до полусмерти, что я 2 месяца пролежал в больнице, еще был избит Денисюк и забит до смерти Бусленюк.

В усіх цих протоколах простежується цілком визначена лінія: отримати свідчення, на основі яких можна було б ухвалити висновок, що перегляд вироку недоцільний. Слідчі ставили запитання, в якому вже передбачалася відповідь ("Что вы знаете об преступной деятельности Захара Дубины"), а також брали показання в людей, котрі мали з ним особисті порахунки, хоча стверджували протилежне. Сюди ж припліталася і байка про фальшування грошей, котру, напевне, вигадав хтось із його ворогів... 

Обійнявши посаду шефа НКВД, Лаврентій Берія випустив на волю частину в'язнів, яких запроторив до в'язниці його попередник Єжов. Однак то були переважно люди, засуджені за побутовими статтями, причому терміни їхнього ув'язнення не перевищували п'ять років. Захару Дубині та іншим фігурантам "контрреволюційної націоналістичної повстансько-шпигунської організації" не було на що сподіватися - Москва не милувала бійців петлюрівської армії... 

Остання заява Захара Дубини датується 15 березня 1941 року. 

Областному НКВД Житомирской области

От Дубины З.И. 

Заявление

Я получил отношение от 13.12 40 года... в том, что в освобождении мне отказано. Теперь я хочу напомнить вам ряд обстоятельств. 1) Во время следствия, проводимого учителем Маслянным, зашел кто-то в военной форме и спросил: "Ну что, не подписывается?" - "Нет, не хочет". Он тогда меня за чуб, велел смотреть прямо в глаза и сказал: "Я вижу, что ты невиновный, но дело с тебя будет". 2) Перед следствием Маслянный поднес мне неисписанный лист и велел расписаться, тогда будешь свободен. Ясно, что эти люди в погонах за количеством протоколов составляли нелепые обвинения и создавали искусственно врагов народа, мне непонятно какими материалами пользовался облпрокурор, что было основанием для отказа... я был невиновной жертвой 1937  года. А действительные враги народа, которые старались скрыть свою к/р деятельность, им сходило, а меня превратили во врага народа. Второй раз прошу назначить на повторное расследование и меня вызвать лично к вам. 

Штамп: 15 марта 1941 года

Як відомо зі спогадів старих табірників, в другій половині 1942 року у сталінських таборах настав страшенний голод. У зв'язку з продовольчими труднощами норми харчування ув'язнених скоротили наполовину, причому навіть той пайок в'язням часто привозили з великими перебоями і не повністю. Виснажений голодом і хворобами, Захар Дубина помер 8 квітня 1943 року. 

В наглядовій справі ми розшукали заяву, яку подав органам безпеки син Захара  Дубини. 

До Житомирського КГБ

Дубини Дмитра Захаровича

заява.

Мого батька Дубину Захара Івановича реобритірували 1937 року де і сьогодні не знаю а хочу знати хто ставав на очну ставку і давав несправедливі показання, тому шо ше багато є сталінських головорізів і получають гарну пенсію. Прошу дати документ на одержання двохмісячного пособія. 

22 листопада 1990 року

І КГБ дало йому відповідь - сповістило, що Дубина Захар розстріляний 17 грудня 1937 року! А про донощиків у справі, мовляв, немає відомостей...  

В Булдичеві ми зустрілися з невісткою Захара Дубини, Дубиною (Степ'юк) Євгенією Данилівною, 1941 р.н. Ось що розповідає вона про свого свекра: "Як я прийшла сюди в невістки, то мати розказувала, що батька, Дубину Захара Івановича, в тридцять сьомому році забрали. Ще Ваня не народився, а Дмитро вже пам'ятає батька. Кажуть, прийшли та й забрали - його і меншого брата, Трифона... То все життя бідували. Батько Захар дуже великий хазяїн був. Батьки його повмирали з тифу, а їх зосталося троє дітей. Він був найстарший. Братів своїх не оддав у дитячий притулок, а виховав, поженив, кожному хату купив... Кажуть, таку дисципліну держав у сім'ї, що ніхто марного слова йому не сказав. Що сказав, то був закон. Ким він робив, не знаю. Тоді всіх таких хазяїв забирали, каже мати. Он Федорука Михайла забрали, то зосталося семеро дітей, так дуже бідували. Мій дід, кажуть, на покосі помер у тридцять третьому. Просив у їдальні кусок хліба, то не дали... Старша дочка, Ганя, писала листа до батька, то він одписав один раз, а більше не було від нього нічого. Але згодом писали в Бердичів, то отримали відповідь, що оправданий. Лишився брат його, Філімон, було в нього п'ятнадцять дітей. Восьмеро вмерло, семеро лишилося. Дехто з них живе в Житомирі й Кам'яному Броді. А в Трифона було троє дітей, всі вже повмирали. Є з батька і карточка он збільшена". 

Портрет Захара Дубини висить у цьому домі на почесному місці. З нього зроблене й фото, яке ми вміщуємо в цій книзі.

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу переглянув справу Захар Дубини і визнав її сфальсифікованою. Ось його рішення: "Постанову трійки при УНКВС по Житомирській області від 28 листопада 1937 року відносно... Дубини Захара Івановича... відмінити і справу за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

ВОЛОДИМИР ГРИЦАЮК

Гр. Грицаюк Володимир Андрійович. 10 серпня 1907 року народження, уродженець та на день решту  житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював рахівником на шкільному будівництві, 21 листопада 1937 рокубув заарештований співробітнками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на  день арешту: дружина Домна Никифорівна.. 1912 року народження,   син Григорій, 3 роки, син Сергій, 1 рік".

З архівної довідки

Про Володимира Грицаюка збереглося небагато даних. Відомо, що він був  грамотним чоловіком, тому що навчався в школі червоних командирів і працював на керівних посадах у колгоспі та в сільраді. Ось яку довідку  склала на нього сільська влада:

ХАРАКТЕРИСТИКА

Дана від булдичівської сільради

на Грицаюка Володимира Андрійового,

що такий є уродженець с.Булдичева. Народився в 1907 році. Батько такого мав до революції 6 десятин землі. Після революції батько такого всей час служив при церкві, мав такий зв'язок з попами до 1928 року. Сам Грицаюк Володимир у 1930 році пішов у армію РСЧА, де такий був у школі, вчився на командира і під час перебування в школі вів Бухаринську Теорію, за що був виключений зі школи й увольнений із армії. Після чого такий прибув до доми і з 1934 по 1937 роки працював секретарем Булдичівської сільради. Підробляв довідки спекулянтам Лук'янчуку Микиті, Гільману Антону, також виступав проти заготівлі та вивозу ліса в 1936 році. Начало 1937 року зловмисно розтратив 1300 карбованців, за що був знятий з роботи і переданий до суду, но ту справу закрив бувший голова райвиконкому Варченко. Мав тісний зв'язок з Лещуками, Матюхою Симоном та Садовським, часто бував у них на вечоринках, про що свідчить сільська рада.

Під час слідства Грицаюк підписав усі протоколи і 28 листопада 1937 року постановою трійки при управлінні НКВС по Житомирській області (протокол №31) за звинуваченням у злочинах, передбачених статтями 54-2, 54-6.  54-11 КК УРСР   був засуджений до ув'язнення  у виправно-трудовий табір строком на 10 років. Покарання відбував в УНЖЛАГ НКВС (ст.Сухобезводна Горьковської залізниці). Як і Дубина Захар, з табору Грицаюк почав писати скарги, обгрунтовуючи їх тим, що до нього застосувалися силові методи. Ось одна з них. 

Народному коммисару ВД СССР

От Грицаюка В.А. з/к УНЖЛАГ

Заявление. 

Я, Грицаюк В.А. (дані), был арестован 21.11.1937, и когда меня в РО НКВД начали допрашивать, то предстало обвинение, будто я участник с 1935 года в контрреволюционной повстанческо-националистической организации и выступал против руководителей села, особенно против членов партии. Этот материал был составлен неизвестно когда и кем, но меня заставили заставляли его подписывать. Я не подписывал двое суток, за что подвергался воздействиям от таких следователей: Рабчук, Кузов, Музыкант и начальник НКВД Овчаренко и другие. И те физические воздействия выводили меня в безсознание. На третий день я не мог терпеть эти истязания и хотел остаться живым и подписал тот материал, который мне прочитал начальник Овчаренко, и после меня было отправлено в Бердычевскую тюрьму, а потом осужден на 10 лет... В лагере работаю добросовестно, за хорошую работу получил благодарность по приказу УНЖЛАГА за №17. Почему мне выдвинуто обвинение? Потому что я в своей работа всегда пересекал незаконные дела руководства... 

Тут-таки додається і довідка від табірної адміністрації.

В УНЖЛАГЕ с 25.02.1938 г. Первое время работал землекопом, отношение к работе хорошее, последнее время работает столяром, отношение к труду хорошее, в культмассовой работе не участвует, админвзысканий нет. 

Ходатайство по помиловании за тяжестью состава преступления не поддерживать. 

Ст. л-т ГБ Попов

Секр. ГАК Зильбер

Далі в цій скарзі Грицаюк пише про зловживання колгоспного  керівницва - крадіжку поросят, пияцтво тощо, - які наразі не становлять для нас інтересу. На цьому документі немає дати, проте є всі підстави ввважать, що написана ця скарга була після розстрілу Єжова. 

У справі Грицаюка теж відбулося повторне розслідування. За своєю спрямованістю воно таке саме, як і повторне слідство у справі Дубини. Ось декілька протоколів із нього. 

ПРОТОКОЛ

допроса свидетеля 

Романюк Дмитрий Арсенович, 1908, голова колгоспу

...Грицаюк сказал, что политика партии составлена неправильно, так как в ней не отражены такие революционные украинцы, как Кармелюк, и еще называл ряд других, которых я забыл. 

Кроме этого, в 1937 году в июне или в июле Трифон Дубина заявил мне, что в доме Полищука П. собрались Кравчук, Грицаюк и Лещук Аврам, которые договаривались сорвать уборочную кампанию. И на второй день Кравчук и Грицаюк пришли в бригаду и в пьяном виде избили бригадира Горбатюка Федора, забрали лошади и уехали в мельницу. Кроме того, в бригаде, где был бригадиром Лукьянчук, Лещук Аврам и Грицаюк устроили забастовку в части спродавания хлеба. 

Грицаюк будучи в РККА вступил в военное училище, но был уволен с него и также его исключили из партии за то, что выступал против раскулачивания кулака, т.е. поддерживал оппозицию. 

Цимін Павло Якимович, 1895 року, колгоспник, родом із Мирополя свідчить про те, що "будучи в училише, Грицаюк писал отцу, чтобы тот не поступал в колхоз". Також звинувачувальні свідчення на Грицаюка дав секретар сільради Петро Сторожук, який загалом відіграв велику роль у засудженні своїх односельчан. 

Зверталася з проханнями про помилування і родина Грицаюків. Ось якого зворушливого листа вдалося нам розшукати в архіві:

У Верховну Раду СССР

Мати Грицаюк Домка, має 26 років, і 2 дітей, Грицаюк Гріша 3 роки і Грицаюк Серьожа 2 роки. 

Просимо вас, щоб ви помилували нас в тім, що нашого батька забрали 20.11.37 року. Ми не знаїм за шо наш батько відбуває кару нам невідомо за шо і ми в дане врем'я бідуєм голодом і холодом, поскільки я, Грицаюк Домка, слаба вже три роки. Поскільки ми всі находимося нетрудоспособні матері Грицаюк Домці, вона не може нас виробити, то ми просим вас допомогти нам у нашому житті і вратувати нам нашого батька, який знаходиться у Горьковському краю Горьковська желєзна дорога станція Сухобезводна УНЖЛАГ НКВД. Для того, щоб було кому воспитувати, бо ми не можемо собі дати ради. В том просимо вас дати нам хоть постанову, куди нам звертатися за нашого батька, щоб було нас кому воспитувати. 

Мати Домка Грицаюк, неграмотна

Гріша

Серьожа

Грицаюк Володимир робив у колгоспі, у 1934 році робив секретаром у сільраді. Робив так, як усі люди, а за шо він там страждає, то ми не знаїмо, а тому просимо дати хоч яку постанову. 

Обратний адрес

Дзержинський р-н Житомирська область почта Таганівка с. Булдичів получить Грицаюк Домці Нітіфоровні.

Всі ці звернення були марні - Дзержинський райвідділ НКВД ухвалив постанову про те, що повторне розслідування підтвердило дані попереднього слідства, а значить, підстав для перегляду справи немає.

Чи зустрічався Грицаюк у таборі зі своїм односельчанином  Захаром Дубиною? Про це ми не знаємо. Можна  однак припустити, що така зустріч була малоймовірна - УНЖЛАГ  становив собою низку так званих лагпунктів, розкиданих на відстані сотень кілометрів уздовж Горьковської залізниці, та ще й кожен з  тих концтаборів поділявся на зони, відгороджені одна від одної колючим дротом. Проте відомо, що з одним зі своїх односельчан, які проходили у справі "контрреволюційної організації", Грицаюк таки мав зустріч - то був Григорій Кравчук. Як свідчить Микита Федорук, після звільнення з ув'язнення Кравчук розповів йому, що Грицаюк на той час працював у табірній обслузі, мав доступ до харчів і потайці підгодовував Григорія, котрий завдяки цьому й уцілів у тих нелюдських умовах... 

Так воно було чи ні, з певністю зараз сказати не можна, але факт залишається фактом: з усіх засуджених до ув'язнення в цій справі додому повернулися тільки Володимир Грицюк і Григорій Кравчук.  

5 травня 1958 року трибунал Прикарпатського військового округу ухвалив: "Постанову трійки при УНКВС Житомирської області від 28 листопада 1937 року відносно... Грицаюка Володимира Андрійовича... відмінити і справу... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

ТРИФОН ДУБИНА

Гр. Дубина Трифон Іванович 1907 року народження (число не вказане) уродженець та на день арешту житель села Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював пожежником у колгоспі, 21 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Степанида Микитівна, 1911 року народження, дочка Ганна, 7 років, дочка Павлина, 3 роки. 

З архівної довідки 

Про Трифона Дубину збереглося дуже мало відомостей. Як і його брат Захар, постановою трійки (протокол №31) він був засуджений до до ув'язнення терміном на 10 років за ст. 54-2, 54-6, 54-11 КК УРСР. 

У справі Трифона Дубини теж відбулося повторне розслідування. Ось як характеризує Дубину свідок Лукіянчук Леонтій  Трохимович: "Дубина Т.И. по соцпроисхождению из крестьян-бедняков, колхозник с 1930 года. В 1933 году был кандидатом ВКП(б), и исключен в этом же году за отказ идти в бригаду по выполнению сельхозполиткампании. Имеет двух братьев, Дубина Захар привлекался в прошлом за подделку монет, а второй, Дубина Евтихий, который привлечен за убийство Бабича Андрея Афанасьевича, активиста села..."

Сільгосполіткампанія - то була участь у хлібозаготівельних комісіях, котрі взимку 1933 року забирали останні харчові запаси в селян. Як видно з цього документа, Трифон Дубина був не лише порядним чоловіком, а ще й відзначався сміливістю: адже йому добре було відомо, що за відмову забирати хліб його могли заарештувати і кинути до в'язниці як саботажника.    

В довідці, яку надав Булдичівській сільській раді  Житомирський обласний архів, зазначається, що "відомостей про місце відбування покарання в справі не виявлено". Не говориться в ній і про те, чи повернувся Трифон Дубина додому після ув'язнення. В матеріялах справи нам пощастило розшукати копію довідки, яка проливає світло на подальшу долю Трифона Дубини. Ось вона:

УРО Вятлага НКВД СССР

23.06.1939 года №3320

Дубині Степаниді Микитовій

с. Булдичів Дзержинського району Житомирської области

На Ваше пісьмо сообщаєм, що Дубина Трифон Іванович умер 27.07.1938 року.

Начальника участка 2-го отд. Вятлага НКВД (підпис)

Ні причини смерти, ні діягнозу в цій довідці, звичайно, немає... Проте найдужче вражає у цьому документі дата -  Трифон Дубина помер майже відразу після того, як прибув до табору! Якщо навіть врахувати, що на перебування у пересильних в'язницях та етапах з часу ухвалення вироку пішло три місяці, то виходить, що у таборі Дубина пробув усього п'ять місяців. Від  чого він помер? Щоб з'ясувати це, потрібно знати, що ж становив собою табір, у якому відбував покарання Трифон Дубина. 

Вятлаг (В'ятський виправно-трудовий табір) належав до найгірших концтаборів Радянського Союзу, його можна з повним правом назвати табором смерти. Заснований він був наказом НКВС СРСР 5 лютого 1938 року і розташований у північній частині Кіровської области, де на той час майже не було людських поселень. Ту місцевість називали ще Кайський край (від назви селища Кай, відомого ще з часів Петра Першого). Місцевість та уславилася дрімучими лісами, болотами й дуже суворим кліматом  - узимку морози сягали зазвичай 35-40 градусів. Поміж місцевим людом побутувало прислів'я: "Бог дав рай, а чорт - Кай". В'язні Вятлагу займалися заготовкою лісу, а також працювали на будівництві Гайно-Кайської залізниці, яка пролягла від станції Верхньокамська до станції Лісова, з проміжними станціями Нирмич і Заводська. Умови праці були нелюдські: спали в'язні влітку на землі, а взимку в брезентових наметах, які опалювалися буржуйками. Хмари комарів, мошви, хвороби, зумовлені нездоровим кліматом, непосильна праця і недостатнє харчування - все це сотнями й тисячами косило людей, котрі відбували покарання. Упродовж першого періоду існування Вятлагу (лютень-грудень 1938 і 1939 років) у його таборах загинуло і померло понад дві з половиною тисячі в'язнів.  Дослідники вважають, що за цими показниками Вятлаг перевершив навіть гітлерівський Бухенвальд... Не дивно, що Трифон Дубина прожив у таборі всього декілька місяців -  колимець Варлам Шаламов так характеризує у своїх спогадах табірний режим: "В немногочисленной статистике и   многочисленных мемуарах отмечена точная, исторически добытая формула: "Человек может доплыть в две недели". Это - норма для силача, если его держать на холоде по четырнадцать часов на тяжелой работе, бить, кормить только лагерным пайком и не давать спать". І далі: "Лошадь на севере умирает, не выдерживая сезона... собака подыхает на человеческом пайке".

Шаламов писав про Колиму, яка розташована за Полярним колом, тож у в'ятських таборах Трифон Дубина витримав трохи довше. Гадаємо, не останню роль у його загибелі відіграли тортури, яких завдали йому співробітники Дзержинського НКВД. Закатований, змучений етапами, недоїданням і холодом, він не зміг довго  працювати на "загальних роботах" у таборі...

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу ухвалив:  "Постанову трійки  при УНКВС  по Житомирській області від 28 листопада 1937 року відносно... ДубиниТрифона Івановича... відмінити і справу... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

ВАСИЛЬ ДУБИНЮК[С12]

Гр. Дубинюк Василь Ігнатович, 28 лютого 1902 року народження, уродженець села Юзефівка Любарського району, на день арешту житель села Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював у колгоспі, 21 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Федотя (так у документі) Харитонівна, 1906 року народження, дочка Марія, 1923 року народження, дочка Ольга, 1926 року народження, син Володимир, 1931 року народження, дочка Анастасія, 1934 року народження, син Олександр, 1937 року народження. 

З архівної довідки

Василь Дубинюк був одним із тих підслідних у справі "контрреволюційної повстансько-націоналістичної організації", яких засудили до ув'язнення — 28 листопада 1937 року постановою трійки при Житомирському обласному НКВС (протокол №31) за звинуваченням у злочинах , передбачених ст. ст. 54-2, 54-6, 54-11 КК УРСР, він отримав 10 років.

Ось яку довідку дала на нього сільська влада: 

ХАРАКТЕРИСТИКА

Дана від Булдичівської сільської ради на Дубинюка Василя Гнатового

В тім, що він прибув у с.Булдичів приблизно 1921-22 рр. і пристав у прийми до гр. Тимощук Федоті Харитонової, тепер вона носить прізвище Дубинюк. Сама Дубинюк Ф. дочка бідняка, а про Василя Дубинюка і походження його батьків і його самого до часу прибуття в Булдичів у сільради відомостей нема. За час свого перебування в селі Булдичів Дубинюк Василь в 1924 році служив у Красній Армії, звідки повернувся і став займатися сапожничеством. Під час роботи в колгоспі недоброзичливо ставився до своїх завдань і взагалі до колгоспного ладу.

Дубинюк Василь Гнатів з 1934 року працює комірником колгоспу, який себе на роботі не виправдав, а саме велика недостача продуктів і зерна по коморах, а также і псування зерна. Скерований на слідчі органи, мав і зараз має тісні зв'язки з крепким куркулем-бандитом Федоруком Тимком Захаровим, який у 1933 році був розпроданий, в чім сільрада стверджує. 

Голова Романюк

Секретар Петро Сторожук

На слідстві Дубинюк  підписав усе, що від нього вимагали співробітники Дзержинського райвіддділу НКВС - звичайно ж, при цьому не обійшлося без тортур, як це було і з іншими фігурантами тієї справи. Наводимо протокол допиту. 

ПРОТОКОЛ

от 22.11.1937, следователь Немиров

ВОПРОС. НКВД располагает данными о том, что вы являетесь членом контрреволюционной повстанческо-националистической организации. Подтверждаете ли вы это. 

ОТВЕТ. Да, я признаюсь, что состою членом такой организации, в которую меня завербовал Лещук Аврам и Бабич Ефим. Зная, что это контрреволюционная организация, я дал согласие вступить.  

В. Скажите название вашей контрреволюционной организации и какие задачи она ставила перед собой.

О. Названия нашей контрреволюционной организации я не знаю, знаю просто, что она контрреволюционная. Задачи нашей организации - это борьба за "Самостийну Украину" путем организации классово чуждых элементов в нашу организацию, и в момент войны сделать восстание в тылу Красной Армии. Кроме этого, в мирных условиях подрывать колхозное строительство, уничтожать скот, главным образом лошадей, гноить хлеб, вести агитацию среди колхозников о гибели советской власти.

В. С какого времени существует эта организация и кем она заложена.

О. Наша организация существует с 1935 года. Руководители Аврам Лещук и Бабич Ефим.

В. Кто, кроме вас, входил в эту организацию? 

О. В нашу организацию входили следующие: Лещук Аврам, Садовский Федот, Матюх Настя, Кравчук Григорий, Вишневський Ф., Косий Степан, Грицаюк Владимир, Полищук Прокоп, Дубина Захар. Кроме этих, в Булдычеве находятся Тимощук Федька, Беркута Степан, Беркута Киндратий, бригадир, задача которого состояла в том, чтобы отравить племенного жеребца, Лещук Иван, активный член. 

В. Какую работу вы проделали как активный член? 

О. На меня была возложена вербовка новых членов, агитация против советской власти и вредительство в колхозе. Я выполнил данные мне поручения, как-то: сгноил 18 ц хлеба. Больше ничего не успел сделать, будучи арестован органами НКВД. 

"Названия организации не знаю, знаю просто, что она контрреволюционная"! Слідчий, котрий писав цей протокол, не звернув уваги на те, як саркастично звучить ця фраза, - після неї кожному зрозуміло, що справа цієї організації, як ото кажуть,  шита білими нитками. Під час повторного слідства з'ясувалося, що Дубинюк не мав ніяких  справ із "ватажками" цієї "організації" й навіть був із  ними у неприязних стосунках.

ПРОТОКОЛ

допроса свидетеля

Лукиянчук Леонтий Трохимович, 1907 г.р.

...Дубинюк Василий Игнатович после демобилизации из РККА пристал в приймы к односельчанке-беднячке. Откуда он родом и какое его соцпроисхождение, не знаю. Занимался в Булдычеве сапожничеством. При организации колхоза поступил в колхоз.

В. Что вам известно в отношении антисоветских проявлений со стороны  Дубинюка. 

О. Ничего не известно. 

В. Был ли Дубинюк связан с такими антисоветскими элементами, как Бабич Ефим и Лещук Аврам. 

О. Дубинюк не был с ними связан, а, наоборот, спорили сдавна за землю. 

ПРОТОКОЛ 

допроса свидетеля

Орищук Александр Никитович, 1902 г.р.

...Дубинюк не уроженец с. Булдычев, откуда родом и кто по положению, мне не известно. Прибыл в 1920 году и батрачил по зажиточным крестьянам. Прибился в приймы к односельчанке Тимащук Федоси, беднячке. Служил в РККА два года, после демобилизации занимался сапожничеством. О его антисоветских настроениях мне не известно. 

В. С кем Дубинюк был в хороших отношениях с репрессированными органами НКВД, как Бабич и Лищук?

О. С репрессированными Бабичем и Лещуком он был в плохих отношениях, часто спорили...

Ці показання не допомогли Дубинюкові - йому й далі довелося працювати на загальних роботах в УНЖЛАГ НКВС, на станції Сухобезводна Горьковської залізниці, де він і помер 12 січня 1943 року.

В наглядовій справі ми розшукали заяву дочки Василя Дубинюка. 

До УКГБ Житомирської області

Дубинюк Ольга Василівна 

Заява

Мій батько Дубинюк В. І. 1902 року народження був репресіруваний 1937 року 21 листопада. І прошу сообщити де його поділи і хто давав неправдиві показанія, дуже хочеця про це знати. А також щоб мені видали двомісячне пособія. 

1 грудня 1990 року

На це КГБ їй відписало, що воно двохмісячну допомогу не дає, а відомостей про донощиків у справі немає. 

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу ухвалив: "Постанову трійки при УНКВС Житомирської оласті від 28 листопада 1937 року відносно... Дубинюка Василя Ігнатовича... відмінити  і справу... за віддсутністю складу злочину в кримінальному порядку припиинити". 

ГРИГОРІЙ КРАВЧУК

Гр. Кравчук Григорій Дорофійович, 12 серпня 1897 року народження, уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, колгоспник, 4 серпня 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Марія Іванівна 30 років, дочка Ганна, 1927 року народження, сини Петро 1929 року народження, Василь, 1931 року народження, Іван, 1934 року народження, Володимир, 1936 року народження. 

З архівної довідки

Про Кравчука ми маємо небагато відомостей. За тією ж таки 54 статтею він був засуджений на десять років і відбував покарання у Самарлазі НКВС. Як і Дубина та Грицаюк, після арешту Єжова він почав писати скарги, мотивуючи своє засудження тим, що до нього застосовувалися тортури. Ось одна з його заяв.

Народному коммисару ВД СССР

От з/к Кравчук Григория

жалоба.

В августе я был арестован органами НКВД Дзержинского района лично гр. Концевичом как секретарем НКВД. В районе мне следствия никакого не производили, а направили в Бердычевскую тюрьму, где я просидел до 14 ноября 1937 года. Этого числа вызывают меня на допрос в районное Дзержинское НКВД , где я попадаю к следователю Осипову.  Гр. Осипов не предьявил мне обвинения, а ставит передо мною вопрос, чтобы я рассказал про к/р деятельность. Я ему как следователю отвечаю, что я про к/р деятельность ничего не знаю, а если у вас есть обвинения, то вы мне скажите. Ибо я сам кандидат партии, проработал на громадских работах, вел борьбу с кулацкими элементами. И больше гр. Осипов не стал разговаривать, а принял против меня репрессии, не маючи никакого основания. И с 14 по 18 ноября 1937 года мне шло лишь избиение от гр. Осипова.  Не маючи основания, чтоб создать на меня дело, он под избиение насильно фомировал материял, что я был членом контрреволюционной повстанческо-националистической организации, созданной Аврамом Лещуком, зачитал мне список граждан с. Булдычева, чи я знаю, я ответил утвердительно, что знаю. С односельчан признал я Грицаюка, Дубину Захара и Трифона. И взяли меня на очную ставку, щоб я  сказав, що вони тоже были членами к/р организации. Я, конечно, ничего не знал и брать на себя отвественность не схотел, и ничего не сказал. А начальник НКВД Овчаренко взял меня к себе в кабинет и хотел покончить мою жизь, и я, чтоб спасти мою жизь, вынужден был сказать, что вышеуказанные граждане были в организации, и после этого был сформулирован материял Овчаренком. Що ще встановлено, больше я не помню, бо я був у той час больной. И на основании такого слидства мне предьявлено обвинение гр. Концевичем ст. 54 п.1-6. Это все неверно ибо я сам по происхождению бедняк, соввласть меня освободила от ига капитализма и от все эксплуататорских классов. Я всю свою молодую жизь провив в интересах соввласти... 

Далі Кравчук пише на декілька сторінок текст під назвою "Биография моей жизни". З цього творіння дізнаємося, що народився він 1897 року, працював у поміщиків, де навчився грамоті. 1916 року призвали до війська, з 1917 - боєць Червоної Армії до квітня 1918 року, коли під час бою з частинами Скоропадського і німців у Курській губернії потрапив у полон. Його перепровадили до Києва, де він півмісяця  був бійцем петлюрівської армії, потім утік. В січні 1919 року його знову мобілізували до петлюрівської армії, там хтось зі старшини його побив, після чого Кравчук більше ніде не служив. 

Мав 3 га землі, коня, хату, півхліва. У 1929 році вступив до колгоспу, був обраний головою, бригадиром. В 1932 році вступив у кандидати ВКП(б). В 1935 році під час перевірки його виключили з кандидатів як петлюрівця. В справі Кравчука теж відбулося повторне розслідування. Ось декілька документів з нього. 

ПРОТОКОЛ

Допроса свидетеля

Вербенец Владимир Терентьевич, 1902 г.р. 

ВОПРОС. Что вам изестно о социальном і политическом прошлом Кравчука Григория.

ОТВЕТ. Выходец из крестьян-бедняков и сам все время бедняк. Отец его после смерти своей первой жены и матери Кравчука в 1921 году пристал к односельчанке, у которой было кулацкое хозяйство и спродано в 1931 году. Кравчук Григорий со своим отцом в том кулацком хозяйстве не жил, а жил в своем бедняцком хозяйстве. Во время петлюровщины Кравчук пошел добровольно с другими односельчанами бить гайдамаков и немцев. Против красных частей мне неизвестно, чтобы он сражался... Антисоветских проявлений не замечал.

В. В показаниях от 20 августа 1937 года вы сказали, что Кравчук был заместителем атамана петлюровской банды "Терещенко", а также политбанды "Прейзера", участвовал в еврейских погромах, а также допускал антисоветские высказывания. 

О. Про эти факты мне ничего не известно. Я только говорил, что по селу были разговоры, что Кравчук участвовал в бандах.

ПРОТОКОЛ 

Допроса свидетеля

Полищук Григорий Захарович, 1874 г.р.

...Во время петлюровщины служил у Петлюры, по мобилизации или добровольно, я не знаю, и сколько времени, тоже не знаю.  После петлюровщины Кравчук был связан с политбандитом "Прейзером", последний приезжал к нему в гости, а Кравчук отвозил его своими лошадьми. Был ли Кравчук участником этой банды, мне не известно. А также к нему приезжал петлюровский офицер Терещенко, с которым он выпивал. В колхозе работал хорошо... Об антисоветской агитации его мне ничего не известно. 

ВОПРОС. В показаниях от 20 августа 1937 года  вы показали, что Кравчук кулак, является организатором прейзеровской банды, ходил грабить в с.Пилипо-Кошары, разваливал колхоз и агитировал за петлюровскую власть на Украине.

ОТВЕТ. Этого я не показывал, это записано ошибочно, и мне про это ничего не известно. 

ПРОТОКОЛ

Допроса свидетеля

Кадащук  Федор Максимович, 1902 г.р.

...Знаю Кравчука Григория с 1933 года, то есть с того времени, как он начал работать председателем колхоза имени Сталина. 

ВОПРОС. Что вам известно о преступной деятельности Кравчука. 

ОТВЕТ. По этому вопросу я скажу следующее, что отца Кравчука раскулачили в 1931 году. Кроме того, Кравчук говорил мне, что когда он женился, то его ГПУ арестовало и он посидел около 5 дней и его освободили. Но за что его арестовали, он не говорил. Кроме того, он, будучи председателем колхоза, занимался администрированием, грубо обращался с колхозниками. 

Также не можу сказати, что он проводил антисоветскую агитацию, так как этого ничего не слыхал. Что касается того, что записано в моем протоколе от 209 августа 1937 года, что Кравчук проводил агитацию в моем присутствиии, то я этого ничего не слыхал и я этого не говорил. 

Попри те, що односельчани загалом нейтрально відгукувалися про Кравчука, Дзержинське НКВД ухвалює постанову про недоцільність перегляду справи і попередній вирок залишає  в силі.  

Якою була подальша доля Григорія Кравчука? Відомо, що десь на початку війни він опиняється в Унжлазі, де зустрічається з Грицаюком. Щоб пояснити цю щасливу випадовість, треба здійснити екскурс в історію Самарлагу,  де попервах відбував покарання Кравчук. 

Самарський виправно-трудовий табір був заснований у вересні 1937 року в Куйбишевській області. В'язні цього концтабору здійснювали обслуговування робіт Куйбишевбуду НКВС, зокрема, будівництва Куйбишевської ГЕС. У 1938 році, коли туди прибув Григорій Кравчук, там нараховувалося вже 30 233 в'язні, тоді як у 1937 році їх було там лише 2 159 душ. Ув'язнені працювали у підземних штольнях, довбали камінь. Офіційно вважалося, ніби вони працюють на будівництві гідроелектростанції, насправді ж будували секретне підземне місто. Як і загалом у концтаборах, обстановка в Самарлазі була тяжкою. Робочий день розпочинався о четвертій ранку. Працювали до шостої вечора, плановою нормою вважалося вироблення 5 кубометрів породи на душу. Вночі вільнонаймані здійснювали вибухові роботи, а вранці зеки вивозили каміння. Знаряддями праці була кирка, лом, кувалди, кайло. Брили розбивали кувалдами, потім усе те вивозили вагонетками. Кожен в'язень мусив перенести за зміну до семи тонн каміння. Втім, у сороковому році цей проет визнали недоцільним: виявилося, що будівництво Куйбишевського водосховища неможливе, бо під ним існує чимало карстових порожнин, тож наповнення водосховища означало б затоплення Куйбишева і довколишньої місцевості. Самарлаг розформували, а в'язнів розкидали по інших концтаборах. Отак Григорій Кравчук потрапив до Унжлагу, де працював у табірній обслузі його односельчанин Грицаюк... Обоє відбули свої терміни до кінця і повернулися до Булдичева. 

У наглядовій справі ми розшукали заяву дочки Григорія Кравчука. 

Прокурору Житомирської області

Нагорної Анни Григорівни 

жит. с. Печанівка вул. Короленка, 21

заява

В 1937 році був репресований мій батько Кравчук Григорій Дорофійович. Проживав у с. Булдичів Дзержинського району, з табору повернувся у 1947 й помер у 1969 році. Прошу реабілітувати мого батька і вислати мені справу. 

21 лютого 1990 року

На це Анні Нагорній вислали довідку про реабілітацію й відповіли, що, згідно з законодавством, копії справ не надсилають. 

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу ухвалив: "Постанову трійки при УНКВС Житомирської області від 28 листопада 1937 року відносно... Кравчука Григорія Дорофійовича... відмінити  і справу... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припиинити". 

ЯКІВ ЛЕВКОВ

Гр. Левков Яків Ігнатович, 21 березня 1882 року народження,  уродженець села Сербинівка Чуднівського району, на день арешту житель села Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював конюхом у Миропільській ікарні. 21 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день  арешту: дружина Марія Гаврилівна, 1882 року народження, син Григорій 1924 року народження. 

З архівної довідки 

Яків Левков був одною з найбільш цікавих постатей у справі "контрреволюційної організації", оскільки до самого арешту залишався одноосібником. Сільська влада в особі Петра Кравчука пише про нього ось що:

ХАРАКТЕРИСТИКА

дана Булдичівською сільрадою

на Левкова Якова Гнатового,

що такий є уродженцем с.Сербіновка Чуднівського району, пристав у прийми в с. Булдичів. Господарство такого було крепко середняцьке, мав у користуванні 6 десятин землі та орендував, тобто сіяв у бідняків, до 6 десятин. В сей час занімався кражами брат такого бандіт, який розстріляний, такий неодноразово переховував банду вкупі зі своїм братом. 

Крім того, Левков Яків Гнатків в сей час був головою церковної общини, який тісний зв'язок держав з попами та дяками, та куркулями, вів агітацію протів колгоспа. В 1931 році такий вступив у колгосп, який почав розмагнічувати масу колгоспників, за що з колгоспа був вилучений. Після чого систематично став займатися спекуляцією кіньми та ріжними кражами, після чого такий був розпроданий за несплату державних зобов'язань. 

В сучасний мент такий працював конюхом при Миропільській лікарні, який наїжджав та вів зв'язок з Горбатюком Григором, про що сільрада стверджує.

До цієї довідки треба дати деякі пояснення. Що означає оця фраза - "був розпроданий за несплату державних збов'язань"? Річ у тому, що на одноосібників накладалися непосильні податки (наприклад, здати державі шістсот пудів хліба, хоч усього намолоту по одноосібному господарству  було двісті пудів). Оскільки вони не могли здати таку кількість збіжжя, їх штрафували, цього разу вже грішми,  а після несплати штрафів сільрада ухвалювала постанову продати майно боржника. Приходили активісти, голова сільради, міліціонер із наганом при боці - й просто на подвір'ї починали продавати  усім бажаючим худобу, реманент, хатнє  начиння... 

Як одноосібник, Левков був на  обліку  в НКВД і раніше чи пізніше його мали заарештувати. На слідстві він, звісно ж, у всьому "зізнався" й усе підписав.  

ПРОТОКОЛ 

Допроса Левкова Якова Игнатовича от 21.11.1937 года

...Летом 1936 года я шел в кооперацию. По дороге меня встретил Лещук Аврам и предложил мне вступить в националистическую контрреволюционную повстанческую организацию, на что я дал согласие. Когда я спросил, какие ее задачи, он заявил, что цель ее в том, что мы должны вести работу среди населения, например, на развал колхозного строя, чтобы изжить и вычистить коммунистов из села и колхоза, а на руководящие посты выдвинуть членов нашей повстанческой организации. Все делать путем вредительства в колхозе, то есть гноить зерно, фураж, и это все сворачивать на коммунистов. 

ВОПРОС. Какие поручения давал вам Аврам Лещук и как вы их выполняли? 

ОТВЕТ. После согласия я вторично повстречался с Аврамом Лещуком, который начал от меня требовать, почему я никакого вредительства не провожу, я ответил, что устроился на работу в Миропольскую больницу, поэтому вредительства в колхозе проводить не могу, кроме этого, я ему заявил, что я вредительскую деятельность проводить боюсь. 

Расходясь с Аврамом Лещуком, он мне пригрозил, говоря, что "смотри, об этом никому ни слова". 

В. Кто вам известен из членов контррреволюционной организации?

О. Я знаю Аврама Лещука, Кравчука Григория, Лещука Куприяна, на собрании нашей организации я ни разу не был.

В. Когда и за что ваше кулацкое хозяйство было раскулачено?

О. В 1932 на несдачу с/г хлебопоставок хозяйство мое раскулачено полностью. 

Младший лейтенант ГБ Овчаренко.

В справі Левкова 1939 року було повторне слідство. Поданий нижче протокол взято з нього. 

ПРОТОКОЛ

допроса свидетеля

Долибец Сазон Аверкович, 1911 г.р.

...Левков с крепких середняков, имел 3-4 десятины земли, 2 лошади, 2 клуни и арендовал землю в крестьян-бедняков. В 1933 году за невыполнение с/х кампании его хозяйство было спродано, а дом передан под школу.

ВОПРОС. Что вам известно в отношении антисоветских проявлений со стороны Левкова.  

ОТВЕТ. Помню, что Левков в 1931 году поступил в колхоз, но не хотел работать и купил обратно лошади и начал работать индивидуально. Проводил агитацию среди колхозников, что индивидуально жить лучше, чем колхозником, что мне самому приходилось слышать... Занимался и занимается воровством и, боясь судимостей, выехал в Улан-Уде. Возвратясь из Улан-Уда, работал конюхом в Миропольской больнице.

В. Какие связи имел Левков с репрессированными органами НКВД?

О. Связи мне неизвестны, знаю только, что он был в хороших отношениях с Лещуком Аврамом, который исключен с партии, как бывший петлюровец.  

В Булдичеві ми зустрілися із внукою Якова Левкова - Зозульчак Валентиною Василівною. "Мій дід, Левков Яків Гнатович, був засуджений до таборів, як куркуль - розповідає вона. - Не був він куркулем, бо мав одну кобилу, та й та одноока, і одну свитку, але в тридцять восьмому році потрапив під суд. Здається, він був одноосібником. Відомостей про його долю не збереглося". 

З архівної довідки відомо, що 28 листопада 1937 року постановою тієї ж таки обласної трійки за “участь у контрреволюційній націоналістичній шпигунсько-повстанській організації” він був засуджений до десяти років ув’язнення у виправно-трудових таборах. 

Оце і все, що знаємо ми про Левкова.

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу ухвалив: "Постанову трійки при УНКВС Житомирської області від 28 листопада 1937 року відносно... Левкова Якова Ігнатовича... відмінити  і справу... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

СТЕПАН КОСИЙ

Гр. Косий Степан Якович, 26 грудня 1887 року народження, уродженець та на день арешту житель села Булдичів Дзержинського району Житомирської області, 21 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: сини Леонід, 11 років, Анатолій, 10 років. 

З архівної довідки

У зв'язку з  обмеженнями, які наклав на доступ до архівів режим Януковича, нам не вдалося ознайомитися зі слідчою справою Степана Косого. Відомо, що 28 листопада 1937 року його засудили за тією ж таки 54 статтею на десять років таборів і додому  він не повернувся. Немає відомостей і про те, де він відбував ув'язнення. 

У справі Степана Косого теж відбулося повторне розслідування. В нашому розпорядженні є витяг із протоколу.

ПРОТОКОЛ

Допроса свидетеля

Сторожук Петр Степанович, 1899 г.р., секретарь сельсовета

...Мне известно, что его отец Косий Яков имел 10 га земли, одну пару лошадей, две коровы и с/х реманент. Сам Косий С.Я. имел 10 га земли, лошадей четыре штуки, две коровы, молодняка две штуки и свиней три штуки, инвентарь. 

С Лещуком Аврамом был в споре, потому что Косий ревновал его к своей жене. 

Цікаво, що допит цей відбувся у 1940 році. Як бачимо, Петро Сторожук знову відзначився у справі інформування слідчих органів, втім, навіть він зміг небагато розповісти про  Степана Косого. Іншів двоє свідків,  Михайлиця С. Ф., який був на ту пору головою сільради,  і Вербенець  В.Т., на запитання про те,  чи знають вони щось про підривну діяльність Косого, коротко відповіли, що нічого не знають.  Втім, це не завадило начальнику Дзержинського НКВД Недлинському зробити висновок про те, що Косого  засудили правильно. 

З наглядової справи нам стало відомо, що 4 квітня 1989 році до Житомирського КГБ звертався з письмовою заявою син Степана Косого, Леонід, який просив сповістити про долю свого батька. Адреса Леоніда Косого: Могилівська область Климовичевський район с. Галичі. 

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу ухвалив: "Постанову трійки при УНКВС Житомирської області від 28 листопада 1937 року відносно... Косого Степана Яковича... відмінити  і справу... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

ФРАНЦ ВИШНІВСЬКИЙ

Гр. Вишнівський Франц Феліксович, 1891 року народження (число не вказане), уродженець с. Пилипо-Кошара Дзержинського району, на день арешту житель села Булдичів Дзержинського району Житомирської області, за національністю поляк, працював у колгоспі, 21 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського рйвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Ганна Владиславівна, 45 років, син Мечислав, 16 років, син Мар'ян, 14 років, син Франко, 12 років. 

З  архівної довідки

Франц Вишнівський за тією ж таки  статтею 54 Карного кодексу УРСР був засуджений до розстрілу. Вирок виконали в місті Бердичеві 17 грудня 1937 року, місце поховання невідоме. Більше відомостей про цю людину немає. 

Наприкінці 50-х років дружина Франца Вишневського звернулася до КДБ з проханням сповістити про долю свого чоловіка, оскільки була певна, що він був засуджений до ув'язнення. Як і в усіх інших випадках, Житомирське УКДБ видало такий документ: 

Руководствуясь указанием КГБ СССР №108сс от 24 августа 1955 года, полагал бы оформить в Дзержинском районном ЗАГСе регистрацию смерти Вишневского Ф.Ф., установив время 17 августа 1943 года и причину смерти - энцефалит.  

Оперуполномоченный УАО УГБ по Житомирской области

ШИТОВ

Утверждаю: нач. УКГБ по Житомирской области

Полковник ГОЛИК

У 1958 році Анна Вишневська отримала довідку про реабілітацію свого чоловіка, а за кілька років по тому, згідно із Вказівкою ЦК КПРС органам КДБ № 3265-с від 26 грудня 1962 року (див. Додаток V),  їй усно сповістили про те, що чоловік її був розстріляний у 1937 році, а не засуджений до ув'язнення (в наглядовій справі є розписка про це). 1961 року Вишневська почала оформлювати пенсію і звернулася до органів з такою заявою:

Начальнику УКГБ 

Житомирської області від жительки с. Булдичів

Вишнівської Анни Владиславівни,

нар. 1893 року (дівоча фамілія Долінська), маю похилий вік. Мого чоловіка Вишнівського Франца Феліксовича репресовано в 1937 році, якого реабілітовано посмертно. Справка про реабілітацію видана 23.09.1958 року воєнним трибуналом Прикарпатського округу за підписом полковника Новицького. Згідно з законом, я повинна за чоловіка одержувати пенсію. Для чого потрібно дуже багато справок для оформлення пенсії, потрібні й непотрібні ці справки, і фото зробити. Я стара, до району далеко, потрібні якісь різні суди і т.д. Я розумію, що не доб'юсь цього, бо бачу в цьому бюрократизм. А як забирали мого чоловіка і батька трьох синів-малишів, то для цього не питали жодної справки. А тому пишу, щоб постаралися самі органи УКГБ оформити на пенсію, щоб я могла її одержувати. Я думаю, що ви це зробите, щоб не писати у другі інстанції, без зволікань. З просьбою (підпис).

14.11.1961 року

На це Вишнівській відписали, що органи КГБ не оформляють пенсії і їй потрібно звернутися до соцзабезу. Чим скінчилася ця історія, невідомо. 

19 лютого 1989 року мешканці с. Печанівки брати Мар'ян та Федір Вишнівські звернулися до обласного УКГБ з заявою про те, щоб їм повідомили, за що і як був репресований їхній батько, а також хто давав неправдиві показання на нього. Їм відповіли, що батько помер у таборі (хоч насправді був розстріляний), а "сведений о доносчиках в архивном деле не имеется". З наступних заяв братів Вишнівських видно, що співробітники КГБ, згідно з інструкцією, усно повідомили їм, що батько був насправді розстріляний. Вишнівські (до речі, обоє члени КПРС і ветерани-фронтовики) домагалися правди і писали, що не знають, кому вірити. Чим скінчилася ця справа, теж невідомо. 

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу ухвалив: "Постанову трійки при УНКВС Житомирської області від 28 листопада 1937 року відносно... Вишневського Франца Феліксовича... відмінити  і справу... за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити". 

ГРИГОРІЙ ГОРБАТЮК

Про справу Горбатюка в нашому розпорядженні є тільки уривок зі звинувачення.  Ось як характеризують його слідчі органи: "В 1937 году был завербован в контрреволюционную группу Лещуком Аврамом. Во время Петлюры являлся сельским старостой, притеснял население. Избивал шомполами колхозников, которые не хотели служить в Петлюры. В 1930 году судился за к/р деятельность,  был осужден на два года". Відомо, що допитував Горбатюка слідчий НКВС Ліфан Брюханов, про якого згадує у своїх мемуарах Марія Бабич. 

 Є також довідка з Житомирського державного обласного архіву. Наводимо її повністю. 

Гр. Горбатюк Григорій Трифонович, 1884 року народження (число не вказане), уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював робочим на цукровому заводі на пункті ст. Печанівка, 21 листопада 1937 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Мотрона Артемівна, 55 років. 

28 листопада 1937 року постановою трійки при управлінні НКВС по Житомирській області  (протокол №31) Горбатюк Григорій Трифонович за звинуваченням у злочинах, передбачених ст.ст. 54-2, 54-66, 54-11 КК УРСР (участь у контрреволюційній націоналістичній шпигунсько-повстанській організації), засуджений до розстрілу. Вирок виконано 17 грудня 1937 року в м. Бердичеві, місце поховання не зазначене.

5 травня 1958 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при УНКВС по Житомирській області від 28 листопада 1937 року відносно... Горбатюка Григорія Трифоновича... відмінити і справу...   за відсутністю складу злочину в кримінальному порядку припинити".  

Горбатюк Григорій Трифонович реабілітований посмертно.

Як же склалася доля слідчих та оперативників, які провадили справу "контрреволюційної шпигунської повстансько-націоналістичної організації"?  Як відомо, після закінчення єжовщини Москва добряче прорідила кадри, котрі виконували для неї брудну, криваву роботу в 1937-1938 роках. Зачистка стосувалася передусім людей, котрі займали ключові посади в карних органах, начальників обласних управлінь та районних відділів НКВС. Так, у 1939 році був заарештований і засуджений до розстрілу "за нарушения социалистической законности" начальник Житомирської обласної оперативно-слідчої групи Мартинюк, який керував булдичівською справою,  безслідно зник начальник Дзержинського райвідділу НКВС молодший лейтенант Овчаренко - є всі підстави гадати, що і його не минула заплата від Москви у вигляді дев'яти грамів олова. А от Ліфан Брюханов і вчитель-кат Маслянний пережили війну і виринули в 50-х роках - Брюханов навіть руку подавав Авраму Лещуку, тільки той плюнув на неї... Маслянний працював учителем історії у Пилипо-Кошарах (мабуть, саме про нього пише у спогадах  Марія Бабич як про колишнього начальника КГБ), а потім, напевне, вийшов на пенсію і спокійно доживав свого віка в Романівці. 

У 1958 році військовий трибунал Прикарпатського військового округу провів повторне розслідування у справі "контрреволюційної шпигунської повстансько-націоналістичної" організації. Поміж іншими свідками слідчий допитав Аврама Лещука, який уже повернувся в Булдичів, - той посвідчив, що ніяких шкідницьких актів у колгоспі ніхто не проводив, а сам він ніякої організації не створював, позитивно охарактеризував усіх засуджених. Добре охарактеризували їх і Федорук З. К., Ткачук М. Л., Бегоцький М. С. і Якимчук (ім'я й по-батькові не вказано). 7 березня того ж таки року допитали Григорія Кравчука, який посвідчив, що його "убивали, раздевали догола, держали на холодном полу, давали подписывать протоколы допросов не читая их". 

Усі фігуранти цієї сфабрикованої справи були реабілітовані. Дев'ятеро - посмертно, ще двоє, Володимир Грицаюк і Григорій Кравчук, були виправдані за життя. Втім, Грицаюк про це так і не дізнався - в 1952 році він виїхав з Булдичева на Донбас, і сліди його згубилися. Григорій Кравчук  і далі жив у Булдичеві й помер у 1969 році. 

ПОЛЬСЬКА ОРГАНІЗАЦІЯ ВІЙСЬКОВА

11 серпня 1937 року вийшов оперативний наказ наркома внутрішніх справ СРСР Миколи Єжова за №00485 (див. Додаток ІІ). Цей документ поклав початок ще одній кампанії переслідування "ворогів народу" - справі так званої Польської організації військової. Ось що мовиться в цьому наказі: "...подрывная деятельность польской разведки проводилась и продолжает проводиться настолько открыто, что безнаказанность этой деятельности можно объяснить только плохой работой органов ГУГБ и беспечностью чекистов. Даже сейчас работа по ликвидации на местах польских диверсионно-шпионских групп и организации ПОВ полностью не развернута. Темп и масштаб следствия крайне низкие". Єжов вважає, що "основной задачей органов ГУГБ в настоящее время является разгром антисоветской работы польской разведки и полная ликвидация незатронутой до сих пор широкой диверсионно-повстанческой низовки "ПОВ" и основных людских контингентов польской разведки в СССР". У зв'язку з цим він наказує: "С 20 августа 1937 года начать широкую операцию, направленную к полной ликвидации местных организаций "ПОВ" и, прежде всего, ее диверсионно-шпионских и повстанческих кадров в промышленности, на транспорте, совхозах и колхозах.  Вся операция должна быть закончена в 3-х месячный срок, т.е. к ноября 1937 года". До  цього наказу додавався секретний лист про діяльність так званої Польської організації військової . 

Що ж було реальною причиною цієї кампанії? Щоб відповісти на це запитання, потрібно з'ясувати існуючу на той час розстановку сил. Як відомо, до 1937 року в Европі сформувалися дві потуги, дві тоталітарні наддержави - Радянский Союз і гітлерівська Німеччина. Метою обох цих монстрів було світове панування, загарбання спочатку Европи, а потім і всього світу. Було зрозуміло, що раніше чи пізніше ці дві потуги мають вступити у збройний конфлікт, але поки що вони провадили таємну, змовницьку політику, спрямовану на поділ територій найближчих їхніх сусідів, зокрема, Польщі. "Мы должны прийти к соглашению с такой сверхдержавой, как нацистская Германия", - заявив тими роками Сталін. Аналіз подій 1937 року свідчить про те, що на той час Москва і Берлін уже домовилися загарбати і поділити між собою територію цієї держави. З огляду на це, потрібно було нейтралізувати польське населення на території Радянського Союзу, яке зберігало почуття національної гідности і могло симпатизувати своїй історичній батьквщині. І тут у пригоді стала Польська організація військова,  яка справді колись існувала в Польщі, але в тридцятих роках уже припинила своє існування. Одне слово, Москва розпочала масштабну "зачистку", причому поширювалася вона не лише на поляків, а й на всіх, кого можна було запідозрити в нелояльності, тобто передусім на українців...

Арешти у справі Польської організації військової сягнули Житомирщини у 1938 році. Якщо судити з матеріялів справи, на території області було створено декілька міжрайонних оперативно-слідчих груп, які складалися переважно з начальників районних відділів НКВС. Ці групи заарештували 417 осіб, яких кинули на конвеєр прискореного слідства. У процесі розслідування з ріжних причин відсіялося дев'ять осіб, решта в кількості 408 осіб була засуджена трійкою до найвищої міри покарання і розстріляна в Житомирі. 

Булдичівською справою займалася Бердичівська міжрайонна оперативно-слідча група. Нею на території кількох районів було заарештовано понад сім десятків осіб, майже усі вони були розстріляні. Ось їхні імена.

1.Магнушевський Казимир Степанович

2. Жидкевич Йосиф Карлович

3. Вавровський Гілярій Владиславович

4. Красуцький Владислав Домінікович

5. Козловський Адольф Костянтинович

6. Вольський Антон Людвигович

7. Лясковський Станіслав Феліксович

8. Комар  Йосиф Васильович

9. Крижанівська Анелія Степанівна

10. Черський Ізарій Станіславович

11. Менцінський Іван Антонович

12. Морочко Антон Казимирович

13. Нарвід Сусанна Купріянівна

14. Грабовський Антон Іванович

15. Вахольський Мар'ян Вікторович

16. Вавровський Антон Адамович

17. Завадський Едуард Адольфович

18. Нановський Йосип Григорович

19. Прейзнер Кароль Хомич

20. Ханкевич Михайло Павлович

21. Вільчинський Михайло Миколайович

22. Гулинський Михайло Лаврентійович

23. Карпинський Людвіг Йосипович

24. Віонцек Ян Францович

25. Радловський Кароль Йосифович

26. Цивінський Марцін Касторович

27. Крижанівський Франц Йосифович

28. Пухальський Йосиф Петрович

29. Шаринський Леонтій Йосифович

30. Новицький Франц Іванович

31. Шаверський Павло Олексійович

32. Рильський Леонтій Вікторович

33. Ізбицький Франц Деонісович

34. Поляковський Йосиф Францович

35. Пелехатий Федір Іванович

36. Винярський Леон Петрович

37. Ловчинський Якуб Теофілович

38. Ковбасюк Григорій Михайлович

39. Веселовський Тит Йосифович

40. Репинський Валерій Олексійович

41. Янковський Авдей Йосифович

42. Гранковський Войцех Теофілович

43. Менчинський Деоніс Остапович

44. Менчинський Октавіан Герасимович

45. Полінкевич Франц Вікторович

46. Менчинський Марк Остапович

47. Мельников Дмитро Семенович

48. Томашевський Леон Тимофійович

49. Пясковський Йосиф Іванович

50. Ржебелко Станіслав Едуардович

51. Шкорбутко Іван Дмтрович

52. Шевчук Григорій Ігнатович

53. Вербенець Трохим Хомич

54. Гулицький Фелікс Бернардович

55. Кузьмінський Юлій Володимирович

56. Юськевич Павло Олександрович

57. Гулицький Казимир Бернардович

58. Поліщук Іларіон Ігнатович

59. Пясковський Валентин Степанович

60. Беркут(а) Степан Данилович

61. Бочковський Михайло Степанович

62. Завальний Антон Логвинович

63. Штейн Марцін Михайлович

64. Ковалюк Федір Іванович

65. Пясковський Людвіг Миколайович

66. Сінкевич Валентин Йосифович

67. Федорук Михайло Микитович

68. Салоха Микола Матвійович

69. Бардаш Микола Феліксович

70. Миколюк Йосиф Олександрович

71. Дзедич Антон Іванович

Якщо справа булдичівської "контрреволюційної організації" ще бодай формально схожа на слідство, то в справі Польської організації військової немає ні свідчень, ні очних ставок - це типова фальшивка, яка складається з вісімнадцяти грубелезних томів, де на кожного підслідного підшито три або чотири листки паперу: постанова про арешт, протокол, вирок трійки, довідка про виконання вироку. Як випливає з цих матеріялів, слідство тривало декілька днів, потім заарештованих перевозили до Житомирської в'язниці, де вони  очікували виконання вироку.

Навесні 1938 року Бердичівська оперативно-слідча група заарештувала у Булдичеві дев'ять осіб, а згодом ще одного фігуранта цієї справи. Усі допити провадив лейтенант Овчаренко, причому протоколи його настільки схожі між собою, що здавалося, він писав їх під копірку. В Булдичеві майже не пам'ятають про ті арешти. Ось що записав од невідомого очевидця учень 5 класу Ю. Шилюк: "На Слободі репресірували два рідних брати, Кузьмінського Юліка і Юзіка без причини. Вони працювали в колгоспі й були неграмотні. В Юзіка було 4 дітей, в Юліка 1. Тоді здавали один другого і сусід сусіда. Їх обох розстріляли безневинно. І ще репресірували Поліщука Варйона і Гуліцького Фелька. У Поліщука 6 дітей, у Гуліцького 4". 

Московське "правосуддя" було нещадне: майже усіх булдичівців судили прискореним порядком і стратили четвертого жовтня 1938 року о 2 годині ночі. Керував розстрілом оперуповноважений Першого спецвідділу Бейдер. 

Уцілів тільки Микола Ткачук - справу його закрили, й у 1939 році він повернувся до Булдичева. Окремо стоїть справа Аліфея Ксінчука, який пропав безвісти. 

СТЕПАН БЕРКУТА[С19]

Гр. Беркута Степан Данилович, 1895 року народження (число  не вказане),   уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював у колгоспі, 1 травня 1938 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС.  Склад сім'ї на день арешту: дружина Мотрона, 37 років, дочка Марія, 10 років, син Василь, 8 років, дочка Ніна, 1 рік.

З архівної довідки

Степан Данилович Беркута був заарештований одним із  перших і, як і всі інші учасники цієї справи, потрапив на конвеєр прискореного слідства. Наводимо протокол допиту. 

ВОПРОС. Вы арестованы  органами НКВД как член контрреволюционной польской военной организации. Требую справедливых показаний.

ОТВЕТ. Я признаюсь, что с 1936 года до ареста состоял членом контрреволюционной военной польской организации села Булдычева.

В. Кто вас завербовал в члены этой к-р организации и кто был руководитель. Требую справедливых показаний.

О. В 1936 году ко мне часто заходил на квартиру Гулинский Филько, который рассказывал о том, что организована контрреволюционная военная организация, имеющая цель на случай войны Польши против СССР помогать польской армии, наносить удар в тылу Красной Армии. Руководителем этой организации был Гулинский Филько, который меня завербовал. 

В. Перечислите членов организации, членом которой вы состояли.

О. После того, как я дал свое согласие на то, чтобы быть членом этой контрреволюционной организации, он мне назвал несколько фамилий, состоящих ее членами. Я запомнил Федорук Михаила, Кузьминского Иосифа, Ткачука Николая Лаврентьевича. 

В. Какие задания вы получали как член этой организации и какие выполнили.

О. Мне как члену этой организации було дано задание проводить среди населения контрреволюционную пропаганду против мероприятий правительства, особо против коллективизации. Я проводил провокационные разговоры среди масс о гибели советской власти, о приходе на Украину польских фашистов. Эти задания я выполнял до дня моего ареста. 

В. Расскажите, где хранится оружие членов ваше организации. 

О. В разговоре с Гулинским Филько об оружии он мне говорил, что оружие будет, если будет надо. Откуда он думал взять оружие, он мне не сказал. Я имел винтовку, которую сдал в 1922 году в политбюро. Больше у меня оружия не было. О других членах, где их оружие, мне неизвестно. Про оружие должен знать Гулинский Филько. 

В. Расскажите о вашем участии в петлюровской армии и кто с вами вместе был. 

О. В 1919 году я добровольно поступил на службу в петлюровскую армию. С оружием в руках выступал против Красной Армии. Принимал участие в погромах еврейского населения. Со мной добровольно в петлюровской армии служили: Лещук Аврам, Федорук Михаил аж до разгрома Петлюры красными войсками. Больше показаний по данному вопросу не имею.

Допросил начальник Дзержинского РВ НКВД Овчаренко

Як бачимо, доказів проти Беркути немає жодних - якщо не рахувати "провокационных разговоров", котрі він провадив невідомо коли й невідомо з  ким. Єдиною провиною Беркути була тілька служба в петлюрівській армії, за що його, власне, і взяли. Не повинно дивувати нас і те, що він називає поміж членами тієї "організації" свого друга Михайла Федорука, - протокол писав Овчаренко, який заносив туди все, що йому на думку спадало... Степан Беркута підписав усю цю  нісенітницю, тому що його катували, причому тортури ті були понад людське терпіння. Дочка Беркути, Войтик Ніна Степанівна, згадує: "Дуже били батька в тюрмі. Казала мати, що як носила передачу, то віддали їй його одяг. Сорочка була геть у крові й посічена..."

Слідство у справі ПОВ скінчилося за декілька днів, і заарештованих одвезли до Житомира. У в'язниці вони просиділи до осени,  після чого їхні справи розглядала так звана трійка. Ось що ухвалила вона стосовно Степана Беркути:

ВЫПИСКА

из протокола заседания Тройки при Житомирском облуправлении НКВД от 28 сентября 1938 года. 

Слушали:

БЕРКУТ (так у протоколі - Л.К.) Степан Данилович обвиняется в том, что с 1935 года является членом польской военно-повстанческой организации ПОВ, в которую был вовлечен Гулинским Фильком. По заданию организации проводил вредительскую активную работу в колхозе, приводя в негодность с-г инвентарь. 

Среди польского населения проводил к-р националистическую рабботу по созданию повстанческих кадров для борьбы с советской властью. В прошлом служил добровольно в петлюровской армии, принимал участие в боях против красных частей и в погромах. 

Постановили:

БЕРКУТА С.Д. расстрелять. 

Дочка Беркути Войтик Ніна Степанівна розповідає:  "Було мені десять місяців, як репресірували мого батька. Нас осталося в матері п'ятеро. Батька забрали 1 мая 1938 року в п'ять годин ранку. Він працював ветеринаром у колгоспі разом із ветлікарем Фурманом, а забрали його ось за що: комірник видав для фуражу притравлений посівний матеріал, і коням поприщило губи. Вони не поздихали, але за те заарештували мого батька і того комірника, Дубенюк Василь він звався. Пришили їм політику, якихось петлюрів чи що... Того дня забрали ще Поліщука Прокопа, Лещука Купрія і Федорука Михайла. Мали ще взяти Лещука Аврама, але він утік. Аврамові сказав хтось про те, що мають забирати, то він прийшов уночі і всім сказав, ще треба втікати. Але вони не захотіли. В мене, каже батько, п'ятеро дітей, у того семеро, в того ще стільки... та й за що ж нас мають забрати?

Коли засновувався колгосп, батько перший туди вступив. Був у нас плуг, віз, пара коней - і він усе віддав туди. Мати казала йому: "Степане, що ти робиш? Так гірко заробляли, щоб купити ті коні, а ти оддаси їм?" А він їй: "Нічого, як буде колгосп, то ми будемо жити на широку ногу". Всього довелося зазнати в тому колгоспі... У тридцять третьому році голод був, то нас корова спасала. Була корова, то вижили, хоча в батька й матері ноги таки попухли. А той хліб, що забрали, кажуть, у море висипали, щоб не дати людям...

Після арешту почали дуже пригнічувати не тільки мою матір, а й усіх жінок, у яких були репресовані чоловіки. Моїй матері не давали навіть через колгосп іти.  Неподалік од нас був телятник, то голова колгоспу Білик матері моїй казав: "Ото так, Мотро, єслі шось із телятами случиться, то підете туди, де ваш чоловік". До того матір довели, що вона хотіла накласти на себе руки. Але нагодився її брат і не дав того зробити. А сам пішов до правління колгоспу й каже: "Як станеться щось із моєю сестрою, то вам на світі не жити... Всіх повбиваю".

Брати мої пішли зразу робити, бо не було в чому ходити й до школи й не було чого їсти, і як ото не вийдеш воврем'я на роботу, то казали: ти враг народу і підеш туди, де ваш батько. Один мій брат після війни пішов у армію. Взяли його у прикордонні війська, але як узнали, що батько репресіруваний, то його звідти вигнали і перевели в піхоту. Другий брат, 1928 року, пішов під час війни у партизани. Мати казала: "Чого ж ти, сину, йдеш до них, батька забрали, а ти воювати за них будеш"? Але він сказав: "Ні, мамо, треба защищати Родіну". Брат був зв'язковим у партизанів. Пригадую, забіг якось до нас у двір німецький кінь, то брат його зачинив у маказинчик, а вночі одвів у ліс. Я скінчила сім класів. Дуже добре вчилася, то хотіла продовжувати освіту, але мені сказали, що треба платити. А де в нас були ті гроші? Нас обкладали дуже великими податками, бо сім'ї репресіруваних платили більше податки, ніж інші колгоспники. Отож у неповні чотирнадцять років я пішла в колгосп ланковою. Дуже я плакала, бо тоді ланковою тяжко було робити. Спочатку відмовлялася, але прийшли до нас із правління з кілками, давай ті кілки під самою хатою забивати - відбирають города.  Був це, як пам'ятаю, в  1952 році, бо в червні я кінчила сім класів, а восени почали мене заганяти в колгосп. Мати почала плакати: "Йди, дитино, бо що ми будемо робити без города". Ми копали його заступами, бо мало нам хто давав ці коні... Мусила я піти працювать. Тяжко було робити, а ще й уваги мало звертали на мене. В кого батьки погибші, то ставилися краще, а на мене скоса дивилися, бо я з сім'ї врага народу. І як хочу щось добитися на правлінні, машин чи що, то завжди кажуть: "Ага, ти така хитра, як твій батько, то й підеш туди, де твій батько". Дуже трудно було в нас із їжею, корову мусіли продати, бо треба було налоги платити. Ото було спече мені мати було бурака білого да дасть кусок чорного хліба - і так цілий день я працювала. Не знала я тієї батьківської ласки. Було гляну, всі, в кого є батьки, так гарно одіті ходять, а я завжди плакала, що в мене немає батька...

Аж ось моя старша сестра вийшла замуж. Чоловік в неї був воєнний. Як почуло сільське начальство, то мало не розвело їх. Кого ти, кажуть, узяв - це ж дочка врага народу! Але він був такий совісний, такий вніматільний, він був грамотний, то став писати, добиватися, і Львівський прикарпатський округ написав нам, що він реабілітіруваний. І все ж таки як подали ми сюди бомаги, то нам ще й не вірили - кажуть, це ви підробили... Один із братів моїх почав тоді писати скрізь, щоб дізнатися, хто ж батька віддав і за що, і за що ж ми мучилися так? І от прийшов йому визов, що, мовляв, у Житомир приїжджай ув архів. Як поїхав він, то там у архіві, каже, стільки тих надзирателів: не можна було нічого записати, тільки читай. Але все-таки дали йому справи і нашого батька, і Поліщука Прокопа, і Лещука Купрія... І в тих паперах він прочитав, що продали нашого батька і тих людей два чоловіки з Булдичева, й заплатили їм за те по 50 рублів. Вони подали на них заяви, а їм за те заплатили. Їхні прізвища: Ткачук Микола Іларіонович та Михайлиця Ісак. Мати моя відразу здогадалася, хто це зробив. "Ти знаєш, - каже, - сину, це Сак оддав нашого батька!" Бо як вона пішла до батька в тюрму в Житомир, то побачила, що той Сак ходить з міліціонером попідруки. А вона ж кумою в нього була, бо хрестила його дитину! То й питає: "Куме, куме, а де ж мій Степан?" А він їй: "Отойдітє, я нічого не знаю!" То цей Сак відразу повернувся додому, а Ткачук ще там рік пробув. Як він прийшов з тюрми, то всі жінки пішли до нього та й питають: Миколо, а що ж із нашими чоловіками? А він каже: "Я нічого не знаю! Вони дурні, вони не знали, що казати, на одному стояли... Мене питають: є в тебе зброя? Я кажу: в мене пушка на горищі! Ти стріляв, питають. А я кажу: ні, то в мене жінка стріляла - тако пух! пух!" Але як мій брат попав ув архів, то він там прочитав, що то вони давали неправдиві показання на тих людей... Того Ткачука жінка та мого батька сестра двоюрідня. То він відтоді було як прийде до нас, то так уже лащиться, мов та собачка. Аж як він умер, то ми дізналися, що то він батька здав...

Батька свого я на обличчя не пам'ятаю, а фотографії не збереглося. Як мали поставити цього пам'ятника, то я подумала собі: який же він був, мій батько? Та й перед сном помолилася Богу й кажу: "Господи, покажи мені батька хоч образок!" І вночі приснилося мені, наче йду я біля величезного рову. А потойбіч рову сидить такий уже літній чоловік... І хтось наче каже мені: ото твій батько". 

Задля справедливости мусимо сказати, що ми не знайшли у матеріялах справи доказів того, що Беркуту продали Михайлиця і Ткачук (щоправда, не було і змоги ознайомитися з усіма слідчими матеріялами, тому що вони й досі засекречені), більше того, напрошується висновок, що слідство в справі ПОВ  грунтувалося передусім на свідченнях заарештованих, що їх вони давали один на одного. Ось як ішли арешти: 21 квітня заарештували Фелікса Гуліцького, 1 травня взяли Степана Беркуту, Казимира Гуліцького та Миколу Ткачука, 3 травня - братів Кузьмінських,  Іларіона Поліщука та Михайла Федорука, 6 травня - Трохима Вербенця.  Складається враження, що ці арешти відбувалися на основі показань, які вибивалися з фігурантів цієї справи...

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 веесня 1938 року відносно... Беркути Степана Даниловича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину". 

ІЛАРІОН ПОЛІЩУК

Гр. Поліщук Іларіон Ігнатович, 1898 року народження (число не вказане), уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, колгоспник, 3 травня 1938 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Марія, 35 років, дочка Віра, 15 років, син Олександр, 13 років, син Василь, 11 років, син Петро, 9 років, дочка Ольга, 5 років, дочка Ганна, 3 роки.

З архівної довідки

В справі Поліщука є тільки один протокол допиту, датований 27 травня 1938 року і власноруч написаний начальником Дзержинського райвідділу НКВС Овчаренком. Наводимо цей документ повністю. 

ВОПРОС. Органами УГБ  НКВД вас арестовано как члена к/р повстанческой польской организации военной. Требую рассказать, когда, кто и при каких обстоятельствах вовлек вас в эту  организацию. 

ОТВЕТ. Да, я с 1936 года являюсь членом к/р повстанческой организации. Вовлек меня в эту организацию г-н с. Булдычева Гулицкий Филько Бернадович. Последний часто с мной беседовал и говорил, что в недалеком будущем будет война между СССР и Польшей и что в этой войне победит обязательно Польша. Поскольку большинство населения будет помогать Польше в борьбе против Кр. Армии. Я, будучи а/с настроен и поверив разговорам Гулицкого Ф.Б., с его мнением согласился и   ему сказал, что я так же выступал бы против Кр. Армии, как и в 1919 году. При разговоре со мой второй раз мне Гулицкий сказал, что в с. Булдычев имеется группа крестьян, которая организованным порядком будет помогать Польше в ее борьбе против Красной Армии, и предложил мне, чтобы я также вступил в данную группу. Я, узнав от Гулицкого, кто входит в даную группу, свое согласие быть ее членом дал.

В. Раскажите следствию, какую вы провели к/р деятельность, как член к/р организации и кто вам давал задания по проведению к/р деятельности.

О. Давши согласие быть членом к/р организации, я от Гулицкого Ф. получил задание проводить среди колхозников разговоры о скорой войне СССР и Польши и гибели  соввласти. Высказывать недовольство о недостатке промтоваров и одновременно хвалить фашистскую власть Польши, указывать,  что материальное и культурное положение граждан Польши стоит гораздо выше и что там народ живет лучше. Кроме этого, мне было поручено проведение вредительства в колхозе с/х инвентаря как кузнецу, что я и выполнял  до дня моего ареста. 

В. Предлагаю перечислить, кто являлся членами вашей к/р организации, и укажите, откуда это стало вам известно. 

О. Весной 1937 г. я  был на нелегальном совещании нашей к/р группы и видел, что на таковой пристутствовали такие лица:

1. Федорук Михаил Никитович, петлюровец.

2. Кузминский Иосиф Владимирович

3. Гулицкий Филько Бернадович, руководитель нашей к/ группы. 

4.  Кузминский Людвик Владимирович

5. Гулицкий Казимир Бернадович

6. Беркута Степан Данилович.

Кроме этих лиц, в к/р организацию входили и другие лица, но мне о  них известно ничего не было, так как последние на совещании не присутствовали и я с ними связан не был.

В. Укажите, какую в основном ставила цель ваша к/р организация и расскажите, у кого с членов вашей к/р повстанческой организации имеется оружие. 

О. Будучи на собрании, я узнал, что основная цель нашей организации - это в период военных действий Польши и СССР произвести в тылу красных частей вооруженное восстание и, присоединившись к польской армии, бороться за отвоевывание Украины от СССР. О наличии оружия в членов нашей к/р группы мне ничего известно не было. Оружие для повстанческой цели наша к/р группа должна была получить с г. Мирополя от некоего гражданина Пясковского Вячеслава, который, со слов Гулицкого Филька, объединял несколько повстанческих групп и оружие должен был получить в Польше. 

Больше по данному делу добавить ничего не могу. Записано с моих слов верно и мне прочитано. 

Ми навмисне навели цей протокол з усіма скороченнями і помилками, щоб показати, як поспішно провадилося слідство у цій справі. Справжньою ж причиною його арешту було те, що Поліщук воював у складі армії УНР. У розмові з його дочкою, Поліщук Ольгою Іларіонівною 1932 року народження, яка мешкає у місті Боярка Києво-Святошинського району, ми дізналися, що родовите прізвище її батька було Апончук, але на початку 30-х років він офіційно змінив його, тому що боявся переслідувань за участь у національно-визвольних змаганнях. Ольга Іларіонівна згадує: "Батька свого я майже не пам'ятаю. Мама казали, що забрали його за те, що служив у петлюрах. Після того арешту всі дивилися на нас, як на ворогів народжу. Захворів мій брат Володя, котрий народився вже після арешту, в серпні 1938 року,  то голова й коней не дав, щоб його одвезти до лікарні. Каже, я тобі дам підводу, то мене завтра заберуть…  Мати на руках понесла його, а по дорозі він помер. Так вона і вернулася додому з мертвою дитиною... Як батька забирали, то він встиг крикнути матері: "Маріє, нехай Вєрка не кидає школу"! То були останні батькові слова, і той останній наказ його в нашій родині виконали. Сестра моя, Віра, скінчила школу, дуже гарно вчилася, відмінно знала німецьку мову. Я до школи не ходила після арешту батька, бо дуже тяжка була пора, пасла гуси, то сестра мене навчила читати, писати й трохи арифметиці. Перед війною сестра вступила до Бердичівського педінституту на мовно-літературний факультет. Провчилася рік, і треба було платити за навчання. А в матері ні копійки нема, дуже бідно ми тоді жили. І сестра мусіла покинути навчання. Але в неї лишився документ, що вона здала іспити за перший семестр, а за другий ні, бо не дали їй здати. Під час війни забрали її на роботу до Німеччини. Аж як вернулася вона, то вже по війні скінчила той інститут і працювала вчителькою. Брат мій, Сашко, в сорок третьому році пішов у партизани, воював у загоні імени Хрущова, який базувався під Житомиром. Розповідав, що на початку війни приїжджали до Булдичева оунівці, хотіли організувати тут підпільну мережу, але ніхто до них не пристав". Внук Іларіона Поліщука, Володимир Леонідович Якимчук, розповідає: “Дядько Сашко казав, що поніс разом із бабою передачу, а їм віддали закривавлений дідовий одяг і сказали, щоб уже його не чекали додому…” 

Іларіон Поліщук був засуджений трійкою за статтями 54-10, 54-11 і розстріляний 4 жовтня 1938 року в Житомирі. 

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 вересня 1938 року відносно... Поліщука Іларіона Ігнатовича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину". 

ФЕЛІКС ГУЛІЦЬКИЙ

Гр. Гуліцький Фелікс Бернардович 1899 року народження (число не вказане), уроженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирськуої области, за національністю поляк, працював у колгоспі, 21 квітня 1938 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС.  Склад сім'ї на день арешту: дружина Анелія, 39 років, дочка Марія, 17 років, дочка Цезя, 14 років, син домінік, 11 років, син Сігізмунд, 8 років. 

З архівної довідки

У справі ПОВ було заарештовано й декілька поляків, які мешкали на території Булдичівської сільради, причому Фелікс Гуліцький проходив у звинуваченні як ватажок цієї організації. Допитував його залізний чекіст Овчаренко, який, особливо не мудруючи, склав стандартний протокол і вписав туди все, що йому хотілося.

ПРОТОКОЛ 

допроса ГУЛИЦКОГО Филька Бернадовича

ВОПРОС. Вы арестованы  органами НКВД как член контрреволюционной польской военной организации. Требую справедливых показаний.

ОТВЕТ. Да, я до дня моего ареста состоял членом ПОВ, в которую меня завербовал Пясковский Вячеслав Сигизмундович. Зная меня еще в прошлом, он стал часто в 1936 году заезжать ко мне в Булдычев. После некоторых бесед он мне предложил вступить в польскую контрреволюционную военную организацию, на что я дал свое согласие. После того он мне давал задания. 

В. Перечислите лиц, состоящих членами этой организации, назовите руководителя. 

О. Мне известно, что членами были Бочковский, Михаил Титков, Шашковский Викентий, Штейн Марцин, Кузминский Юлий, Пясковский Валентин. Руководителем был Пясковский Вячеслав, ныне арестованный органами НКВД. 

В. Какие задачи ставила себе контрреволюционная польская военная организация.

О. Основной целью было свержение советской власти, установление фашистского строя. На случай войны с СССР мы должны были нанести поражение Красной Армии, помогать белым полякам.  

В. Где вы должны были получить оружие?

О. Я на этот вопрос затрудняюсь отвечать, потому что мне это неизвестно. Пясковский говорил, что достанет с Польши, каким образом, мне неизвестно.

В. Какие контрреволюционные действия вы провели в настоящее время?

О. Проводил вербовку новых членов, завербовал Шашковского Викентия. Проводил провокационные слухи о гибели советской власти, о приходе на Украину фашистов, восхвалял фашистский строй Польши.

Допрос проводил мл. л-т Овчаренко (подпись)

Як і всі інші фігуранти цієї справи, Гуліцький був засуджений за статттями 54-10, 54-11 і розстріляний у Житомирі 4 жовтня 1938 року. 

Поліщук Ольга Іларіонівна згадує: "На Слободі були дві вулиці. Одна була польська вулиця, друга мужицька. На польській вулиці стояли такі довгі чотири будинки, де мешкали поляки. Жила там і родина Гуліцького, було в нього четверо дітей: Зигмонт, Домко, Цезька і Манця. Між тими двома вулицями був великий гарний ставок, місток через нього (ще пан побудував) і навіть заставки, щоб спускати воду, як треба буде. І на тій, і на тій вулиці було дуже багато хлопців і дівчат. Однак існувала якась відрубність: якщо хлопець із мужичої вулиці ходив до дівчини на польську вулицю, то йому не заважали, навіть раді були, але польські парубки з мужицькими дівками ніколи не гуляли. Вже десь по війні все перемішалося, і той звичай зник..."

Це й усе, що знаємо ми про Фелікса Гуліцького та польську меншину на території Булдичівської сільради. 

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 вересня 1938 року відносно... Гуліцького Фелікса Бернардовича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину".

КУЗЬМІНСЬКИЙ ЮЛІЙ

Гр. Кузьмінський Юлій Володимирович, 1906 року народження (число не вказане), уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, за національністю поляк, колгоспник, 3 травня 1938 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Юзефа, 24 роки, син Володимир, 3 роки. 

З архівної довідки

ПРОТОКОЛ

допроса КУЗМИНСКОГО Юлия Владимировича

ВОПРОС. Вы арестованы  органами НКВД как член контрреволюционной польской военной организации. Требую справедливых показаний.

ОТВЕТ. Да, я признаюсь, что стоял членом польской военной контрреволюционной организации в Мирополе.

В. Кто вас завербовал в члены этой к-р организации и кто был руководитель. Требую справедливых показаний.

О. Осенью 1936 года ко мне на квартиру приехали Пясковский Вячеслав и Гулицкий Филько. После встречи с Пясковским Гулицкий сказал мне, что существует польская военная контрреволюционная организация, членом которой состоит он. После беседы я дал свое согласие. 

В. Кто были членами этой организации. 

О. После моего согласия стать членом этой организации... Пясковский спросил меня, знаю ли я лиц, названных мне. Припоминаю: Бочковский, Михаил Титков, Шашковский Владимир Антонович, Пясковский Валентин Степанович, Гулицкий Филько. Руководителем был Пясковский Вячеслав. 

В. Какие цели стояли перед вашей военно-повстанской организацией.

О. ...сколотить из кулацкого, петлюровского элемента повстанскую организацию для помощи Польше, которая должна была начать войну против СССР.

В. Назовите членов организации, которые имели оружие.

О. Кто с членов имеет оружие, я не знаю. Я не видел оружие никогда. 

В Какую контрреволюционную работу вы проводили в настоящее время?

О. Мне было поручено Пясковским Вячеславом проводить среди населения контрреволюционную агитацию, срывать мероприятия советского правительства. Высказывать недовольство среди масс против существующего строя...

Допрос проводил мл. л-т Овчаренко (подпись)

В справі більше немає документів, які могли б пролляти світло на особистість Кузьмінського. Як і всі фігуранти цієї справи, він був засуджений за тими ж таки статтями 54-10-11 і розстріляний 4 жовтня 1938 року в Житомирі. Про подальшу долю його дружини та сина відомостей немає. 

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 вересня 1938 року відносно... Кузьмінського Юлія Володимировича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину".

ТРОХИМ ВЕРБЕНЕЦЬ[С23]

Гр. Вербенець Трохим Хомич, 20 липня 1894 року народження, уродлженець та на день арешту житнель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, за національністю поляк, працював у колгоспі, 6 травня 1938 року заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Єфросинія, 40 років, дочка Ольга, 16 років, син Олександр, 11 років.

З архівної довідки

Трохима Вербенця у справі Польської організації військової заарештували останнім. Марія Бабич у своїх спогадах пише, що Вербенець "був нічним конюхом, в обов'язки якого входило цілу ніч пасти коні. Була справа на Великдень. Тільки Трохим вступив у подвір'я, а бригадир тут як тут. 

- Іди в Перелоги орати.

- Такий день, хай би худобина відпочила.

Вечором Трохима арештовано".

Враховуючи те, що Вербенець був заарештований через декілька днів після основних арештів, можна припустити, що до справи ПОВ його залучили за доносом бригадира, сказати б, за компанію. Так воно було чи ні, з певністю сказати зараз уже не можна. Наводимо протокол допиту. 

25 мая 1938 года

ПРОТОКОЛ

допроса гр. Вербенец 

ВОПРОС. Вы арестованы  органами НКВД как член контрреволюционной польской военной организации. Требую справедливых показаний.

ОТВЕТ. Да, я действительно состоял членом контрреволюционной польской военной организации с мая 1937 года. Вовлек меня Гулицкий Филько Бернадович. Гулицкий неоднократно заходил ко мне на квартиру, а я к нему, при встрече мы вели разговоры на разные контрреволюционные темы, вспоминали нашу службу в петлюровской армии. Гулицкий говорил... что при советской власти очень плохо жить, что в старое время было во много раз лучше... а также говорил, что советская власть долго жить не будет. Для помощи фашистским странам везде организовываются контрреволюционные организации польские, которые в момент войны должны с оружием в руках свергнуть советскую власть.

В. Скажите, кто был руководителем вашей организации.

О. Руководил нашей контрреволюционной организацией в с. Булдычеве Гулицкий Ф. Б., членами были я, Вербенец, Лещук Аврам, Синькевич В. И., Пясковский, Кузминский и другие, которых я не знаю. 

В. Какие контрреволюционнные задания вы получали и от кого.

О. Я получал задания от Гулицкого и Аврама Лещука, а именно проводить вредительство в колхозе, что я и делал. Например, работая в колхозе, по вредительскому относился к посевной кампании, а именно проводил сев путем редкого посева... Проводил агитацию против колхозного строительства, против займов, налогов. Во время коллективизации я принимал активное участие в избиении крестьян, первыми вступивших в колхоз, а именно: Полищук Андрея, Вербенец Одарку, Буслюка А. убили совсем...

Допитував нач. Дзержинського РВ НКВС мол. л-т Овчаренко

Як і решта фігурантів цієї справи, Вербенець був засуджений трійкою за статтями 54-10, 54-11 до найвищої міри покарання й розстріляний 4 жовтня 1937 року в Житомирі. 

Син Трохима Вербенця, Олександр, був ініціятором увічнення пам'яті репресованих булдичівців. На жаль, він передчасно пішов із життя, так і не здійснивши свого задуму. Відомо, що наприкінці вісімдесятих років, у розпалі горбачовської перебудови, він намагався з'ясувати, за що ж розстріляли його батька. Та ж таки Марія Бабич пише: "Поїхав Сашка в Житомирський архів, піймав облизня й повернувся палаючим полум'ям. Іду до нього й питаю про результати. Він всіх правителів тодішніх і нинішніх в три поверхи перекрив і заплакав". 

Задум Олександра Вербенця знайшов підтримку в земляків, і ця книга є свідченням того, що добрі наміри завжди втілюються в життя.

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 вересня 1938 року відносно... Вербенця Трохима Хомича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину".

МИХАЙЛО ФЕДОРУК

Гр. Федорук Михайло Микитович, 1896 року народження (число не вказане), уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, колгоспник, 3 травня 1938 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Євгенія, 38 років, син Григорій, 16 років, син Іван, 14 років, син Василь, 12 років, дочка Лідія, 10 років, син Кузьма, 7 років, дочка Надія, 5 років, дочка Ніна, 1 рік. 

З архівної довідки

Про Михайла Федорука ми маємо небагато відомостей. Як і всі інші фігуранти цієї справи, він був засуджений за статтями 54-10, 54-11 КК УРСР і розстріляний у Житомирі 4 жовтня 1938 року. 

Войтик Ніна Степанівна згадує: "В родині Федоруків було семеро дітей. Жили вони за чотири хаті од нас, і ми дружили з ними. Коли засудили їхнього батька, так само не давали матері тій ходу і тим дітям. Найстарший син, Григор, поступив після школи в Москву в університет - це було перед війною. Він дуже гарно вчився, добре здав екзамени, але як дізналися, що його батько репресований, то вигнали його з університету. Грошей не було, то він майже пішки добивався з Москви додому. Робив він у колгоспі, а як почалася війна, то пішов у партизани. Казав було, що колись настане свобода і випливе, що батько мій невинний. Він був командиром загону, загинув у Молдавії. Менший син, Іван, спочатку був у селі, здається, зв'язковим. Але сталося так, що його страшенно побив нагайкою німецький комендант у Дзержинському. Іван прийшов додому, взяв пістолета і хотів убити того німця, та люди не дали, бо за те все село спалили б. Він воював у партизанському загоні, а після війни працював у колгоспі".  

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 вересня 1938 року відносно... Федорука Михайла Микитовича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину".

КАЗИМИР ГУЛІЦЬКИЙ

Про Казимира Гуліцького відомостей практично немає. Наводимо архівну довідку. 

Гр. Гуліцький Казимир Бернардович, 1885 року народження (число не вказане), уродженець фільварок Перетік Любарської волості Новоград-Волинського повіту, на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського району Житомирської області, за національністю поляк, хлібороб, одноосібник, 1 травня 1938 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. 

Склад сім'ї на день арешту: дружина Франциска, 41 рік, дочка Марія. 17 років, дочка Людвіга, 7 років. 

28 вересня 1938 року постановою трійки при Житомирському облуправлінні НКВС (протокол № 9) Гуліцький Казимир Бернардович за звинуваченням у злочинах, передбачених ст. ст. 54-10, 54-11 КК УРСР (участь у війсьековій повстанській організації "ПОВ", антирадянська діяльність, засуджений до розстрілу. Вирок виконано 4 жовтня 1938 року в Житомирі, місце поховання не зазначене.

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 вересня 1938 року відносно... Гуліцького Казимира Бернардовича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину".

ЙОСИП КУЗЬМІНСЬКИЙ

Гр. Кузьмінський Йосип Володимирович, 1904 року народження (число не вказане), уродженець та на день арешту житель с. Булдичів Дзержинського районук Житомирської області, за національністю поляк, колгоспник, 3 травня 1938 року був заарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. 

Склад сім'ї на день арешту: дружина Павлина, 28 років, син, 8 років, дочка Каміля, 6 років, дочка Юзефа, 3 роки, син Дмитро, 2 роки. 

28 вересня 1938 року постановою трійки при Житомирському облуправлінні НКВС (протокол № 9) Кузьмінський Йосип Володимирович за звинуваченням у злочинах, передбачених ст. ст. 54-10, 54-11 КК УРСР (участь у війсьековій повстанській організації "ПОВ", антирадянська діяльність, засуджений до розстрілу. Вирок виконано 4 жовтня 1938 року в Житомирі, місце поховання не зазначене.

18 червня 1957 року військовий трибунал Прикарпатського військового округу за протестом військового прокурора ПрикВО ухвалив (ухвала №Ож-232): "Постанову трійки при Житомирському обласному управлінні НКВС від 28 вересня 1938 року відносно... Кузьмінського Йосипа Володимировича... відмінити і справу... припинити за відсутністю складу злочину".

МИКОЛА ТКАЧУК

Гр. Ткачук Микола Лаврентійович, 1904 року народження, уроддженець та на день арешту житель села Булдичів Дзержинського району Житомирської області, працював конюхом у місцевому колгоспі, 1 травня 1938 року був аарештований співробітниками Дзержинського райвідділу НКВС. Склад сім'ї на день арешту: дружина Олександра, 30 років, дочка Анастасія, 9 років, син Борис, 7 років, дочка Марія, 2 роки. 

З архівної довідки

Микола Ткачук є одною з найзагадковіших постатей цієї справи: хоч він і значиться у списку заарештованих, який подається на початку архівного тому, але напроти нього стоїть помітка "освоб.", а протоколи його допиту і всі інші папери вилучені зі слідчої справи. З довідки, яку видав Житомирський обласний архів Булдичівській сільраді відомо, що справу проти Ткачука закрили 31 серпня 1939 року і не пізніше 5 вересня того ж таки року він був звільнений із в'язниці. Як же примудрився Микола Ткачук вислизнути з тієї м'ясорубки, що ж такого він учинив чи сказав своїм слідчим? 

Як відомо, в селі він стверджував, що вдавав на слідстві дурника, то на нього, мовляв, і рукою махнули. Дехто з односельчан, зокрема, Войтик Ніна Степанівна, вважає, що Ткачук дав неправдиві показання на їхніх родичів і в такий спосіб заробив ласки в НКВД. І перше, і друге припущення можна вважати хибним. Навряд чи зумів би Ткачук обманути Овчаренка, який добряче набив руку на допитах 1937 року й, певна річ, розкусив би ті хитрощі й заставив би Ткачука підписати потрібні протоколи. Що ж до показань на своїх односельчан, то з матеріялів справи цілком очевидно випливає, що підслідні самі давали показання на себе і на інших учасників цієї "організації" і наговорили стільки, що тих свідчень було цілком достатньо, щоб засудити їх до розстрілу. Водночас не слід забувати й про те, що загалом по Житомирщині у справі Польської організації військової було заарештовано 417 осіб, а засуджено - 408. Що зробили з тими дев'ятьма? Звільнили за відсутністю складу злочину? Перевербували на службу в НКВС? Забили чобітьми під час допитів?

Про це ми вже ніколи не дізнаємося. 

На нашу думку, поміж співробітниками Бердичівської міжрайонної оперативно-слідчої групи у Ткачука знайшовся родич або ж дуже близький приятель, котрий витягнув його з тієї халепи. Формальним приводом для його звільнення од відповідальности могли стати рядки з оперативного наказу Єжова № 00485 від 11 серпня 1937 року, де той зазначає, що органи НКВС зовсім занедбали оперативно-агентурну роботу. На підставі цього й за сприянням невідомого доброзичливця Миколу Ткачука могли призначити таємним агентом Дзержинського НКВС і зняти з конвеєра прискореного слідства. Відомо, що більше арештів у Булдичеві не проводилося, тож після повернення додому Ткачук, мабуть,  лише формально числився секретним співробітником органів.

Втім, усе це лише припущення - справжні причини звільнення Ткачука з'ясуються лише тоді, коли будуть розсекречені всі архівно-слідчі справи. 

АЛІФЕЙ КСІНЧУК

Ксінчук був заарештований 1938 року, проте в Житомирському обласному архіві на нього немає жодних документів, більше того, це прізвище навіть не фігурує в архівній базі даних. Тим часом є всі підстави гадати, що заарештували його 1 травня разом із основною групою звинувачуваних у справі Польської організації військової. Його внук, Василь Кузьмович Ксінчук, розповів: "Мого діда Ксінчука Аліфея Степановича заарештувати в 1937 році. Він працював бухгалтером у Червоних Хатках. Було в нього двоє синів і дві дочки. Кажуть, приїхали ті енкаведисти вночі, діти вищать, а вони його забрали і більш нічого ніхто про нього не чув. Тільки помахав на прощання, а  конвоїр ще й по руці його вдарив - не можна, мовляв. Ті, хто був із ним у тюрмі, розповідали, що намагалися щось там йому прив'язувати, але він казав, що цього не було та й годі. Били його, аж у крові був увесь, він стояв на своєму і все. Розповідав це Микола Ткачук, якого дуже швидко випустили з тюрми. Як стало вже оце послаблення, то їздив хтось в архів ув область, то казав, що давали свідчення свої ж таки, з Булдичева, зокрема, Беркута Андрій. За це їм платили по двадцять п'ять рублів. Дітей виховувала мачуха, Маріка, бо перша жінка дідова вмерла ще до арешту, а він одружився вдруге. У мачухи теж були свої діти, то разом дітей було семеро. Ставилися до цієї сім'ї, мов до якихось злочинців. У Корчівці живе тітка Павля, його рідна дочка. Подальша доля мого діда невідома. Дали йому десять років, та й не вернувся".

Як і в спогадах інших  булдичівців, у розповіді Василя Кузьмовича є певні невідповідності. Якщо забрали Аліфея Ксінчука в 1937 році, то хіба міг бачити його у в'язниці Микола Ткачук, який був заарештований у справі Польської організації війської, тобто на рік пізніше? Крім того, свідки, яких опитували під час повторного розслідування у справі "контрреволюційної шпигунської повстансько-націоналістичної організації", згадують, що Ксінчук був заарештований у 1938 році. Мимоволі напрошується висновок, що він проходив по якійсь іншій статті кримінального кодексу, проте це малоймовірно, враховуючи те, що якраз у розпалі було фабрикування польської справи, та й у всіх протоколах його ім'я активно пов'язують із Аврамом Лещуком й іншими учасниками "підпілля"... 

З огляду на ті дані, які є про Ксінчука в архівних документах, можна з певною вірогідністю припустити, що він був єдиний з-поміж фігурантів "ПОВ", який ні в чому не зізнався й не дав ніяких показань на своїх односельчан. Розлютившись, слідчі, напевне, забили його до смерті, а потім тихцем закопали вночі в братській могилі й вилучили зі справи всі документи, що стосувалися цієї людини... 

Так чи так, а це найбільш імовірний висновок щодо арешту і подальшої долі Аліфея Ксінчука. 

В НІМЕЦЬКІЙ НЕВОЛІ

22 червня 1941 року вибухнула радянсько-німецька війна. Німці швидко окупували Україну й запровадили свій лад, який базувався на покорі та дисципліні. Багато в чому той "новий" порядок скидався на совєцький устрій: окупанти зберегли колгоспи і змушували населення працювати в них, щоправда, голоду за німців не було. А за півтора року розпочався примусовий набір сільської молоді на роботу до Німеччини.

В Булдичеві окупанти забрали в неволю сорок чотири душі. Очевидці згадують, що 22 травня 1942 року їх вишикували в колону і гнали пішки до Чуднова. Ось їхні прізвища.

Вербенець Надія Іванівна

Горбатюк Григорій Іларіонович

Апончук М.І.

Михайлиця Іван Сакович

Горбатюк Тіна Яківна

Лещук Надія Семенівна

Поліщук Віра Іларіонівна

Яремчук Надія Петрівна

Якимчук Женя Максимівна

Яремчук Ольга Макарівна

Поліщук Люба Власівна

Сторожук Тетяна Григорівна

Бабич Євгенія Олександрівна

Пишна Ганна Власівна

Поліщук Ганна Прокопівна

Назарук Ганна Іванівна

Сташевська Ганна

Яремчук Сенька Іванівна

Сторожук (Луцак) Фросина Дмитрівна

(Костянець) Федорук Ольга Семенівна

Бабич Марія Лук'янівна

Орлинець Галина Пилипівна

Долібець Василь Данилович

Михайлиця Марія Кузьмівна

Пишна Ганна Федотівна

Федорук Любов Григорівна

Горбатюк Меланка Лук'янівна

Буслюк Ганна Оксентівна

Беркута Степа Євтухівна

Беркута Антоніна Василівна (в Голландії)

Беркута Галина Степанівна (в США)

Косий Леонід Степанович

Тимощук Надія Іванівна

Дубенюк Марія Василівна

Горбатюк Василь Лук'янович

Сторожук Василь Степанович

Сергійчук Мотря Трохимівна

Шпичко Марія Трохимівна

Голубинець Домка Миколаївна

Голубинець Міна Миколаївна

Прокопчук Тодось Якович

Прокопчук Панасія Тодосівна

Ковалюк Надія Олексіївна

Денисюк Зоня Іванівна 

Поліщук Надія Андріївна

Горбатюк Степан Матвійович

Горбатюк Наталія Михайлівна

Вербенець Надія Яківна

Вербенець Ганна Охрімівна

Лещук Валентина Купріївна

В Німеччині доля цих людей склалася по-різному. Тим, хто потрапив до фермерів, жилося легше, а ті, кому довелося працювати на підприємствах, часом перебували на грані виживання. Нижче наводимо спогади булдичівців, які перебували в німецькій неволі. 

 Горбатюк Григорій Іларіонович, 1925 р.н.

Я був у Німеччині три роки. Працював на вагоноремонтному заводі в місті Бреслау на кордоні з Польщею. Півроку нас водили під конвоєм, а потім розконвоювали. Дали таку рябеньку форму, на рукаві написано ОСТ, дали робочу картку, як і в німців. Приходиш на завод, відбив час тією карткою і можеш приступати до роботи. Спершу був дуже великий голод. Я їв лушпайки, гичку. Якби не Михайлиця Іван Сакович з Булдичева, то пропав би. Той урятував мені життя, бо вмів красти і мене підгодовував. Потім почали давати потроху грошей, а також давали двічі на день їсти. Суп і на два дні хлібина. Як приходив вагон із овочами, то крали капусту і цукрові буряки та їли. Німці, які з нами працювали, ділилися пайком. Мене зовуть Григор, то вони звали мене Ригат. На, кажуть, хліба. 

Як стали наші надходити, то той Бреслау евакуїрували. З харчами стало геть скрутно. Викручувались, як могли: ходили до бауера буряки кормові красти і все інше. Потім нас із поляками евакуїрували за п'ятдесят кілометрів. Старшим у нас був колишній лейтенант Червоної Армії. Звірюка був настоящий - німці того не робили, що він коїв з нами. Хапає було стільця і кидає в тебе, так гонить на роботу. Я тоді захворів, і мене поклали в лікарню у Бреслау. Треба сказати, що там краще дивилися за хворими, ніж, наприклад, зараз у нас у лікарні в Романові. Лежав я у палаті, де були всякі нації: й чехи, і поляки, і болгари, і югослави... Взяли мене на рентген, то вивилося, що в мене мокрий плеврит. Температуру міряли через кожні дві години і дуже швидко збили її. Три місяці я був, поки одужав. Ходив  там професор-медик, який усіма мовами говорив. Як треба, то міг навіть говорити українською зі східним і з західним акцентом. Якось він сказав менів, що якби я був із Західної України, то німці відпустили б мене додому через цю хворобу. Але східняків вони не відпускали.  

Бреслау на ту пору був переповнений власівцями. У нас як воювали, то весь час на передовій, а в німців, напевне, було так, що якийсь час воюєш, а якийсь час відпочиваєш. Потрапив до нас помилково один власівець, який воював і вже мав нагороди. Як дізналися, що він фронтовик, то зразу ж перевели в палату до німців. 

У таборі вже думали, що я не повернуся. Іван Михайлиця написав додому, що я, напевне, помер. Як повернувсь я, то німці набирали наших людей у своє військо, а також копати протитанкові окопи. Було то діло добровільне, але я не записався. 

Нас і поляків евакуювали пішки за п'ятдесят кілометрів, а на станції повантажили у вагони і одвезли за триста кілометрів у місто Цвікау. Там відправили нас на завод, де вже були ті німці, з якими ми працювали. Але не встигли ми зайти у той завод, як його розбомбили радянські літаки. Американці не бомбили місто, а тільки лякали - вони зруйнували тільки станцію, аж рейки позакручувалися. 

Аж ось за пару тижнів у місто ввійшли американські танки. Ми побігли на станцію, де стояли німецькі ешелони з мануфактурою. Там був і одяг, і речі, і що тільки хочеш. Я зняв із себе той одяг, що дали німці, перевдягся у нове, взяв ще рулон сукна, махорки... 

З харчами стало сутужно. Тижнів зо два перебивались ми як могли. Потім встановилася американська власть, то нас узяли на учот. Привозили трохи супу, трохи тушонки, одне слово, годували. Зігнали нас у ту частину, де колись німці були, але хлопці брали машину, ставили червоний прапор і їхали до бауерів. Грабили, може, когось і вбивали. Візьмуть було кабана, колють там і в часть везуть. Потім почали нас американці відправляти додому. Не дивилися, що в мене в мішку, чи там я кулемета розібрав, чи гвинтівку - ще було й підсадять кого у вагон, як мішок тяжкий. 

Приїхали ми на нашу сторону. Хотіли нас уже сортувати по роках у військо, але всі начальники були такі п'яні, що на ногах не трималися. Аж приїхали в Дрезден, загнали в тупик. Такі й такі роки виходьте, кажуть. А що ж з собою тяжке, то кидайте в ставок, бо зараз будете іти пішки й далеко. Я трохи повикидав, а сукно таки взяв із собою. Як прийшли, вишикували нас "на провєрку холодного оружія". В кого були добротні речі, - взуття, годинники, одяг, - усе позабирали. А сукно моє украли в казармі. 

Потім погнали нас пішки в Чехословаччину. Я потрапив ув артилерійську батарею, бо скінчив 9 класів і міг працювати з далекоміром. Служив я до 1947 року. Коли демобілізувався, то дали мені півпуда білого борошна і дві американські консерви. Як прийшов я додому, то ті консерви якраз і згодилися, бо вдома й закусити не було чим. А на борошно виміняв чоботи. 

Богуцька Валентина

Моя мама, Богуцька (Гарбарук) Олександра Іванівна, 1919 року народження, лишилася сиротою, коли їй було три роки. Батьки її вмерли молодими в голодовку (батькові було двадцять вісім років, матері двадцять п'ять). Поневірялася вона по родичах, бо не дуже хто її хотів узяти. Коли настала черга брати в Німеччину, того її взяли першу, бо сирота. Працювала вона прибиральницею вагонів залізничного підприємства у місті Мюнстері, там такі поїзди з фронту приходили у крові. Проживала за адресою Адольфгітлерштрассе, 9, де містилася залізнична каса. В неї був добрий характер, то хазяїн шкодував її - часом кусочок хліба дасть абощо.  Як ходила я в архів, то дали мені довідку, що була вона в Німеччині  від 16 квітня 1943 року до 31 березня 1945 року. Коли стали платити ті марки за Німеччину, прийшов їй лист від бургомістра міста Мюнстера з переліком запитань про перебування у неволі. Зберігся уривок із її відповіді на ті запитання. Ось що вона пише: "Містом ми могли ходити у вільний час. Завалів у місті й на вокзалі не розбирали. Звільнення застало нас у Мюнстері. Звільняли нас американці. На батьківщині мене ніхто не чекав. Зустрів мене мій рідний дядько і сказав, нащо й до кого ж ти приїхала, ти ж сирота". Після війни вона працювала в яслах, а потім один її дядько влаштував її вчитися на огородника. На тій роботі вже було легше, бо можна було з'їсти помідора чи яку морквину. 

Пам'ятаю, мама розповідала про те, як у тридцятих роках забрали Василя Дубинюка. Як лишилася вона сиротою, то родичі по черзі брали її до себе жити. Жила вона і в родині Дубинюків. Василь Дубинюк був комірником у колгоспі. Сиділа вона ввечері в нього, а вони постукали, зайшли до хати і забрали його. Так ніхто й не знає, де він дівся.

Як почали німці відшкодовувати за ту рабську працю, то в нашому архіві не хотіли давати довідку. З такою зневагою та ненавистю ставилися, наче вона сама записалася в ту німецьку неволю. Ходила я, ходила, аж один знайомий із міліції допоміг. Якби не він, то й не отримала б мама тих марок. 

Луцак  (Сторожук) Фросина Дмитрівна

11 липня 1942 року її забрали з Булдичіва, а вже 19 липня на неї оформили робочу картку в Німеччині. З 19 липня 1942 року до 17 липня 1944 року працювала на бляшаній фабриці в місті Ален (виготовляли відра та бідони).  Мешкала в бараці у робочому таборі. 

Якось восени майстер Губерт запросив семеро дівчат на вихідні (півдня в суботу й неділя) в село Форгельм копати картоплю в себе на городі. Йому сподобалось, як працюють українські дівчата, і він розподілив їх у тому селі по німецьких родинах, щоб вони допомагали господарям у вихідні.

Фросина потрапила в родину Теодора й Регіни Шнідер. Щосуботи пообіді приходила вона до Шнідерів і допомага по господарству і в саду. На щастя, Шнідери виявилися добрими людьми. Вони ставилися зі співчуттям до молодої української дівчини, завжди давали їсти те саме, що й самі їли, забезпечували теплим одягом. Фросина затоваришувала з донькою господарів, яку звали Ірмгард, - та була всього на два роки старша за неї.

Коли 17 липня 1944 року Фросину переводили в село Зюнінгаус на фабрику "Тігес", вона прийшла попрощатися до родини Шнідерів, і ті попросили в неї адресу. "Ми розшукаємо тебе", - пообіцяла подруга.

До 1 квітня 1945 року Фросина працювала на фабриці "Тігес". 1 квітня 1945 року Зюнінгаус зайняли американські війська. До Булдичева Фросина повернулася 11 вересня 1945 року. Працювала в колгоспі, народила й виховала семеро дітей. Наприкінці 80-х років Сторожук Фросина Дмитрівна отримала листа від Ірмгард Шнітер. У березні 1992 року їздила до неї в гості, побувала на фабриці, де працювала під час війни. В липні 1996 року Ірмгард Шнідер приїздила до Булдичева на 70-річчя своєї подруги. В 2002 році Сторожук Фросина Дмитрівна у складі делегації остарбайтерів знову побувала в Алені. Події цих візитів висвітлювалися в місцевій пресі. 

Епілог

У центрі Булдичева стоїть камінний хрест, де викарбувано  прізвища односельчан, заарештованих у 1937-1938 роках. І напис: "Цього козацького хреста поставлено в пам'ять нашим землякам, які були знищені московським режимом або постраждали від нього. Вічна їм пам'ять!"

Ці слова змушують зупинитися кожного, хто проходить  біля цього місця. В історії такого маленького села, як Булдичів, відбилася трагедія всієї України. Понад три з половиною сотні односельчан загинули у Голод 1933 року, п'ятнадцять душ було розстріляно під час Великого Терору, шестеро померло в таборах, троє підслідних пропали безвісти, понад сотня полягла на фронтах московсько-німецької війни, сорок чотири душі погнали в німецьку неволю... Нагадаємо, що на початку тридцятих років у Булдичеві нараховувалося 1141 душ населення, — а нині, за переписом 2001 року, у селі всього 390 осіб! Так чи так, а зрозуміло одне: московська імперія свідомо нищила реальний потенціял нашої нації, тобто тих людей, котрі могли становити загрозу її пануванню. І гітлерівський, і московський режим розглядали Україну як колонію, а наш народ як сировину для втілення своїх планів. Та ось минули роки, — і німці покаялися в злочинах перед українською нацією, виплативши компенсацію всім, хто провів довгі роки в німецькій неволі. А що ж Москва? Вона й сьогодні категорично заперечує свою причетність до нищення нашого народу, навіть більш, оголосила екстремістськими будь-які матеріяли про Голод Тридцять Третього року, про повстанський рух в Україні, про діяльність ОУН і УПА…
Під час роботи над цією книгою нам деколи доводилося чути, що, мовляв, не варто ворушити минуле, ятрити насилу загоєні рани, та й кому воно все вже тепер потрібне - кого й за що взяли у тридцятих роках, хто і як поводився на  допитах, хто вцілів, а хто ні... Звичайно, минуле - досить важкий тягар, і не всім хотілося б відчувати на собі цю гірку ношу, проте сьогодні ми маємо справу з ситуацією, коли в незалежній українській державі заохочується тотальне забуття минулого, коли здається, ніби нікому нічого не потрібно, крім грошей та швидкого хвилинного зиску. А з досвіду відомо: той, хто забуває власну історію, наражається на повторення тих самих помилок, тих самих історичних ситуацій. Хочеться нам цього чи ні, а ми повинні пам'ятати, хто керував Голодомором у Тридцять Третьому році, хто вбивав наших дідів і батьків під час Великого Терору. І не прощати московським катам, які й сьогодні лізуть на нашу землю, намагаючись диктувати нам свою волю.  Мабуть, таки має рацію Марія Терентіївна Бабич, яка пише у своїх спогадах: "Біда в тому, що наш люд дуже вже милостивий. Не жив і не живе за догмою - бий ворога, не милуй. Помилуєш - він тебе взавтра заріже". 

Сподіваємося, це дослідження стане пам'яттю про тих, кого засудили без вини й вилучили із життя, а також змусить замислитися над сучасним становищем нашої Батьківщини.  

Автор глибоко вдячний усім, хто сприяв роботі над цією книгою, - Войтик Ніні Степанівні за гостинність і мудрі поради, Микиті Васильовичу Федоруку за добру пам'ять і вміння розповідати, Надії Леонідівні Беркуті за неоціненні матеріяли з історії села, Дацюку Василю Лаврентійовичу з Мирополя за щиру дружбу і готовність завжди прийти на допомогу, а також директорові фірми «Рутенія плюс» Якимчуку Володимиру Леонідовичу, без якого не було б цього дослідження.
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